
Najpomembnejši 
datumi za bodoče 

srednješolce 
v PETEK IN SOBOTO INFORMATIVNA DNEVA * 
INFORMACIJE O PTUJSKIH SREDNJIH ŠOLAH 

Pet ptujskih srednjih šol - Gimnazija, Ekonomska, Kmetijska, Po-
klicnaelektroinstrojnaterTehniškaelektroinstrojnašola-razpolaga 
letos s 1230 vpisnimi mesti, in sicer s 1050 mesti oziroma35 oddelki za 
mladino, 180 vpisnih mest pa je namenjenih šolanju odraslih. Na ptuj-
skih srednjih šolah bodo lahko, tako kot po vseh srednjih in visokih 
šolah v Sloveniji, dobili tako eni kot drugi podrobne informacije o 
šolanju ta petek in v soboto. Petek je namenjen mladini, ki se bo infor-
mativnega dne ob 9. ali 15. uri udeležila namesto pouka, v soboto pa 
naj bi srednje šole ob 9. uri obiskali mladi in odrasli (enako velja tudi za 
univerzi). V ptujskih šolah, ki domujejo v srednješolskem centru, se 
hkrati šolaveč kot 3000dijakovizptujske,ormoške, mariborske, ljuto-
merske, lenarške, radgonske in rogaške občine. 

Več o nadaljnjem šolanju in ptujskih šolah na strani 10. 

M. Zupanič 

Strokovni kriteriji ali delovanje mariborskega lobija? 
Pred kratkim je ptujske občin-

ske može in poslance v ptujski 
skupščini zelo vznemirilo gradivo 
Inštituta za geografijo, ki je za slo-
vensko vlado izdelal strokovne štu-
dije o bodoči lokalni samoupravi. 
Med številnim članki je tudi članek 
doktorja Marjana Raubarja. Med 
drugim je v njem ugotovil, da Ptuj 
ne sodi v skupino mest, ki bi lahko 
postala mestne občine. Na ta izziva 
sta nemudoma odgovorila tako 
ptujski župan Vojteh Rajher kakor 
tudi predsednik ptujske vlade 
Branko Brumen. 

Kriteriji omenjene študije za razvr-
stitev krajev med mestne občine so 
predvsem količinski: število prebi-
valstva po popisu leta 1981 in 1991, 
število prebivalstva neposrednega ob-
"lestja, število prebivalstva v mestni 
regiji, rast števila prebivalstva, število 
delovnih mest, gostota prebivalcev, 
tlelež števila priseljenih prebivalcev 
od leta 1981 do 1991, delež dnevnih 
"ligrantov in delež delovnih mest v 
terciarnih in kvartarnih dejavnostih. 

teh kriterijih bi status mestne 
občine lahko pridobila mesta Ljublja-
na. Maribor, Kranj, Nova Gorica, 
^fovo mesto in Murska sobota. Dr. 
Marjan Raubar je v precepu, ali naj 
"^ed mestne občine uvrsti še 

Domžale, Velenje in Ptuj. 
Ptujski župna Vojteh Rajher in 

predsednik vlade Branko Brumen sta 
avtoiju študije že poslala odgovor, v 
katerem op>ozarjata na podatke, ki so 
bili nekorektno povzeti, in naštevata 
nekatera dejstva, ki naj bi Ptuju pri-
nesla status mestne občine. Med dru-
gim navajata, da še ni opredeljena 
ekonomska funkcija mest, ni še jasno, 
kaj naj bi konkretno pomenil policen-
trični razvoj Slovenije in ali bodo ne-
posredna obmestja vključena v mest-
ne občine. Menita tudi, da stroka ne bi 
smela podpirati in ohranjati statusa 
mest, ki jih je oblikovalo dosedanjo 
plansko gospodarstvo na osnovi pre-
razporejanja akumulacije. Potrebno 
je upoštevati tudi sodobno načrtovan-
je mest, ki ne pomeni koncentracije 
blokovskih naselij in kopičenja indu-
strijskih objektov v mestih, temveč se 
ti pomikajo iz mesta. Kot nasproten 
primer navajata Talum Kidričevo. 

PTUJ NI NEOZDRAVLJIVO 
NAVEZAN NA MARIBOR 

Najbolj krivična pa se obema prvi-
ma možema ptujske občine zdi tale 
trditev dr. Marjana Raubatja: "Pri 
vrednotenju smobili v dilemi, ali med 
mestne občine predlagati tudi mesta 
kot na primer Ptuj, Velenje in 
Domžale, ki pravtakoizpolnjujejove-
liko število zahtevanih pogojev. 

predvsem formalnih. Končno so, za-
radi šibkosti centralnih funkcij, 'po-
drejenosti' središčem višje stopnje in 
podpovprečnemu deležu delovnih 
mest v terciarnih in kvartarnih dejav-
nostih prevladali argumenti, da teh 
mest ne moremo uvrstiti med more-
bitne mestne občine." 

Ptujska prva moža odgovarjata, da 
seje mesto Ptuj zaradi politično-plan-
skih opredelitev res razvijalo v sklopu 
Podravja kot planske regije in so zato 
v Mariboru res nastajale nekatere 
centralne funkcije in inštitucije, ven-
dar ob velikem nasprotovanju vpliv-
nih protagonistov. Oporekata torej 
učinkovanju minulega planskega go-
spodarstva in menita, da mora mesto 
Ptuj zaradi geopolitičnega položaja in 
zgodovinske vloge imeti ustrezno vlo-
go tudi v novi slovenski državi. 

Kot argumente za regionalno pozi-
cijo mesta Ptuja pa sta navedla še: 
oblikovanje nove razvojne paradig-
me, razvojne programe Haloz, Slo-
venskih goric in razvojno-sanacijska 
programa za Dravsko in Ptujsko f)ol-
je, organizacijski model preobrazbe 
lokalne samouprave, preobrazbo 
ptujskega srednjega šolstva, ustanovi-
tev razvojnih skladov, zavodov 
družbenih dejavnosti, oblikovanje 
skupnosti mest severovzhodne Slove-
nije ter skupnosti starih mest, regio-

nal no središče politični h strank, sedež 
8. volilne enote, sedež okrožnega 
sodišča, sedež uprav ministrstev, 
sedež carinske uprave in blagovno-
transportni center. Oba pa sta doktor-
ja Marjana Raubarja nagovorila, naj 
upošteva realne podatke inseonjihše 
podrobneje pozanima ob obisku v 
Ptuju. 

DRŽAVA ZAGOVARJA BLO-
KOVSKO POSELITEV MEST 

Edini kriterij, ki mu Ptuj prav zares 
ne ustreza, je po vsem tem le še gosto-
ta prebivalcev. Toda ali država Slove-
nija pri tem res mora upoštevati le 
količinska merila, ki so vse bolj 
preživeta? V Evropi so namreč že 
spoznali, da življenje v gosto naselje-
nih krajih, še posebej v mestnih beton-
skih blokovskih naseljih ni humano, 
pa tudi zdravo ne. Moramo resv vsem 
ponavljati evropske napake? Pa tudi 
zasnova starega mestnega jedra, 
kakršno je ptujsko, najbrž ne bi pre-
nesla blokovske okolice in morda ne-
botičnikov. Tudi pri številu prebival-
cev kot kriteriju bi bilo umestno 
upoštevati dejstvo, da ima Slovenija 
malo prebivalcev in so potemtakem 
tudi slovenska mesta manjša. Na kon-
cu koncev je tudi Ljubljana v primer-
javi z drugimi evropskimi prestolnica-
mi le običajno provincialno mestece. 

Daija Lukman Zunec 
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PISMO IZ RIMA 

šport brez 
konkurence 

Pri nas v časo-
pisih obstaja ru-
brika "Šport in 
šah". Španci po-
dobni zadevi 
pravijo "Šport in 
biki". Italijani pa 
zapišejo "Šport" 
in s to besedo 

mislijo predvsem na nogomet. 
Če pri nas košarka in rokomet še 

delata konkurenco nogometu, v Ita-
liji take konkurence ni. Nogomet je 
daleč najbolj pril jubljen. Drugi 
športi prihajajo na površje, če zma-
gujejo. In ker t renutno zmagujejo 
italijanski smučarji , je smučanje 
zelo pomembno in v časopisu takoj 
za nogometom. 

Na primer v ponedeljek, 28. fe-
bruarja - dan po zaključku olimpij-
skih iger - je Corriere della sera na 
športnih straneh posvetil najprej 
pet strani nogometnim tekmam, 
potem pol strani košarki in na kon-
cu stran in pol zaključku olimpij-
skih iger ter srebrni medalji Alberta 
Tombe. (Mimogrede: V članku o 
slalomu naš bronasti Košir ni niti 
omenjen. Vse je samo Tomba: On 
smuča slabo. On je razočaran po 
prvem teku, On se potrudi v dru-
gem teku. On skoraj osvoji zlato 
medaljo, On ... Skratka: Tomba-
Bomba je tekmoval sam s seboj! Za 
druge j e prostor samo v obrobni raz-
predelnici končnih rezultatov.) 

Navadili smo se, da veliki nogo-
met povezujemo z velikim denar-
jem. Nismo daleč od dejstev. Pog-
lejmo samo geografijo prvoligaških 
moštev v Italiji! Vzamimo Firence 
kot zadnji obronek bogatega in kul-
turnega severa. Naogromnem držav-
nem teritoriju južnood Fi rencima-
mo v prvi ligi le šest moštev in v dru-
gi le štiri. Se pravi, od šestintrideset 
moštev jih le deset ni s severa. Veli-
ka in pomembna mesta, kot sta Pa-
lermo in Bari, n imajo prvoligašev, 
imajo jih pa zato sorazmerno 
majhna severna mesta, kot so Cre-
mona, Bergamo, Piacenza. (Po tej 
logiki bi Slovenijamoralaimeti vsaj 
tri ali štiri ekipe v prvi ligi bivše Ju-
goslavije.) 

Da pa ni vse denar in da je nogo-
met še vedno izraz eksistencialne 
radosti in življenjske volje do igre, 
dokazuje moštvo Foggia iz istoime-
liegajužnoitalijanskega mesta. Zas-
luži si našo pozornost in občudo-
van je, ker jenajuspešnejši predstav-
nik tako imenovanega nogometa 
revnih. Ta nogomet je - vsaj po veli-
koevropskih merilih - tudi nogo-
met slovenske prve lige in - vsaj po 
velikoslovenskih merilih - nogo-
met ptujskih in ormoških klubov. 

Vsi igralci Foggie skupaj stanejo 
manj kot nogometaš Lent ini , ki ga 
je Berlusconijev Milan kupil za več 
kot dvajset milijard lir. Pa vendar, 
ko mora nepremagljivi Milan igrati 
proti - kot pravijo severnjaški šovi-
nisti - kmetavzarski Foggii, previdno 
pozabi na svojo slavo in moč. Zave-
da se, da se v tekmi proti Foggii 
lahko vse zgodi. Celo tisto, kar le 

redko doleti milansko enajsterico -
poraz! 

V čem je torej skrivnost nogo-
metnega kluba Foggia} Skrivnosti 
je ime Zdenek Zeman in je doma iz 
Prage. Ko jepred leti ta mož prišel k 
Foggii, je moštvo bilo v tretji ligi. 
Večno zaznamovano s svojoprovin-
cialnofrustriranostjo si ježelelo priti v 
drugo ligo. Ker ni bilo denarja za 
dobre igralce, jebila potrebna kariz-
ma trenerja. In trener Zeman je po-
jem nogometne karizme. Njegov 
uspeh je očiten: iz povprečnih igral-
cev je naredil strah zbujajoče leve. 
Danes ie Foggia v prvi ligi in zavze-
ma sedmo ali osmo mesto na lestvi-
ci. Letos celo upa na sodelovanje v 
evropskem pokalu. 

Čarovnik Zeman - kot ga imenuje-
jo - dela najprej veliko na psihologi-
ji igralca. Dve kreposti morajo ime-
ti njegovi varovanci: neuklonlji-
vost in zbranost. Neuklonljivost 
pred močnejšim nasprotnikom je 
podlaga za psihično neobremenje-
nost in nenehni napadalni presing. 
Zbranost pa je potrebna za šablon-
ske izvedbe defenzivnih in ofenzvi-
nih akcij, ki se jih morajo nogome-
taši naučiti na pamet do najmanjših 
potankosti . Ni pomembno toliko, 
kako dober je posamezen igralec, 
kot to, da je ob pravem trenutku na 
pravem mestu. T e psihološke last-
nosti so podkrepljene z izjemno 
fizično kondicijo. Čeprav glede in-
dividualne tehnike še zdaleč ne do-
segajo velikih imen italijanskega 
nogometa, so Foggiini nogometaši 
plavajoča mina, ki se je vsi lotijo 
previdno. 

Poučen je primer Parme. Parma 
je veliko močnejša ekipa kakor Fog-
gia. Zanjič, ko sta se srečali ti dve 
moštvi, je Parma kar hitro nabila 
dva gola v južnjaško mrežo. Med 
odmorom je Zeman rekel poparje-
nim fantom: Ker še pač nemoremodo-
mov in ker moramo spet na igrišče, po-
skušajmo! Zmagala je Foggia s tri 
proti dva. Stvar srca, kije razum ne 
more dojeti, bi pokomentiral kakšen 
BlaisePascal! 

Pust imo zdaj veliki stadionski 
nogomelrevneFoggie (katere uspehi 
so med tem prinesli v klubsko bla-
gajno precej cekinov). Še nečesa se 
lahko naučimo od Italijanov: 
sproščenega brcanja žoge v parku. 

Če si tukaj v Rimu neko sončno 
popoldne zaželiš nogometa, pa 
nimaš ne žoge in ne ekipe, se ti ni 
treba žalostno zabiti v sobo. Nadeni 
si teniške in pojdi v park! Tam boš 
hi tro naletel na pisano druščino, ki 
se že podi za žogo. Med sopiha-
jočimi igralci boš videl zaletavega 
pubene tn ika , osornega pankerja, 
čilega upokojenca, policista, kapla-
na iz bližnje cerkve... Vse tiste, ki so 
si kakor ti zaželeli popoldanskega 
nogometa. Vl judno jih vprašaj, ali 
ješeprostor za tebe! Najverjetnejet i 
bodo odgovorili: Pristopi! 

Pristopi torej in pozabi na svojo 
podalpsko vasezaprtost! Odvrzi 
svojo priučeno nemško hladnost! 
Zaigraj sproščeno! S pomočjo žoge 
gradiš nova prijateljstva. 

Preprosto, mar ne? TEDNIK 
TEDNIK/e naslednik Ptujskega tednika ozi-
roma Našega dela, ki ga je ustanovil Okra-
jni odbor OF Ptuj leta 1948. IzdajaZavodza 
radijsko in časopisno dejavnost RADIO-
TEDNIKPTUJ. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen (direktor in 
glavni urednik), Ludvik Kotar (odgovorni 
urednik), Jože Šnilgoc (pomočnik odgo-
vornega urednika in lektor), Jože Bračič, 
Ivo dani, Majda Goznik, Darja Lukman 
Žunec, Martin Ozmec, Marija Slodnjak, 
Vida Topolovec, Nataša Vodušekin Milena 
Zupanič (novinarji). 
TEHNIČNI UREDNIK: Slavko Ribarit 
PROPAGANDA: Oliver Težak 

w 776-207 
Naslov: RADIO-TEDNIK, Raičeva 6. 62250 
PtUj, p.p. 99,9(062) 771-226; faks (062) 
771-223. 
Celoletna naročnina 3.120 tolarjev, za tu-
jino 6240 tolarjev 
Ptuj: 52400-603-31023 
Tisk: GZPManborskitisk, Maribor 
Po mnenju Ministrstva za informiranje Re-
publike Slovenije št. 23/58-92z dne 12 2 
1992 se šteie Tednik za izdelek informa-
tivnega značaja iz 13 točke tarifne številke 
3, za katerega se plačuje davek od prometa 
proizvodov po stopnji 5 odstotkov 

PERUTNINA PTUJ 

Z manjšo proiz-
vodnjo na 
svetovne trge 

Perutnina bo prihodnje leto sla-
vila 90-Ietnico svo^e dejavnosti. Do 
leta 1992 je njena njena proiz-
vodnja nenehno rastla, predvsem 
na račun trga v nekdanji Jugoslavi-
ji. Razpad nekdanje države in med-
narodna izolacija Srbije sta zato 
Perutnino močno prizadela. Danes 
je njena proizvodnja manjša za 40 
odstotkov, prodajo celih piščancev 
pa so nadomestili s prodajo finali-
ziranih proizvodov, s katerimi je 
mogoče uspešno nastopati tudi na 
zahtevnih svetovnih trgih. Sanacij-
ski program, razumevanje delav-
cev in kooperantov - zadružnikov 
pa so dali v letu 1993 že prve pozitiv-
ne rezultate: Prtunina je končala 
poslovno leto pozitivno, celo z 
majhnim dobičkom. 

V Perutnini so se sicer že pred leti 
zavedali, da s celim piščancem na 
svetovnih trgih ne morejo biti kon-
kurenčni. Že takrat so se pripravlja-
li na proizvodnjo in prodajofinalnih 
proizvodov. Rezultat takega raz-
mišljanja je nova klavnica, ki so jo 
odprli ob 85-letnici podjetja. Smele 
načrte je prekrižal razpad bivše ju-
goslovanske države, kjer je Perutni-
na prodajala kar 80 odstotkov 
proizvodnje, od tega polovico v 
Srbijo. Podjetje se je znašlo v izred-
no težki situaciji, ko je bilo potreb-
no bistveno zmanjšati obseg proiz-
vodnje, istočasno pa se v kratkem 
času preusmeriti na druga, zahtev-
nejša tržišča. Dodatne težave je 
povzročila država z zmanjšanjem 
izvoznih stimulacij s prejšnjih 15 na 
sedanje 3 in pol odstotke. 

Leto 1992 je bilo za podjet je kri-
tično leto izgub, obenem pa leto no-
tranje in zunanje preobrazbe. Za 
posodobljeno predelovalno indu-
strijo so dobili konec leta 1992 ev-
ropsko licenco in ta je omogočila 
prodor na evropsko tržišče, kamor 
danes že prodajajo dobršen del svo-
je proizvodnje finalnih izdelkov. 
Danes bi še vedno lahko prodali 
okoli 20 tisoč ton celih piščancev, 
vendar je cena zanje tako nizka, da 
bodo njihovo prodajo zmanjšali in 
jopos topomapovsem ukinili. Ssvo-

jimi koketi in mariniranimi mesni-
mi izdelki so danes prisotni v Veliki 
Britaniji, Švedski, Nemčiji, Make-
doniji, Romuniji, odpirajo se nova 
tržišča. Kakovost izdelkov jim je 
omogočilo selekcioniranje kupcev, 
kar povečuje izkupiček. 

Nova tržna filozofija je zahtevala 
tudi notranjo preobrazbo podjetja. 
Večje število delavcev je bilo razpo-

rejenih v razširjeno predelavo. 
Kooperanti so ustanovili Perutni-
narsko zadrugo, podjet je so iz 
prejšnjih devetih proizvodnih enot 
reorganizirali v šest profitnih cen-
trov in strokovno službo. Leta 1993 

je podjet je zapustilo 189 delavcev, 
le 60 od teh kot tehnološki pre-
sežek. Trenutno sestavlja kolektiv 
Perutnine 1.492 delavcev in 280 za-
družnikov. 

Predsednik podjet ja dr. Roman 
Glaser poudarja, da je uspešna sa-
nacija tudi rezultat strpnosti delav-
cev in zadružnikov. Res je tudi, d a j e 
podjet je kljub težavam obveznosti 
do njih poravnavalo redno, seveda 
pa so osebni dohodki dokaj nizki. 

Kolektiv Perutnine gleda v pri-
hodnost z optimizmom. Kljub veli-
kemu zmanjšanju obsega proiz-
vodnje so še vedno največji sloven-
ski proizvajalec izdelkov iz 
perutninskega mesa s 50 odstotki 
vse slovenske proizvodnje. Njihov 
konvertibilni izvoz se nenehno 
povečuje in na tuje trge nameravajo 
postopoma prodati kar 70 odstot-
kov svojih finalnih izdelkov. Želja 
podjet ja je, da bi pr ihodnje leto z 
uspehi slavili 90-Ietnico perutni-
narstva v Ptuju. Pred tem paj ih čaka 
še okoli 70 denacinalizacijskih 
zahtevkov in nadaljevanje začetih 
aktivnosti za lastniško preobliko-

vanje podjet ja , ki ga izvajajo s 
pomočjo svetovalnega Inštituta za 
menedžment iz Ljubljane. 

J.Bračič 

Foto: L. Cajnko 

Predsednik Perutnine dr. Ro-
man Glaser 

Uspešna preusmeritev v proizvodnjo finalnih izdelkov 

V šestnajstih programih javnih del 
ptujske občine je lani sodelovalo 215 
delavcev in v povprečju so bili zapos-
leni deset mesecev. Kot so povedali na 
petkovi seji ptujske občinske vlade, so 
z učinki javnih del zadovoljni. Izvršni 
svet je za izvajanje programovzagoto-
vil 8,2 milijona tolaijev, država 33,7 
milgona, nekaj pa tudi urad za be-
gunce in nekateri drugi. 

Ker država zaradi pomanjkanja de-
narja vedno več bremen javnih del 

Pozitivni ucinld 
javnili del 

prenaša na občine.je vprašanje, ali bo 
letos mogoče v celoti uresničiti že 
potrjene programe. V pogodbe o pro-
jektih in v pogodbe, kijih bodosklenili 
z udeleženci javnih del, bodo nanrreč 
vnesli določilo, da se takoj prekinejo, 
če ne bo denarja. 

Ptujska občinska skupščina bo o 
poročilu o uresničevanju javnih del v 
obči ni v prejšnje m letu razpravljala na 
prihodnji seji. Do takrat naj bi tudi že 
več vedeli, kako bo s socialnimi pro-
jekti, ki naj bi se problikovali v servise, 
za katere pa bi morali del denarja za-
gotoviti tudi s subvencijami. 

Ptujski izvršni svet se je v petek sez-
nanil tudi z dosedanjimi aktivnostmi 
pri preoblikovanju občine in uvajanju 
lokalne samouprave. Soglašali so s 
predlogom Branka Brumna o obliko-
vanju referendumskega območja za 
ustanovitev nove mestne občine Ptuj, 
ki zajema krajevne skupnosti Graje-
na, Rogoznica vključno z delom, ki ni 
v Ptuju, Spuhlja, Hajdina. naselje Pla-
car iz krajevne skupnosti Destmik in 
ptujske krajevne skupnosti. Predlog 

izhaja iz prizadevanj po oblikovanju 
manjšega števila večjih občin, ki bodo 
tudi gospodarske enote in sposobne 
zagotavljati razvoj. Bodoča mestna 
občina naj bi zajemala sedanje mesto 
Ptuj in primestna območja. Skladno s 
tem naj bi na območju današnjega 
mesta ustanovili mestne načrte, v pri-
mestnih območjih pa naj bi se obliko-
vale krajevne skupnosti. 

Kljub amandmaju Slovenske ljud-
ske stranke glede okrožnega sodišča v 
Ptuju ni nobene bojazni, daga ne bi us-
tanovili, zagotavljajo v republiškem 
pravosodnem ministrstvu. 

Čeprav v upravi za inšpekcije občin 
Ormož in Ptuj že dve leti in pol nimajo 
urbanističnega inšpektorja, bo to 
mesto glede na petkovo razpravo na 
seji ptujske občinske vlade ostalo še 
nekaj časa nezasedeno. Predloga 
načelnika uprave za inšpekcije občin 
Ormož in Ptuj, da bi to delo v bodoče 
opravljala Mariborčanka, ki že sedaj 
dela v Ptuju, namreč niso sprejeli. 
Rešitev je sedaj nov razpis. 
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BOSNA IN HERCEGOVINA: 
Od petka zvečer potekajo v prosto-
rih dunajskega ameriškega vele-
r>oslaništva pogajanja o podrob-
nostih ureditve bodoče federacije 
med bosanskimi Hrvati in Musli-
mani, ki naj bi jo oblikovali po vzo-
ru švicarskih kantonov. Po najbolj 
optimističnih napovedih bi lahko 
sporazum oblikovali že do 15. mar-
ca in ga takoj zatem že podpisali v 
Washingtonu. 

Bosanski Srbi pa so po dolgotraj-
nih pogajanjih pristali na odprtje 
dveh zračnih koridorjev od Zagre-
ba in Splita do Tuzle. Bosanska voj-
ska naj bi predala v roke sovjetskih 
strokovnjakov tuzlansko letališče, 
ki je bilo zaprto kar 23 mesecev. 
Preko njega bo potekal dotok hu-
manitarne pomoči, ki ga bodo nad-
zorovali ruski vojaki, da v pomoči 
ne bi bilo pošiljk orožja. 

V Sarajevu je v nedeljo okoli 700 
meščanov protestiralo proti razde-
litvi mesta in zahtevalo vrnitev na 
domove v srbskem delu mesta. 

Sicer pa se spopadi na severu Bo-
sne nadaljujejo; še posebej hudo je 
v Maglaju, Doboju in Tesliču. 

TRST: Tam je bilo konec minu-
lega tedna srečanje članic Srednje-
evropske pobude, ki postaja pri-
pravljalnica za vstop v Evropsko 
unijo. V središču pozornosti sta 
bila priključitev Avstrije k Evrop-
ski uniji in muslimansko-hrvaški 
sporazum o novi bosanski državi, 
povezani s Hrvaško. Srednjeevrop-
ska pobuda naj bi svojo pozornost v 
prihodnjeusmerila še na Bolgarijo, 
Romunijo,Belorusijo in Ukrajino. 

BLIŽNJI VZHOD: Na 
množičnem mirovnem shodu v Tel 
Avivu so protestniki od izraelske 
vlade zahtevali, naj čim prej odseli 
naselja židovskih priseljencev z za-
sedenih arabskih območij in tako 
poskrbi za mir v lein predelu. Ven-
dar so se kljub protestom spopadi 
nadaljevali. Konec tedna so Izrael-. 
ci ubili še štiri Palestince, tako da je 
skupno število žrtev od pokola v 
Hebronu naprej že 26. 

NEMČIJA: V nemškem no-
tranjem ministrstvu so potrdili pi-
sanje Spiegla, da namerava 
Nemčija v kratkem vrniti skoraj 
200 tisoč beguncev, državljanov 
Zvezne republike Jugoslavije. Pre-
ko Romunije naj bi jih poslali na-
zaj, vendar v minstrstvu trdijo, da 
gre le za nekaj tisoč beguncev. Zan-
je naj ne bi obstajali utemeljeni raz-
logi, na osnovi katerih bi lahko pri-
dobili begunski status ali politično 
zatočišče. Prav tako pa so se tudi s 
hrvaškimi oblastmi Nemci že po-
govarjali o vračanju hrvaških be-
guncev. 

KITAJSKA: Tik pred obiskom 
ameriškega državnega sekretarja 
Warrena Cristopher ja v Pekingu so 
kitajske oblasti zaprle najbolj zna-
nega kitajskega disidenta Wei 
Jingshena in voditelja gibanja za 
demokracijo Zhaia Weimina. S 
tem je Kitajska resno ogrozila svoj 
prednostni trgovinski položaj pri 
ZDA. Cristopher je že izjavil, da bo 
vprašanje človekovih pravic na 
vrhu seznama vprašanj na pogovo-
rih. Komunistično partijo Kitaj-
ske je opozoril, da bo izgubila na 
milijarde dolarjev in pomembne 
trge, če ne bo do junija spremenila 
svo jca odnosa do disidentov. Ki-
tajsko vodstvo kljub grožnjam 
vztrajno zavrača povezovanje 
vprašanja človekovih pravic s trgo-
vanjem. 

NORVEŠKA - EVROPSKA 
UNIJA (EU): V Bruslju so te dni 
potekala pogajanja z Norveško c 
vstopu v EU. O tem so poskušal: 
norveške politike prepričati grški 
belgijski in nemški zunanji mini 
stri. Norveška namreč minuli te 
den ni podpisala predhodnih spo 
razumov o vstopu v EU. To pa s( 
pretekli teden naredile Švedska 
Finska in Avstrija. Vzrok nepodpi 
sa so problemi ribolova. Če nebodi 
našli rešitve, Norveška ne bo vsto 
pila v EU istočasno z omenjenim 
državami, to je 1.januarja 1995. 

Pripravila: DLŽ 
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POSVET O M L A D I N S K E M RAZISKOVALNEM j 
DELU 

v kinu v Ptuju poteka danes(l 0. marca) posvet o mladinskem razisko- I 
valnem delu, ki ga organizira regijski center mladih raziskovalcev v us- j 
tanavljanju občin Ormož, Ljutomer, Ixndava, Gornja Radgona, Mur- I 
ska Sobt^ta in Ptuj. Na posvetu bodo predstavili naloge in rezultate mla-
dinskega raziskovalnega dela v regiji kot del nacionalnega programa | 
uvajanja ljudi v znanost in tehnologijo. Sestavni del posveta bodo tudi j 
delavnice s področja tehničnih ved in naravoslovja ter družboslovja in 
humanističnihved. i 

SPREJEM ZA KORANTE | 

v Me.st ni hiši v Ptuju bo zvečer ob 18. uri sprejem za korante, ki so tudi | 
letos v dneh pred kurentovanjem obiskali številna slovenska mesta, j 
Zupan Vojteh Rajher se jim boža njihov prispevek k promociji Ptuja in j 
pustne prireditve posebej zahvalil. i 

BELGIJSKI ŠTUDENTJE V P T U J U | 

Skupina belgijskih študentov je vokviru študijskega potovanja po Slo- i 
veniji v petek obiskala Ptuj. Seznanili so se s turistično ponudbo, ki bo 
vključena tudi v njihovodiplomskodelovobliki publikacije. Taboslužila | 
promociji Slovenije v Belgiji. Belgijskeštudentestav Ptuj pripeljalaCen- | 
ter za turistično in ekonomsko propagando pri Gospodarski zbornici 
Slovenije in ministrstvo za ekonomske odnose in razvoj. \ 

MARIBOR V EVROPSKI MREŽ I ZDRAVIH I 
MEST I 

Drugega marca so predstavniki občine Maribor podpisali pristopno 1 
izjavo o vključitvi Maribora in njegovega projekta zdravo mesto v evrop- I 
sko mrežo zdravih mest Svetovne zdravstvene organizacije. S podpisom | 
se je Maribor vključil v drugo fazo projekta za obdobje 1993 - 1997. I 
Svečanosti ob podpisu listine so se udeležili predstavniki slovenskih | 
mest, ki so vključeni v mrežo zdravih mest, med njimi tudi ptujske. I 

PREDSTAVNIKI M IN ISTRSTVA ZA 
ZDRAVSTVO V P T U J U | 

v organizaciji ministrstva za zdravstvoje bil 3. marca v Ptuju posvet za | 
predstavnike občinskih upravnih organov za zdravstvo iz Lenarta, ^ 
Ormoža in Ptuja. Na njem so govorili o nalogah občine pri določanju | 
mreže javne zdravstvene službe na primarni ravni in o podeljevnaju kon- I 
cesij, položaju in vlogi javnih zdravstvenih zavodov glede na uvajanje za- I 
sebnega dela, finančnih obveznosti občin za zdravstveno varstvo in zava- I 
rovanje ter o bodoči upravni ureditvi in pristojnostih s področja zdravst- I 

Iva na lokalni ravni ter na ravni upravnihokrajev.Predvidenoje,dabi bile 
pristojnosti, kijih imajo sedanje občine po veljavni zdravstveni zakono-
daji, z novim zakonom o državni upravi prenešene na državno upravo. 

^ Izvajale naj bi jihbodoče upravne enote, ki bodopredvidomaorganizira-
ne na območju sedanjih občin. V nobenem primeru pa sedanje pristoj-
nosti občin na področju zdravstva ne bodo prenešene na bodoče občine. 

KONGRES "GOSPODARJENJE Z | 
ODPADKI" I 

Ptujski izvršni svet je prevzel pokroviteljstvo nad kongresom "Gospo- | 
darjenje z odpadki - javnost in eko posli", ki bo v Ptuju in Kidričevem od i 
10. do 13. maja v organizaciji revije Gospodarjenje z odpadki - Bitex, I 
d.o.o., Ljubljana in podjetja Čisto mesto Ptuj. Kot je povedal ptujski tu- t 
ristični minister Peter Vesenjak,imakongresdvojni pomen. Ob uveljavi- i 
janju Ptuja kot ekološko zavedne občine tudi uveljavitev Ptuja kot pri- \ 
memega mesta za manjše kongrese. Na kongresu Javnost in eko posli \ 
bodo svoje znanje in izkušnje predstavili domači in tuji strokovnjaki, | 
mesti Ptuj in Idrija ter nekatera druga, ki so pripravila dolgoročni pro- | 

I gram ureditve svojega mesta. Od drugih kongresnih aktivnosti velja po- I 
sebej opozoriti na predstavitev akcije "Slovenska zdrava in čista mesta." | 

V SOBOTO NA PTUJSKI TELEVIZ IJ I 

v sobotni oddaji ptujske televizije si bomo lahko ogledali prispevke o | 
dnevu civilne zaščite, s tiskovne konference Perutnine, odprtju poslov- | 
nih prostorov invalidskega podjetja Chiptronic, podjetju Stigma in o ne- | 
katerih drugih zanimivostih, ki so se zgodile v času med eno in drugo od- | 

i I 

V KRAPINI O SLOVENSKO-HRVATSKEM PRIJATELJSTVU 

Meje niso bile še nikoli tako trde 
v prelepem dvorcu M i y a n a v Krapini je bil v soboto prijateljski pogovor o slo-

vensko-hrvatskem sodelovanju, ki sta sklicala profesor Mladen Hanzlovsky, 
predsednik društva hrvatsko-slovenskega prijateljstva, in župan krapinsko-za-
gorske županije dr. Franjo K^jfež. Med izbranimi gosti na tem pogovoru sta bila 
tudi Matija MaleSič, veleposlanik Republike Slovenije v Hrvatski, in mag. Mil-
Jenko Žagar, veleposlanik Republike Hrvatske v Ljubljani. 

Srečanje, ki je imelo p rvens tveno d ružabn i in priljateljski n a m e n , je izluščilo 
nekatera vprašan ja in p r o b l e m e , ki jih na jbol j obču t i jo l judje tik o b meji . Ugotovili 
s o , d a m e j e nisobi le še nikoli t ako t rde kot seda j . d a p a p r i č a k u j e j o , d a b o p o n o v n o 
prišlo d o "mehkih" m e ja . Pokaza lo se je , da se ljudje z nosta lgi jo s p o m i n j a j o nek-
danjega sode lovanja v okviru s r ečan j bra ts tva in pri jatel js tva, ki je v obdob ju nas-
^ajanja novih d ržavpovsem zamr lo . P o u d a r j a j o želje po t esne jšem sode lovan ju na 
gospodarskem in na drugih področ j ih . G l e d e lokalne s a m o u p r a v e pa so pri ja-
''-'Ijsko namignili , da na j ne d e l a m o istih napak , kot so jih naredil i sami - na j se ra je 
o^ loč imozaveč je kot man j še obč ine . Pri njih so se na jp re j odločili za manjše , a se 
"jso obnesle , s e d a j pa že n e k a j časa p o t e k a proces zd ruževan ja manjš ih v večje 
občine. 

Žarko Markovič s sek re ta r i a t a za d r u ž b e n e dejavnost i obč ine Ptuj . ki se je 
^•"ečanja v Krapini udeležil v ž u p a n o v e m imenu , je povedal , da Ptu jčani s posre -

ovanjem društva hrvatsko-s lovenskega pri jatel js tva že krepi jo sode lovan je z 
°^činoKrapina. 
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GOVORI SE... 
... DA zaposlitev v zgodovin-

skokulturni ustanovi in strokovni 
naziv še ni dovolj za nezmotljivo 
časopisno trditev, kje in kdaj gre 
za kulturno dediščino. Nekaj let 
stari betonski odlitki v bolnišnici 
namreč še niso kulturna 
dediščina. Čez kakih tisoč let pa 
imajo seveda tudi oni možnost to-
zadevnega napredovanja. 

... DA je dobila ptujska občina v 
prestolnici Steletovo priznanje za 
varovanje kulturne dediščine. Na 
osnovi tega so občanipogruntali, 
da izvenmestni gradovi sploh 
niso naša kulturna dediščina, 
temveč barbarska sedanjost. 

... DA je tehnika zasenčila prist-
nost tapravih Priekov. Na njiho-
vem srečanju v Lotmerki jim je 
celo pevski zbor zapel na play-
back. Dere sen ja mali bija, te je 
načikblo... 

... DA tudi maturantski plesi 
niso več tisto, kar so bili. Na 
zadnjem, gimnazijskem, zaradi 
upravičene odsotnosti ravnatelji-
ce menda nihče ni našel besed, ki 
bi jih namenil tistim, ki bodo - če 
bodo prišli na vrsto za delo - čez 
leta skrbeli za polnjenje pokoj-
ninskega sklada. 

VIDI SE... 
... DA se je na tiskovni konfe-

renci predstavil tekmovalec, kije 
odpotoval na evropsko strelsko 
prevenstvo. Kot zanimivost je na-
vedel, da gre v boj za uspeh dozob 

oborožen, saj ima kar štiri pištole. 
Tri pokvarjene je vzel s seboj za 
strah tekmecem. 

... DA sije vzel bivši ministrski 
zeleni Jurij po razrešitvi čas. 
Prišel je v naravo, globoko vdihnil 
zrak in potožil: "Za to sem se torej 
ves ta čas boril!" 

... DA ima policija novo special-
no - smučarsko enoto. Ker še ni 
popolnega načrta dela enote, ne 
vemo, gre za prometno policijo na 
smučiščih ali za preganjanje zim-
skodelujočih zlikovcev. Da ne bo 
pomote, enota na sliki je bila v 
času posnetka gotovo na nujnem 
parkiranju, sicer bi jim lahko šteli 
pričujoči pločniški položaj v ne-
posredni bližini okrepčevališča 
kotprekršek. 

INFORMATIVNI DAN V DIJAŠKEM DOMU 

Zaradi bivanja v domu doda-
tek pri štipendiji 

Tudi v ptujskem dijaškem domu bo ta petek in soboto informativni dan, 
in sicer se bodo lahko pri njih oglasili učenci in i\jihovi starši v petek od 9. 
ure do večera in v soboto od 9. do 12. ure. Vdomuje prostih še 70 mest. 

V dijaškem domu, ki ga vodi ravnateljica pedagoginja Danica Starki, so 
zaposleni še štirje vzgojitelji in pedagog z višjo ali visoko izobrazbo, ki nu-
dijo v domu stanujočim učencem pomoč pri učenju, sodelujejo s šolo in 
starši in vzgajajo učence za kultumo življenje. Tako poleg najpomemb-
nejšega - uspešnosti v šoli - posvečajo veliko pozornost tudi preživljanju 
prostega časa. V ta namen gojijo nogomet, košarko, odbojko, imajo lasten 
fitness kabinet, računalniško učilnico, se ukvaijajo z modelarskim in foto 
in dramsko-literarnim delom, ročnimi deli, obiskujejo kulturne prireditve 

Pri odločitvi za bivanje v domu je pomemben podatek cena namestitve. 
Tako je za namestitev in hrano za 30 dni mesečno potrebnoodšteti 16 tisoč 
tolarjev, pri čemer ni nepomembno, da dobijo učenci, ki bivajo v domu in 
imajo štipendijo iz združenih sredstev, 40 odstotkov dodatka k štipendiji. 
Od osnovne cene v domu odbijejo hrano ob koncu tedna, če odpotuje 
učenec domov. Prilagodili so se tudi izmeničnemu pouku in tako lahko 
učenec biva v domu le vsak drugi mesec. V tem primeru mu dodatek k šti-
pendiji ne pripada. 
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ČEVLJARSTVO KIDRIČEVO 

Delavci zele obdržati 
delovna mesta 

Kljub temu da v začetku tega tedna 
še ni bila opravljena predaja poslov 
med nekdanjim direktotjem podjetja 
Vladimirjem Premzlom in novo 
vršilko dožnosti direktorice Nado Ju-
rančič, ima slednja dela čez glavo. 
Glede na že podpisane pogodbe, ne-
kaj pa jih bodo sklenili še v teh dneh, 
bodo letos zagotovo zašili 15 tisoč pa-
rov zaščitne obutve za Slovengo. 

Njihovi kupci so p o l e g T a l u m a in žele-
zarn Jesenice v glavnem trgovske hiše. 
N e k a j možnost i se j im o d p i r a tudi z 
zače tkom g r a d n j e avtomobi lskih cest . 
D o konca apri la pa m o r a j o zašiti še 3200 
parov za Nord ico Bene t t on . V t em času 
n a j bi se tudi pokaza lo , kako j e s stroški 
dela za i tal i janskega p a r t n e r j a . N a d a Ju-
rančič pravi, da če b o tudi anal iza p o k a -

zala pozi t ivno pos lovanje brez dobička, 
b o d o še n a p r e j delali za Nord ico . Doslej 
n a m r e č ev idence ni bilo, za to tudi ne 
v e d o , k o l i k o s o z d o s e d a n j i m i d o d e l a v n i -
mi posli zaslužili o z i r o m a ustvarili izgu-
be. Iz p o d a t k o v o izgubi o b koncu leta 
1993 o z i r o m a izgube o b polletju 
p re j šn j ega leta p a j e m o g o č e sklepati , da 
j im j e de lo za N o r d i c o prineslo izgubo. 
Polletni ob račun je izkazal 1,6 mili jona 
to la i jev i z g u b e , o b koncu leta 1993 p a j e 
je bi lo 7,3 mil i jona. 

Z a Nord ico so pričeli šivati ok tobra 
l a n i . V z a č e t k u s o d n e v n o z a š i l i o d l O O d o 
120 parov , pozne j e le še 70 od predvide-
nih 270 na dan . O c e n j u j e j o , da bi se z iz-
de lavo 150 parov na dan sodelovanje z 
Itali jani splačalo. Pri tem p rogramu bi 
l a h k o d e l a l o m e d 17in 19 delavcev. D a b i 
to dosegli , b o d o moral i maks ima lno iz-
koristit i razpoložljivi delovni čas in 
poostr i t i de lovno disciplino. V dveh me-
secih, kol ikor imajo časa, da dokonča jo 
posel z Itali jani, se b o tudi pokazalo , 
k a k o b o s temi posli v bodoče . Posel z 
N o r d i c o ni d i rek ten , dobili so g a p r e k fir-
m e K o - T o Ljubl jana , k i je tudi uvoznik in 
izvoznik. 

ZA VSE DELA NE BO 
Večina delavcev z r azumevan jem 

s p r e j e m a nas ta le razmere , ker želijo 
ohran i t i de lovna mes ta . Z a neka te re pa 
ga žal več ne b o in jih bodoodpus t i l i . Ko-
liko jih bo, b o odvisno od bodočega so-
de lovan ja z N o r d i c o B e n e t t o n o m . N a d a 
Ju ranč ič pravi, d a m o r a j o začeti znova -
razviti nove p r o g r a m e in z njimi osvojiti 
trg. Res je , da razpo laga jo z 28 vzorci 
čevljev, a de la jo le tri. 

Še v tem t ednu b o delavcem na zboru 
poveda la , kaj ji h čaka v bodoče , in če bo 
m o g o č e tudi , kda j jim b o d o izplačali še 
ne izp lačane o s e b n e d o h o d k e . Kreditov 
za p lače ne m o r e j o dobit i , prva dva me-
seca sta sta v njihovi proizvodnji "sušna", 
za to d e n a r j a ne m o r e j o čez noč zagotovi-
ti, o b tem pa so v tem obdob ju tudi s labo 
delali . 

N a p o n e d e l j k o v i seji skupščine pod je t -
ja so se dogovori l i za nov sestav 
skupščine , sprejel i pa so tudi predlog za 
pris i lno po ravnavo . V obdob ju sanacije 
b o d o moral i izvesti tudi kadrovsko sana-
cijo. Ž e od lanskega avgusta' n imajo 
r ačunovod je . Pripraviti pa m o r a j o tudi 
kolekt ivne p o g o d b e za delavce, ker jih ti 
d o s e d a j še niso imeli. 

Mc; 

Krajevne skupnosti bi rade 
postale samostojne občine 

Končni rezultati dosedanjih zbo-
rov občanov, na katerih so se odlo-
čali o referendumskih območjih 
novih občin, bodo znani po pone-
deljku, ko se bo tudi uradno končal 
rok za sklic zborov. Tam, kjer si 
bodo odločitve o referendumskih 
območjih nasprotovale, bodo do 
27. marca izpeljali še usklajevalne 
zbore občanov. 

Med zanimivejšimi razultati zbo-
rov občanov omenimo, da so se za 
samostojne občine odločile tudi 
manjše krajevne skupnosti, kot so 
Leskovec, Žetale, Polenšak, Sto-
perce, Destrnik, Juršinci, Vitomar-
ci in Trnovska vas. Cirkulane pred-
lagajo povezavo z Zavrčem, 
Majšperk pa povezavo z delom Do-
lenc, Ptujsko Goro in Stopercami. 
Zanimiva sta tudi predloga, da se 
del Dolene - nasalje Sela - priključi 
ptujski mestni občini in da bi Hla-
ponci iz krajevne skupnosti Po-

lenšak prešli pod Juršince, kar so 
predlagali na juršinskem zboru 
občanov. Kljub napovedim po 
združitvi z lx)vrencom na Drav-
skem polju pa so se na primer prebi-
valci Apačodločili za vključitve v ki-
dričevsko občino. 

»SPOR« MED P T U J E M 
I N H A J D I N O 

Po zborih občanov na Hajdini in v 
mestnih krajevnih skupnostih p)os-
taja že jasno, da bo med ožjim mes-
tom in Hajdino prišlo do 
navzkrižnega predloga glede 
območja nove mestne občine Ptuj. 
Občani mestnih krajevnihskupnos-
ti so namreč že sprejeli predlog 
predsednika ptujske vlade Branka 
Brumna, da se referendum za mest-
no občino razpiše na celotnem 
območju mesta in krajevne skup-
nosti Hajdina, prebivalci Hajdine 
pa so na delnih zborih sprejeli 

odločitev za ustanovitev samostoj-
ne občine Hajdina. Če Ptujčani in 
Hajdinčani ne bodo oblikovali 
kompromisnega predloga in bodo 
na referendumu krajani Hajdine 
svojoodločitev podprli in prebivalci 
ožjega Ptuja izglasovali predlog, da 
se k njim priključi tudi Hajdina, bo 
sklep o rešitvi iz te zagate najbrž 
moral sprejeti Državni zbor. Ta ima 
po zakonu pravico odločati o na-
sprotujočih si sklepih referendu-
mov in jih spremeniti. Vprašanje je, 
ali bo njegova odločitev po volji 
Ptujčanom in Hajdinčanom. 

Glede oblikovanja pokrajine so 
na večini zborov občanov na 
območju sedanje ptujske občine 
sprejeli predlog, da se novo obliko-
vane občine po oblikovanju svetov 
odločijo za oblikovanje skupne 
ptujske pokrajine. 

DLŽ 
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MANJŠI OBČINSKI PRORAČUN 
čet r tkova seja lenarškega izvršnega sveta je bila dolga in razburljiva, saj 

so razpravljalio letošnjem proračunu. Člani vlade so imeli kar nekaj pomis-
lekov in p r ipombo njem, saj je prvotni znesek znašal 581 milijonov tolarjev, 
zdaj pa je manjši za 6 milijonov tolarjev. 

Odgovorni so letošnji proračun hoteli deliti že po posameznih krajevnih 
skupnostih, vendar so se odločili, da bodo letos razdelili sredstva še po us-
taljeni navadi. 

Jože Petrovič, ki je v občinski vladi odgovoren za obrt in podjetništvo, je 
opozoril na nerazumno ravnanje občinske vlade, saj po zdajšnjih izračunih 
ne dobijo ničesar. V občini pa je vse več nezaposlenih, nekatera podjetja so 
na robu preživetja. Tudi za razvoj kmetijstva niso namenili nobenih sred-
stev, na ta račun pa so povečali delež za modernizacijo in razširitev vodo-
vodnega omrežja, kar naj bi postala v občini prednostna naloga. 

Seveda bodo želje in jx)trebe povedali tudi poslanci na skupščini, ki bo 
17. marca. Pri vsem tem se ne moreš izogniti občutku, da so nekatere kra-
jevne skupnosti dobile ob koncu večjo doto od drugih. 

Ker so pred rokom poravnali del dolga, je ostalo manj denarja za mod-
ernizacijo cest. Sredstva, ki prihajajo iz občinskega samoprispevka, bodo 
namenili za tekoče naloge, prav takoodgovorni menijo, d a j e nujno potreb-
no sofinanciranje ureditve pokopališča in mrliške vežice v Jurovskem 
Dolu, nakup in vzdrževanje gasilskih vozil, ker jih uporabljajo za prevozpit-
ne vode, ter pokrivanje nekaterih ekoloških nesreč. 

Zanimiva sobila razmišljanja nekaterihčianov izvršnegasvetaosofinan-
ciranju visokega in magistrskega študija v občini. Sprejeli so tudi predlog 
uprave za javne prihodke, da nekaterim socialno ogroženim odpišejo do-
hodnino za leto 1991 in 1992. 

PODJETJA BODO VRNILA DENAR 
Lani se je na republiški razpis"1000 delovnih mest" prijavilo tudi 21 pod-

jetij iz lenarške občine. Republiški zavod za zaposlovanje je ugodno rešil 
prošnje vsem podjetnikom in ti naj bi na novo zaposlili 124delavcev. Do31. 
decembra pa je omenjeni zavod ugotovil, da so zaposlili le 37 delavcev. 
Tako je zasebno podjet je Grapomonting, d.o.o., Lenart, dobiloza 42 delov-
nih mest 4,5 milijonov tolarjev, ker pa omenjene pogodbe ni izpolnilo, bodo 
dfenar morali vrniti s pripadajočimi obrestmi. Po sodni poti bodo izterjali 
tudi denar, ki sta ga dobila obrtnik Anton Ajlec in Simka, d.o.o., Lenart. 

Republiški zavod za zaposlovanje bo po sodni poti izterjal različne zne-
ske s pripadajočimi obrestmi od 187 podjetij , ki so po Sloveniji dobila 
omenjena sredstva - skoraj 73 milijonov tolarjev - za 711 delovnih mest, ki 
bi morala biti ob pomoči tega denar ja zasedena, a zavoljo najrazličnejših 
vzrokov niso bila. 

Marija Slodnjak 

Ocenjevanje vina Ptuj '94 
DruštvovinogradnikovinsadjarjevHalozeježevpripravah na tradicio-

nalno ocenjevanje vina, ki bo v domu Franca Krambergeija v petek, 25. 
marca, ob 9. uri. Ocenjevalna komisija bo tudi letos sestavljena iz skupine 
enologov iz Ptuja, Maribora in Ormoža. 

Ocenjevanje bojavno, udeleže pa sega lahko vsak, ki želi pokušati žlaht-
no kaplico iz naših vinogradov in kleti. S^tevilovzorcevvsakega posamezni-
ka je neomejeno; edini f)Ogoj je, da prinese od vsakega vzorca za oceno 5 
litrov vina v litrskih steklenicah ali šest buteljk po O,.75 litra. Vzorce bodo 
zbi rali ob 18. do 21. marca v poslovalnicah KZ Ptuj, in sicer: 18. do 21. mar-
ca v poslovalnici Zadružnik v Ptuju, 18. in 19. marca v trgovinah Cirkulane, 
Zavrč, Podlehnik in Juršinci ter21. marca do 10. ure še dodatnov trgovinah 
v Cirkulanah, Zavrču, Podlehniku in Juršincih. Tudi letos bodo rezultate 
ocenjevanja objavili nma prireditvi Dobrote slovenskih kmetij v okviru sa-
mostojnega vinogradniškega dne. 

JB 

REŠEVANJE PTUJSKEGA VINARSTVA 

Dosedanji delavci 
bodo kmetje 

Nekdanje družbeno kmetijstvo že lep čas ječi pod 
ekonomskimi bremeni. Nič drugače ni z Vinarstvom 
Slovenske gorice - Haloze. Vsem težavam se je pri-
družila še negotova prihodnost. Podjetje nima več svo-
je zemlje, vse je v lasti državnega zemljškega sklada. 
Kako preživeti, kako omogočiti sedanjim delavcem za-
poslitev, vodstvo podjetja razmišlja že dve leti. Rezul-
tat takega razmišljanja je po besedah direktorja Vi-
narstva Andreja Sajka projekt, ki so ga pred kratkim 
razgrnili pred delavce, ki jih je ob istem obsegu proiz-
vodnje namesto 350 pred petimi leti danes le še 185. 

Predstavitev projekta je imela 
pri delavcih različne učinke. Med-
tem ko so nekateri nad njim nav-
dušeni, drugi ravnodušni, jih je 
precej zmedenih in prestrašenih 
ter jeznih, češ da jih namerava 
vodstvo podjet ja prepeljati žejne 
čez vodo. Tako razmišljanje je po 
mnenju direktorja tudi posledica 
izkrivljenih resnic, ki jih je nekdo 
namensko razširil med delavci. 

Direktor Andrej Sajko katego-
rično zagotavlja, da gre v pripravl-
jenem modelu za reševanje eko-
nomske situacije podjetja in 
reševanje delovnih mest, kolikor 
časa bo to pač mogoče. Rezultati 
de nacionalizacijskega vračanja 
nekdanje družbene zemlje bodo 
namreč imeli konkretne posledi-
ce v petih do osmih letih in danes 
nihče ne more zagotoviti, koliko 
sedanjih površin bo še na voljo za 
obdelavo sedanjim delavcem. 
Bistvo modela je v tem, da bodo 
delavci, ki bodo seveda to pri-
pravljeni sprejeti, postali kmetje. 
Nov zakon o dohodnini namreč 
omogoča tudi tistim, ki obdeluje-
jo najeto zemljo, tako imenovano 
kmečko zavarovanje. Iz predsta-
vitve modela je razvidno, da bodo 
sedanji delavci - bodoči kmetje 
zaslužili več kot danes, seveda ob 
večji odgovornosti za obdelavo 
prevzete vinogradniške površine. 
Vodstvo vinarstva je izdelalo več 

obračunskih primerov, ki temelji-
jo na povprečnem pridelku 
zadnjih dveh let, zajemajo pa ob-
delavo od 6 do 20 tisoč trsov. 

Konkretno prikazan obračun 
izhaja iz prepostavke, da nekdo 
obdeluje 14 tisoč trsov s pov-
prečnim pridelkom 2 kilograma 
grozdja sorte sauvignon: bruto 
prihodek v tem primeru znaša 1,6 
milijona tolarjev. Povprečni 
stroški za obdelovanje take 
površine znašajo 333 tisočakov, 
zajemajo pa stroške gnojenja, 
zaščite, pogonskega goriva, mazi-
va. Od ostalih nekaj nad 1.2 milijo-
na tolarjev se odšteje 137 
tisočakov za vlaganje v sklad soli -
darnosti. Iz sklada bodo pokrivali 
morebitne izpade proizvodnje za-
radi toče in drugih naravnih nes-
reč, postopoma pa bo sklad dose-
gel višino, ki bo zagotavljala tudi 
kreditiranje tekoče proizvodnje; v 
bistvu gre za sredstva, ki bodo last 
bodočih kmetovalcev. 

V model je vgrajeno še eno va-
rovalo. Gre namreč za 30-odstot-
no rezervo, ki jo bo dobil bodoči 
kmetovalec po dokončnem 
obračunu, kije seveda lahko zara-
di manjšega ali večjega pridelka 
nekoliko drugačen od prikazane-
ga v modelu. Podjetje bo iz tako 
izračunanega ostanka bodočemu 
kmetu - kooperantu nakazovalo 
mesečne akontacije v bruto zne-

sku 73 tisoč tolarjev in poskrbelo 
za plačilo prispevkov za socialno 
zavarovanje ter akontacijo do-
hodnine na osnovi v Halozah niz-
kega katastrskega dohodka. 

Neto akontacija bo po prikaza-
nem modelu znašala 53 tisoč to-
larjev in ni obremenjena z nobeni-
mi stroški, gre za plačilo živega 
dela. Od dosedanje neto plače je 
torej izračunana neto akontacija 
višja kar za 20 tisočakov. 

Strokovna služba vinarstva bo 

Direktor Vinarstva Slovenske 
gorice - Haloze Ptuj Andrej Saj-
ko: "Odločitev vsagega posa-
meznika je povsem prosto-
voljna." 

skrbela za pomoč bodočim sa-
mostojnim gospodarjem v vino-
gradih. Gre za nov pristop, ko sve-
tovalec ne bo v službi države, tem-
več podjet ja in zato osebno zain-
teresiran za čim boljši pridelek. 
Sedanji delavec - bodoči kmet se 
bo na osnovi nasveta strokovnja-
ka odločil za gnojenje in zaščito, 
poraba materiala pa se bo knjižila 
na posebno kartico in bo pomeni-
la že omenjene stroške. 

Kaj je torej bistvo predstavlje-
nega modela? Gre za bistveno 

zmanjšanje stroškov dela na eni in 
večjo odgovornost na drugi strani 
ter manjše režijske stroške. Se-
danje neto plače delavcev so obre-
menjene s skoraj sto odstotki da-
jatev, prispevki za socialno var-
nost kmetov in dohodnina iz ka-
tastrskega dohodka so bistveno 
nižji. Res, da vsi sedanji delavci 
niso sposobni prevzeti in samos-
tojno obdelovati vinogradov, ne-
kateri morda ne znajo upravljati z 
mehanizacijo. Direktor Andrej 
Sajko posebej poudarja, da niko-
gar ne silijo v najem vinograda in 
da odločitev proti nikakor ne po-
meni izgube delovnega mesta, 
lahko pa morebitno razporedi-
tev na drugo delovno mesto. 
Opravljanje strojnih opravil je 
mogoče reševati tudi v strojnih 
skupnostih, sicer pa lahko zain-
teresirani delavci dobijo stroje v 
šestletni odkup. Kaj lah ko se zgo-
di, da bodo bodoči kmetje z do-
brimi rezultati obdelave in pride-
lave prepričali tudi morebitne 
nove lastnike vinogradov, da jim 
jih bodo zaupali v nadaljnjo skrb, 
lahko pa bodo vestni obdelovalci 
dobili tudi koncesijo za obdelavo 
vinogradniških površin v državni 
lasti. 

Kakorkoli že, trenutki 
odločitve so tu, gotovo za marsi-
koga usodni v pozitivnem in ne-
gativnem smislu. Kerpa je država 

odločna dokončno obračunati z 
družbeno lastnino, možnosti ok-
levanja skorajda ni več. Delovnih 
mest na nekdanjih družbenih po-
sestvih bo čedalje manj, dokler jih 
ne bo povsem zmanjkalo. Bolje 
kot v vrsto čakajočih na delo pa je 
verjetno le stopiti v vrsto samos-
tojnih gospodarjev, ki imajo sicer 
veliko skrbi, pa mnogokrat tudi 
zvrhano mero zadovoljstva nad 
doseženimi uspehi. 

J.Bračič 

"Vem, da niso vsi iste barve, 
hvala Bogu!" je te dni dejal 
slovenski zunanji minister 
Lojze Peterle, ko se je branil 
pred očitki, da vzunanjem mi-
nistrstvu protežira in forsira 
ljudi iz svoje stranke. "Niko-
gar nisem vprašal, v kateri 
stranki je, in tudi v kadrovski 
službi tega vprašanja ne pos-
ta\ "jajo, "je poudaril Lojze Pe-
terle. "Ne vem, kdo v hiši je 
rdeč in kdo črn, zelen ali mo-
der. Že ob nastopu pa sem de-
jal, da bi bilo primerno, če bi 
državna uprava bolj odsevala 
demokratično strukturo te 
družbe." 

Ne glede na to, kaj si kdo 
misli o posameznih (konkret-
nih) diplomatskih potezah 
Lojzeta Peterleta in zunanje-
ga ministrstva, je vendarle tre-
ba priznati, da sedanji frontal-
ni napadi na zunanje mi-
nistrstvo in njegovo kadrov-
skopolit ikovendarle niso vse-
lej racionalni in razumljivi. 
Vsekakor je smešno, če se Pe-
terleta napada zgolj zaradi 
tega, ker ima menda med svo-
jimi diplomati lesarske 
inženirje, teologe ali še koga, 
ki naj bi bil vnaprej - po ne-

kakšnih izmišljenih kriterijih -
neustrezni za službovanje v 
diplomaciji. Če s i je kdo v Slo-
veniji izmislil, da so lahko di-
plomati samodiplomanti treh 
fakultet - družboslovne, filo-
zofske in pravne -, to pač do-
kazuje samo našo ozkost in 
zaverovanost v različne (mar-
sikdaj neuporabne) šablone. 
Isto velja tudi za princip, po 
katerem naj bi bili za poklicne 
diplomate godni samo tisti, ki 
še niso starejši od 30 let. Sve-
tovna diplomacija pač pozna 
nešteto primerov, ko so se za 
najbolj sposobne diplomate 
izkazali ljudje, ki po sedanjih 
slovenskih kriterijih sploh ne 
bi smeli prestopiti praga zu-
nanjega ministrstva. Za to bi 
bilo veliko bolj prav, če bi kri-
tiki polemizirali z ministrom 
Peterletom o morebitni ali 
dejanski nespx)Sobnosti posa-
meznih diplomatov, ne pa o 
tem, kakšno šolo in kakšno 
poklicno usmeritev ima kdo 
od njih. Prav tako seveda ni 
nič nenavadnega (ne samo za 
zunanje ministrstvo), če vsak 
konkretni ministerzbiraokoli 
sebe kot najožje sodelavce lju-
di izsvojestrankeali takšne,ki 
so blizu njegovim siceršnjim 

usmeritvam. Glede tega se 
pač ni treba sprenevedati niti 
na desni niti na levi strani slo-
venske politične scene in t o v 
načelu ne bi smelo biti pred-
met kakršnihkoli podtikanj. 
Seveda ob jasnem spoznanju, 
da vsak minister (in drug 
funkcionar) nosi tudi vse kon-
sekvence takšne svoje opre-
delitve in izbire. Vsekakor bi 
bilo lepše (in bolj normalno), 
če bi Peterle rekel, da ve, da so 
v njegovem ministrstvu rdeči, 
črni, zeleni ali modri, kot pa 
da pravi, da ne ve, kakšne bar-
ve so njegovi sodelavci in 
uslužbenci. Pomembnejše od 
barve pa je zares, kakšne so 
njihove sposobnosti in kako 
delajo. To je še toliko po-
membnejše zato, ker se Peter-
le hkrati zavzema za to, da bi 
državna uprava odsevala de-
mokratično strukturo te 
družbe. Vendar pa (samo) za-
radi (politične) barve ne bi 
smel biti nihče protežiran niti 
šikaniran in zapostavljen. 

Sicer pa je slovensko zu-
nanje ministrstvo zadnje dni 
napravilo dve nerazumljivi 
potezi: Hrvatom je izročilo 
protestno nato zaradi "dom-

nevnega" nadaljevanja 
gradnje obmejnih objektov 
na še nedoločeni slovensko -
hrvaški meji pri Portorožu, 
zaradi česar je bilo deležno 
pikrih komentarjev tako na 

slovenski kot na hrvaški stra-
ni, vodjo ruske desne opozici-
je Žirinovskega pa je brez pre-
pričljive utemeljitve proglasi-
lo šele ob prihodu na Brnik za 
"nezaželeno osebo v Sloveni-
ji" in ga ni spustilo z Brnika, 
dokler s prvim rednim leta-
lom ni odpotoval nazaj v Rusi-
jo. 

KAJ J E D E L A L 
KUČAN V IZRAELU 

Predsednik države Milan 
Kučan se je kot posebni gost v 
Izraelu udeležil mednarodne-
ga gospodarskega foruma, 
kjer je tudi govoril, vendar pa 
njegovega govora ni povzel 
skoronihčevSloveniji. Kučan 
se je v Izraelu srečal z naj-
višjimi tamkajšnjimi voditelji: 
s predsednikom države, pred-
sednikom vlade in zunanjim 
ministrom. Vsi so pokazali ve-
liko naklonjenost do Sloveni-
je in obljubili podporo njenim 
prizadevanjem za nadaljnjo 
mednarodno afirmacijo in 
vključevanje v vsestransko 
svetovno sodelovanje. 

Mladinin komentar pa je 
Kučanovo potovanje v Izrael 
proglasi I "za sramoto brez pri-

merjave v novejši zgodovini 
slovenske države". Po mnenju 
tega komentatorja zaradi 
nedavnega uboja Palestincev 
s strani enega izmed izrael-
skih skrajnežev v Hebronu 
Kučanovega obiska v Izraelu 
sploh ne bi smelo biti. Ali 
lahko res samo tako Slovenija 
pokaže svoj gnev in protest 
proti nezaslišanim nasiljem? 
Naj pretrga stike zdaj z Izrae-
lom, jutri z neko drugo 
državo, ki ji bo tako ali dru-
gače nevšečna? Kar zadeva 
Izrael, poteka prav zdaj zno-
traj njega in širše po dolgih le-
tih nerazumljivih ekstremiz-
mov in konfrontacij med Pa-
lestinci in Židi zapletena dife-
renciacija. Izraelske uradne 
ublasti so obsodile zločin v 
Hebronu in se distancirale od 
njega. In zdaj naj bi Slovenija 
in slovenski predsednik prav 
tej oblasti, kije končno tudi si-
cer našla moč in pogum za 
spravni korak s Palestinci, 
obrnila hrbet? Slovenija, ki 
vodi in ohranja dialogz Izrae-
lom, lahko stori veliko več 
tudi za Palestince in za spošto-
vanje splošnih moralnih 
načel, kot pa Slovenija, ki bi 
demonstrirala nekakšen svoj 
protest z odpovedanimi obi-
ski ali sploh z ohlajanjem ali 
trganjem meddržavnih sti-
kov? 

Sicer pa je predsednik 

Kučan po povratku iz Izraela 
doživel še drugačne očitke. 
Predsednik Kučan naj bi - po 
navedbah komentator ja Dela 
-zagrešil nadopustno dejanje, 
ker je med svojim bivanjem v 
Izraelu obiskal tudi eno izmed 
tovarn, ki izdeluje letala. Ko-
mentatorja ni strah zaradi 
morebitne protipacifistične 
usmeritve Kučana, ampak 
zato, ker naj bi se Kučan mešal 
v morebitni slovenski nakup 
orožja in opreme. O b teh očit-
kih pa komentator očitno po-
zablja, da je Kučan predsed-
nik države in vrhovni povelj-
nik oboroženih sil. 

kaj naj si po svetu mislijo 
o takšnem slovenskem poj-
movanju pristojnosti in 
predvsem temeljnih pravic 
predsednika države, med ka-
tere zagotovo sodi tudi to, da 
si skupaj z gostitelji izbira, s 
kom se bo pogovarjal in kate-
re kraje in objekte - tudi 
vojaške tovarne - si bo v neki 
državi ogledal. 

J A N Š A - Ž R T E V HI-
TRIH O B S O D B 

Milan Šušter, nekdanji re-
ferent v ministrstvu za obram-
bo, je ljubljanskemu te-
meljnemu tožilcu podal pet 
kazenskih ovadb proti mini-
stru za obrambo Janezu Janši. 
Marsikdo se je ob tem 
škodoželjno in privoščljivo 

nasmehnil. Šušter je svojega 
nekdanjega predpostavljene-
ga obrambnega ministra 
obtožil nečednih ter državi in 
obrambi Slovenije nevarnih 
poslov, z javno objavo pisma, 
ki ga je skupaj zovadbami pos-
lal vsem visokim slovenskim 
voditeljem, pa je še pred 
kakršnimikoli uradnimi izs-
ledki in ugotovitvami razisko-
valnih in pravosodnih orga-
nov vnaprej proglasil Janša za 
krivega. Zaradi zaščite prav-
nega reda in integritete posa-
meznikov in funkcionarjev je 
treba v tem primeru odločno 
zaščititi Janša. V čigavem in-
teresu je objavljanje nepotrje-
nih obtožnic? Morda bi kdo to 
lahko opravičil z znanimi 
Janševimi napadi proti vse-
stransko problematičnim 
tožilcem in sodnikom, ki naj bi 
bili ostanki in sluge starega 
režima. Lahkobi tudi rekli,da 
so Šuštarjeve obtožbe zelo 
podobne nekaterim znanim 
Janševim pavšalnim 

obtožbam in izjavam, r e c i m o 
tisti, da so bile zadnje volitve, 
na katerih sta on in njegova 
stranka potegnila krajši ko-
nec, kupljene. Pa vendar -
takšnim hitrim obtožbam sc 
moramo upreti, ko jih Janša 
izreka in ko je - kot tokrat - nji-
hova žrtev. Drugače od načel-
nosti ne bo ostalo ničesar. 

Jak Koprive 
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ZGODOVINA RELIGUE ZA MLADE 
Lutru je bilo jasno, da je 

kupčevanje z odpustki v popolnem 
nasprotju s svetim pismom in nau-
kom Kristusa. Po večletnem in te-
meljitem razmisleku se je končno 
odločil, da o tem spregovori javno. 
31. oktobra 1517 je na vrata cerkve 
med druge oglase, ki sobili običajno 
nabiti na cerkvenih vratih, pritrdil 
Še svoj letak. Na listu je v znanieni-
tih95 tezah ali točkah pojasnil svoje 
ugotovitve glede odpustkov in pre-
velike vpletenosti Cerkve v gmotne 
zadeve. 

Ker se je tisk v tistem času že do-
dobra uveljavil, se je novicao Lutro-
vih tezah razširilazbliskovito nagli-
co in čez 14 dni so o tem dogodku 
govorili že po vseh univerzah in ver-
skih središčih. (Vidiš, morda bi se 
zgodovina zasukala drugače, če se 
ne bi bil rodil Gutenberg.) Ljudje so 
se čudili, kako si drzne neki nepo-
membni menih upreti papežu in 
njegovim odločitvam. Luter si je 
želel krščanstvo - toda drugačno, 
bolj osebno in globlje. 

Papež je Lutra sicer izobčil, toda 
ta je aktivno deloval dalje: prevajal 
je in pisal knjige. Prevedel je Sveto 
pismo, da bi se lahko "navadni" 
kristjani pripričali o utemeljenosti 
njegovih naukov (prav protestanti 
so tisti, ki so se zavzemali za prevo-
de krščanskih knjig v materin jezik; 
tudi Primož Trubar je bil protes-
tant). Število Lutrovih privržencev 
je raslo. Ko je cesar Karel 5. hotel s 
silo zlomiti Lutrovo gibanje, so se 
knezi nekaterih nemških dežel uprli 
- protestirali in rodilo se je ime tega 
gibanja: P R O T E S T A N T I Z E M . 
Protestantizem je gibanje, ki se je 

zavzemalo za obnovo - reformo ka-
toliške cerkve in zato ta čas imenu-
jemo R E F O R M A C I J A . 

Protipapeško in protiklerikalno 
ozračje pa ni bilo le v Nemčiji, pač 
pa že prej v Češki (Jan Hus). Iz 
Nemčije s e j e preneslo tudi v Fran-
cijo, Švico, Anglijo... Protestantska 
reformacija je zaradi družbenopoli-
tične strukture pripeljala do razko-
la in prenehanja politične hegemo-
nije (vodilne vloge) sveta stolice 
nad velikim številom držav, ki so 
pristale na reformacijo. Tako se od 
rimskokatoliške cerkve ločijo: LU-
T E R A N S T V O (Nemčija, Skandi-
navija), K A L V I N i Z E M , ZW1N-
G L I N I Z E M (Švica, Nizozemska, 
Francija) in anglikanstvo- angleška 
Cerkev (Anglija). 

Medtem ko je protestantizem že 
od vsega začetka razdeljen na več 
cerkva, tokov in sekt in se odcepl-
janje ločin še danes nadaljuje, p a j e 
rimski katolicizem ostal strogo cen-
tralizirana organizacija. 

RAZLIKE MED PROTES-
TANTSKIMI IN RIMSKO-
KATOLIŠKO VERO 

Glavne posebnosti nauka vseh 
protestantskih cerkva so zajete v 
priznavanju svetega pisma kot edi-
ne avtoritete v zadevah vere, katoli-
cizem in pravoslavje pa pripisujeta 
velik pomen tudi "svetemu 
izročilu", se pravi avtoriteti Cerkve. 

Bistvo protestantizma je, da je 
težišče verskega življenja prenesel 
iz cerkve na osebnost. Reformatorj i 
so prepričani, da mora vsak človek 
sam priti v neposreden st ikzBogom 
in za to dejanje ne potrebuje ne du-

Martin Lutar nabija na vrata cer-
kve svojih 95 tez. 

hovnikov za vodnike in ne svetnikov 
zapriprošnjike. 

Protestanti tudi zanikajo vse 
obrede in nauke, ki niso jasno ute-
meljeni v svetem pismu, zato ne 
priznavajo: avtoritete papeža, sred-
ništva device Marije, svetnikov, od-
pustkov in zakramentov, ki jih (po 
njihovem) ni postavil Kristus. 

Protestanti dalje zavračajo nauk, 
o katerem kruh in vino, kiju duhov-
nik posveti, postaneta Kristusovo 
telo in kri, mašo kot daritev, obstoj 
vic, molitve za rajne, osebno spoved 
grehov duhovnikom, duhovniški 
celibat in rabo latinskega (verni-
kom nerazumljivega) jezika pri bo-
goslužju (prav zato je Luter mnogo 
del prevedel, bogoslužje pa vodil 
izključno v domačem, nemškem je-
ziku). 

Ker je protestantizem osebnost-
na religija, nasprotuje tudi vsem zu-
nanjim znakom vere, zatozavračajo 
ideje o blagoslovljeni vodi, čudo-
delnosti podob in kipcev, rožni ve-
nec, sveče... 

Protestanti izhajajo iz ideje, da v 
prvotnih cerkvah oz. občinah ni bilo 
profesionalnih duhovnikov. Ker 
tudi Sveto pismo ne utemeljuje sve-
te duhovniške oblasti, protestanti 
ne priznavajo dveh vrst vernikov: 
duhovnikov in laikov. Prepričani 
so, da so pred Bogom vsi verniki 
enaki, pa naj so to ženske, moški, 
duhovniki ali laiki. Prav zaradi tega 
tudi zavračajo prepričanje, d a j e av-
toriteta v rokah duhovništva. Nji-
hovi duhovniki so podobni tistim iz 
prakrščanstva, saj se lahko 
poročajo, živijo družinsko življenje, 
nimajo nobene oblasti oz. avtorite-
te. Kakor v prakrščanstvu tako v 
protestantizmu prevzamejo laiki 
sami odgovorne vloge v cerkvi. Protestanti In katoličani v Evropi 

Uspel glasbeno-plesni 
večer za šolo Videm 

v petek zvečer je Folklorno društvo Lancova vas organiziralo dobrodelni 
glasbeno-plesni večer za dokončanje mansarde v šoli Videm. 

Prostor v dvorani PD Sela so prijazno odstopili in uredili člani prosvetnega 
društva Sela pod vodstvom g. Tominca. Dvoranoje s cvetjem bogato aranžirala 
ga. Marija Zaranšek, lastnica cvetličarne Orhideja iz Vidma. Ozvočenje jeomo-
gočil ansambel Interval. 

Gledalci so napolnili dvorano P D Sela , čeprav je bila vstopnica 500 tolaijev. 
Prodanih je bilo 170 vstopnic, zbranih 85.000 tolarjev. V nastopu, kije trajal dve 
uri in pol, s o gledalci našli vsak nekaj zase. 

Folklorno društvo Lancova vas je s svojimi plesalci, pevci in muzikanti nav-
'lušilostaroin mlado. Gostje večera sobili trioŠkorci izSlovenje vasi. Vinograd-
niki z Dravinjskega Vrha, godecna trsterke g. Laporšek iz Podlehnika, akadem-
ska folkorna skupina iz Maribora, plesna skupina Sela, folklorna skupina bol-
nišnice Ptuj in harmonikaiji g. Tineta Lesjaka. Mladi harmonikarji so tako lepo 
^3'grali, da so morali zabavati gledalce še po nastopu. 

Pokrovitelji večera so bili; Obrtna zbornica Ptuj, Certus Ptuj, Karibo, d.o.o., 
Sladki Vrh, ljubljanska banka - podružnica Ptuj, Družinski raj, d.o.o., Videm, 
fiostilna Svenšek Sela, trgovina Irena Sela, Prosvetno društvo Sela, cvetličarna 
Orhideja Videm, Gradiš Ptuj, KK Ptuj, Vili Kramberger, soboslikarstvo in ple-
skarstvo, Suport, d.o.o., Zg. Hajdina, Mir, d.o.o., Videm, ElektroJože Milošič 
^'dem, Čisto mesto Ptuj, Sveča, d.o.o., Pobrežje, Parketarstvo Hameršak Pod-
^'nci, Teracerstvo Štefan I ^ a r Ormož, Bistro Majolka Jurovci, Trgovina Lipa 
Lancova vas, RTV Dani Milošič. 

Vsem n a s t o p a j o č i m se z a h v a l j u j e m o za lep včer , pokrov i t e l j em in g leda lcem 
Pa hvala za pr i spevke , ki so j ih vgradi l i v n a š o šolo. P o s e b n o se z a h v a l j u j e m o g. 
anku J e r e n k u , p r e d s e d n i k u P D L a n c o v a v a s , za p o b u d o i no rgan i zac i j oveče ra . 

Delavci in učitelji O Š V i d e m 

SOLSKI 
ZVONEC 
NAMJE 
ZAUPAL 

PTUJ ^ Osnovna šola 
Ljudski vrt slavi danes 35-let-
nico. Prireditev, na kateri bo 
govoril tudi direktor Zavoda 
R Slovenije za šolstvo in šort 
Ivan lx)renčič, se bo pričela 
ob n . 3 0 . Ob tej priložnosti 
bodo odprli šolsko knjižnico, 
slikarsko razstavo in računal-
niško učilnico. 

DESTRNIK > Tam-
kajšnji osnovnošolci, ude-
leženci destrniškega likovne-
ga srečanja, razstavljajo v 
banki v Lackovi ulici v Ptuju. 

U U B U A N A ^ Na dne-
vih slovenskega izo-
braževanja, ki potekajo v 
okviru mednarodnega sejma 
igre, vzgoje in izobraževanja 
v Ljubljani, sodelujejo s svoj i-
mi projekti tudi osnovne šole 
Mladika, Olga Meglič in Vi-
dem. 

94 V LJUTOMERU 

Na Četrtem srečanju 
ljudi dobre vole 

PRVE ŠTIPENDIJE IZ TRSTENJAKOVEGA SKLADA 
* DA BI POVRNILI PRLEKIJI IDENTITETO * PRI-
HODNJE SREČANJE PRLEKOV BO V PTUJU 

s prieško himno Dere sen jas mali 
bija, ki so jo zaigrali muzikantje 
Ptujskega instrumentalnega kvin-
teta ob pevski pomoči vseh prisot-
nih, ter ob prijaznem nagovoru lju-
tomerskega župana Mirka Preloga 
seje minulo soboto v športni dvora-
ni osnovne šole Ivana Cankarja 
pričelo sedaj že tradicionalno 
srečanje Priekov iz vsega sveta. 

Osrednji dogodek letošnjega 
srečanja je bila podelitev prvih šti-
pendij izsklada akademika prof. dr. 
Antona Trstenjaka, ki so ga ustano-
vili pred dvema letoma v Radencih. 

Kot je dejal dr. Ludvik Toplak, rek-
tor mariborske univerze, so se za 
sklad odločili zaradi kulturnega na-
zadovanja teh krajev. Po 50 letih je 
to prva fondacija, namenjena vsem 
mladim in nadarjenim Prlekom za 
podiplomski študij in raziskovalno 
dejavnost, vsem, ki so napisali nare-
dili za Prlekijo kaj dobrega. Kot je 
omenil mag. Milan Lovrenčič, je 
višina štipendije odvisna od progra-
ma, ki ga štipendist obravnava, ter 
od stroškov in faze naloge. Tako so 
podelili 14 štipendij v višini od 150 
do 480 tisoč tolarjev. 

Tudi letos je bil osrednja oseb-
nost akademik prof. dr. Anton 
Trstenjak, ki je pred kratkim praz-
noval 88. rojstni dan. Ob tej pri-
ložnosti je prerezal torto i n od župa-

nov prieških občin, kjer je častni 
občan, prejel / a darilo svojo karika-
turo. Ob tej priložnosti je dejal: "Ko 
boste tako stari kot jaz, boste tudi vi 
samo še za karikaturo." 

Sicer pa j e dr. Trstenjak govoril o 
varovanju naravne in kulturne 
dediščine slovenskega naroda, še 
posebej Prlekije. 

'Tudi Prlekija je naravna in kul-
turna dediščina slovenskega naro-
da. Nismosije izmislili, temveč nam 
je bila narava s pokrajino in člove-
kom dana kot dar. Vendar ta dar 
vsebuje posebnosti, ki so svojstvene 
samo prleškemu človeku in prleški 

zemlji. Naloga naših srečanj je, da 
oživljamo te posebnosti in jih 
načrtno gojimo. To je naša naravna 
dediščina, kulturna pa veliko števi-
lo narodnih buditeljev, gojiteljev 
slovenske slovnice in pisateljev raz-
nih strok, ki so tod živeli pretežno v 
19. stoletju. Med njimi je brez dvo-
ma najpomembnejši in največji sla-
vist, ki ga še ni nihče presegel, to je 
dr. Fran Miklošič, redni profesor 
dunajske univerze in član Dunajske 
akademije znanosti. Povsem tem se 
lahko ima Prlekija za najbolj kultur-
no pokrajino Slovenije." 

Župani preških občin so se dan 
pred srečanjem Priekov dobili na 
Gomili, stičišču štirih občin (ptuj-
ske, ormoške, l jutomerske in gorn-
jeradgonske) ter se pogovarjali o 
marsičem iz prihodnosti te pokraji-
ne. 

Bogat je bil tudi kulturni pro-
gram, ki so ga pripravili kulturniki 
amaterji iz vseh občin. Ptujčane je 
zastopal Dejan Toš s Kurentom, 
ormoško pa folklorna skupina iz 
Podgorcev. 

Nekaj posebnega je bila tudi gos-
tinska ponudba, kije vsebovala pre-
težno jedi te pokrajine in s o j o pri-
pravili mesar Hanžekovič in pek 
Heric iz Veržeja ter aktiv kmečkih 
žensk iz Križevcev, vino pa so pri-
pravili člani društva vinogradnikov 

Jeruzalem in klet Ljutomerčan, 
kjer so ob tej priložnosti naix)lnili 
posebne stekleničke z najboljšim 
lanskim pridelkom. Gost je so ob 
koncu prejeli posebno darilo - hle-
bec domačega kruha, pečenega v 
kmečki peči, in bosman, ki sta ob 
vinu, slatini in konjih četrta poseb-
nost te pokrajine. 

Srečanje Priekov ni samo zabav-
na in kulturna prireditev s ciljem, da 
vrnejo pokrajini identiteto, temveč 
tudi srečanje številnih pomembnih 
ljudi, ki ob takšnih priložnostih po-
vedo marsikatero koristno za pri-
hodnje gospodarsko povezovanje. 

Prof. dr. Anton Trstenjak je prejel darilo za 88. rojstni dan. 

Prvi dobitniki štipendij iz Trstenjakove fondacije. 

Štipendije iz fondacije akade-
mika prof. dr. Antona Trstenja-
ka so prejeli: iz občine Ptuj: 
Stanko Vršič za doktorsko dis-
ertacijo, Jožica Bezjak za dok-
torsko disertacijo, Marjan 
Janžekovič za dokončanje ma-
gisterija in Majda Potrata m 
zbiranje pesniškega dela Leo-
polda Volkmajerja; iz občine 
Lenart: Janez Goleš za do-
končanje magisterija, Marjan 
Toš za raziskovalno delo o Slo-
venskih goricah in Bodočnost iz 
Maribora za izdelavo brošure o 
Dominiku Čolniku; iz občine 
Ormož: Franc ŠvegI za izdelavo 
magistrske naloge, Simona 
Šavora za dokončanje magiste-
rija in Verica Trstenjak za do-
končanje doktorske disertacije; 
iz občine Ljutomer: Rebeka Ru-
dolf za dokončanje magisterija 
in HenrikGjerkešza magistrsko 
nalogo; iz občine Gori\ja Rad-
gona: Rudolf Štelcer za izdelavo 
magistrske naloge in Anton 
Hamler za izdelavo doktorske 
disertacije. Štipendije se iz-
plačajo v enkratnem znesku ali v 
več obrokih. 

To p a j e že višja oblika sodelovanja 
ljudi, ki živijo v pokrajini med Muro 
in Dravo. 

In kaj menijo o srečanju nekateri 
Prleki? 

Ciril Meško, 
kmet iz Lahon-
cev: "Ker se 
počutim pravega 
Prleka, vsako 
leto prihajam na 
srečanja. Zelo mi 
je všeč, vsako 
srečanje mi po 

svoje ostane v spominu. Zelo sem 
srečen, saj se srečujemo s sošolci iz 
osnovne ter srednje šole. Tako sem 
nocoj po dvaintridesetih letih srečal 
sošolca iz sredenje kmetijske šole v 
Mariboru. Če mi bo zdravje 
dopuščalo, bom zagotovo drugo 
leto prišel na .srečanje, ki bo v Ptu-
ju." 

Alojzija Skok, 
Ljubljana: 
"Kljub temu da 
sem že dolga leta 
poročena z 
Ljubljančanom 
in živim v Ljublja-
ni, se vedno rada 
vračam domov k 

Miklavžu pri Ormožu. Vsakoletno 
srečanje Priekov vedno pričakujem 
z nestrpnostjo, saj na njem srečam 
svoje prijatelje iz mladosti. Vedno 
pa jeze lovese lo- takoje lahko samo 
v teh krajih." 

Prof. Stanko 
KristI, Ljublja-
na: "Do zdaj ni-
sem izpustil še 
nobenega tovrst-
nega srečanja in 
zelo rad priha-
jam. l ^ t o s s e m š e 
toliko bolj nav-

dušen, d a j e srečanje organizirano v 
Ljutomeru - v mojem rojstnem kra-
ju. Zdi se mi pomembno in potreb-
no, da se dobivamo. Vedno se pri-
peljem s prleškim vlakom in to je 
čisto posebno doživetje, saj na njem 
srečam znance in obujamo spomi-
ne. Posebej podoživljamo dogodke 
iz študentskih dni, ko smo se skupaj 
vozili v Ljubljano. Upam, da se bo 
ta prireditev obdržala in da bodo 
drugo leto prišli tisti, ki letos 
manjkajo, saj so organizatorji pri-
pravili toliko hrane, da bo njihov del 
zagotovo ostal." 

Vida Topolovec, Marija Slodnjak 
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MIHA MAZZINI, AVTOR ROMANA ZBIRALEC IMEN 

Miha Mazzini je gost našega časo-
pisa že skoraj tri mesece, saj v podlist-
ku objavljamo iyegov roman Zbiralec 
imen, ki je izšel lani kot eden izmed 
petih veličastnih pri Skladu Vladi-
mitja Slejka. 32-letni na Jesenicah 
rojeni pisate^, ki živi sedaj v Ra-
dovljici, je pred tem izdal roman 
Drobtinice, kratke zgodbe Godbe, 
nato pa še roman Satanova krona. 
Poznamo ga tudi kot avtorja v časopi-
sih, predvsem kot kolumnista v tedni-
ku Mladina, pa tudi kot pisca 
računalniških priročnikov za začet-
nike, avtoija ser^e treh priročnikov o 
programskem jeziku clipper in pro-
grama za odkrivai\je tipkarskih na-
pak v slovenskem jeziku. 
NAJPREJ O JESENICAH 
IN BERLINU 

Otroštvo ste preživeli na Jeseni-
cah. Kako ste dojemali to mesto? 
Kakšne sledi je pustilo v vas? Se vam 
zdi, daje vplivalo na vaše pisanje? 

Miha Mazzini: "Dolga leta sem 
mislil, da so Jesenice najgrše mesto v 
Sloveniji, nato pa sem se pred leti pel-
jal skozi hrastniško dolino. Kar se tiče 
svetovne konkurence, sem se nekoč 
vozil po neki francoski industrijski va-
rianti, obiskal Bratislavo in nekaj ru-
ske konkurence, pa tudi deli angleške 
pokrajine, koder seje zgodil industrij-
ski boom prejšnjega stoletja, nekako 
ne zaostajajo. Torej vse skupaj ni tako 
zelo hudo. 

So pa Jesenice pač eno tistih soc-in-
dustrijskih mest, v katerih nimaš 
početi kaj drugega kot brati in piti. Ali 
obratno. Ali oboje hkrati. Ali pa samo 
tisto drugo. Govorim seveda o mestu 
iz mojega spomina, ki s trenutnim 
stanjem in sploh resnico nima nobene 
zveze - če nič drugega, sem se odselil 
že pred precej leti. 

Mi je pustilo kake posledice? Hm, 
še vedno mi srce veselo vztrepeta ob 
pogledu na dimnike, osmojene zidove 
in razsute planjave, po katerih se valja 
zarjavela pločevina. Da, moje 
najljubše mesto je bil Berlin pred pad-
cem zidu." 

POTRČ JE DROBTINICE Z 
GNUSOM ZAVRNIL 

Na Jesenice je umeščeno dogajai\je 
Drobtinic, romana, v katerem se vaši 
junaki soočajo z brezobzirnostjo sve-
ta in jo hkrati generir^o. Kako je nas-
tajal ta roman in kakšni so bili odme-
vi nanj? 

Miha Mazzini: "Kako je nastajal? 
Preprosto - natipkal sem ga. Imel sem 

zgodbo, kije funkcionirala le na loka-
ciji industrijskega brezupa. Pika. 

Odmevov najprej (leto, dve) sploh 
ni bilo, nato pa so počasi pričeli priha-
jati in bili so sila raznovrstni. Danda-
nes je prišlo že tako daleč, da so Drob-
tinice postale obvezno čtivo poznih 
pubertetnikov, kar je tudi prav, saj jih 
je pisal pozni pubertetnik. Hotel pa 
sem povedati nekaj drugega: pred me-
seci sem med obiskom rodnega kraja 
prisluškoval pogovoru za sosednjo 

mizo. Neki tip je razkladal o tem, kako 
mega in strašno mesto so bile njega 
dni Jesenice, in navedel nekaj dogo-
divščin iz Drobtinic, stvari torej, ki 
sem se jih sam izmislil! Me je že 
zaskrbelo, da sem tipkal realizem, a je 
nekdo med omizjem lažnivca razkrin-
kal in dogodke postavil tja, kamor so-
dijo-v literaturo." 

Z Drobtinicami vam je brez dvoma 
uspel veliki met Sledile so še tri ki\ji-
ge, v katerih se v znatni meri izkazuje 
vaša opredeljenost za fantastiko, bi-
zarnost, celo žanr, medtem ko ste se 
na nek način odpovedali predrznemu 
realizmu, ki je odlikoval Drobtinice. 
Vas realizem ne zanima več? 

Miha Mazzini: "Realizem me niko-
li ni zanimal. Gospod Potrč, veliki slo-
venski pisatelj, je Drobtinice zavrnil z 
gnusom, češ taka realnost ne obstaja. 
Res je. Ne obstaja in nikoli ni obstaja-
la. Kot pravim: imel sem zgodbo, za 
katero sem menil, da bo učinkovala le, 
če bom bralce nategnil, da gre za reali-
zem in osebne izpovedi. Tole pa zveni 
že kar kot skrivnostno bistvo pisanja, 
mar ne? V enem samem prizoru 
Drobtinic sem namenoma razklenil 
jarem realizma: vopisu gimnazijskega 

plesa. Glej, glej, večina ni ničesaropa-
zila." 
MOJ HUMOR JE OTOŽNO 
CINIČEN 

Če nekolikodeHnirate svoje pisan-
je, katere teme in načini pisanja so 
značilni za vas? 

Miha Mazzini: "Reakcije običajnih 
ljudi v izjemnih situacijah - drama; re-
akcije izjemnih ljudi v izjemnih situa-
cijah -bizarnost. Krivdabrezdejanske 

krivde. Dobra dela, ki tlakujejo pot v 
pekel. 

Kar se načinov pripovedovanja 
tiče, vedno razmislim, kaj bi se temu, 
kar hočem povedati, najbolj prileglo. 
Pripovedne tehnike, stil in podobne 
zadeve me zanimajo le kot orodje, nič 
več in nič manj." 

V vseh vaših besedilih je še posebej 
opazna doza svojevrstnega, lahko bi 
rekla kar mazzingevskega humoija. 
Se bo iz tega talenta za smešno rodila 
tudi kakšna komedija? 

Miha Mazzini: "Hm, težko bo. Sem 
se že prav zasekiral, kako - za vraga -
ne morem nikoli natipkati zares 
srečnega konca brez hudih pomisle-
kov in skrite pasti. Saj je vzadnjem ob-
javljenem romanu. Satanovi kroni, 
srečen konec, mar ne? Noja, če odšte-
jemo cinizem. 

Zdi se mi, da je moj humor vedno 
otožno ciničen, včasih poln sentimen-
talnega brezupa. Ne vem, kako bi so-
dil v čisto komedijo. V glavi imam si-
cer sestavljen nek scenarij, ki naj bi bil 
lahkotna romantična komedija s čisto 
pravim happy endom, če bom pa kaj 
takega kdaj natipkal, bomo pa videli. 
Če bomo." 

DA NE BI NEHALI JESTI 
RIBJIH KONZERV... 

V svojih novinarskih člankih si tu 
in tam koga ostro privoščite, na-
zadnje založnika romana Zbiralec 
imen • Slejka. Ste imeli zaradi tega že 
kakšne probleme? 

Miha Mazzini: "Kakor sem si jaz 
privoščil Slejka, ni nič proti temu, 
kako si je Slejko privoščil mene (in še 
kar precej drugih). Podobno udarne 
članke napišem zelo poredko, saj si ne 
delam utvar, da bi bil kak raziskovalni 
novinar ali kaj podobnega. Vsako 
dejstvo v takem članku podrobno pre-
verim in si priskrbim dokaze, kakega 
aduta pa še pustim v rokavu, za vsak 
primer." 

Kako si razlagate dejstvo, da slo-
venski pisatelj le s težavo ali pa sploh 
ne more živeti od svojega pisanja? 

Miha Mazzini: "Ker se Slovenci ne-

kam slalx) plodijo in množijo. To ni 
čudno, saj Millerja in Bukovvskega ne-
kako nikoli niso prav radi brali in se z 
njima identificirali. Resno: cxl pisanja 
je mogoče živeti. Resda bolj slabo, ne-
kako tako, kot bi presedel dan v kaki 
pisarni bolj slabo stoječega podjetja, 
vendar moraš v ta namen pisati vse po 
v rst i i n obj avlj at i povsod po v rst i, česa r 
se izogibam. Če ubogi bralec ne more 
odpreti niti enega časopisa, ne da bi v 
njem naletel na Mazzinijev prispevek, 
ga bom spravil v tak st rah, da bo še ne-
hal jesti ribje konzerve, saj jih ne bo 
upal odpreti - kaj pa, če med sardina-
mi leži iztegnjen en Mazzini, tak dro-
ban, belkast, z očali? V olivnem olju?" 

IN ŠE O RAČUNALNIŠTVU 
Se prav zaradi eksistence ukvaija-

te tudi z računalništvom ali je le-to 
vaša "druga velika ljubezen"? Na prvi 
pogled se zdi, da sta računalništvo in 
literarno snovanje dva povsem raz-
lična pola vaše osebnosti. Ali ni tako? 

Miha Mazzini: "Ja, ne vzporedna, 
marveč zaporedna. Dobro lahko 
opravljaš le eno samo stvar naenkrat. 
Zatorej ne pišem, kadar delam z 
računalniki, in obratno. Trenutno 
pišem, saj je računalništvo postalo in-
dustrija, kar je tudi prav. Izdelava 
raču nal niškega programa se je od solo 
izdelka, podobnega pisanju, poma-
knilo v smer nastajanja filma: zbrati 
moraš številno ekipo in dokaj velik 

začetni kapital. Nimam ne prvega ne 
drugega." 
PISATELJI MED POLITIKE 

Dobršen del slovenskih pisateljev 
seje preselil v politiko... Rupel, Šeli-
go, Peršak, Capuder, Partljič, Božič 
... - nekateri so poslanci, drugi diplo-
mati, tretji visoki državni uradniki. 
Je literatura s tem izgubila ali morda 
celo pridobila? 

Miha Mazzini: "Izgubili so oni, ne 
literatura. Ta se dobro znajde brez 
vseh nas. Po drugi strani pa ... bodo 
imeli vsaj dobro pokojnino. Te litera-
tura ne daje." 

Nam lahko razkrijete, o čem tre-
nutno pišete? 

Miha Mazzini: "Glej vraga, pa sem 
res sredi projekta, ki ima delovni nas-
lov Štirje moški. Gre za omnibus, ka-
terega pravi naslovbi bil Štirje mačoti, 
vendar to po slovensko grdo zveni. 
Skratka, štiri zgodbe, ki se ukvarjajo s 
štirimi (pravimi!) moškimi. Tako 
rekoč arhetipskimi liki: vojak, poslov-
než, skrbnik (namenoma širši pojem, 
saj vključuje očeta in varuha) in ljubi-
mec. Zanimalo meje, ali lahko iz teh 
milijonkrat prežvečenih likov poteg-
nem kaj novega. Ljubimca in Vojaka 
sem že natipkal, počasi se lotevam 
preostalih dveh." 

Pripravila Milena Zupanič 

Miha i\^azzini, avtor romana Zbiralec imen in drugih. 

SLOVENSKA BISTRICA 

Obnavljanje spomenikov na-
ravne in kulturne dediščine 
Po lanskoletnem za-

jetnem zalogaju pri ure-
janju nekaterih spome-
nikov naravne in kultur-
ne dediščine v Slovenski 
Bistrici (lotili so se 
Črnega jezera na Pohor-
ju in ga uspešno sanira-
li, grajskega parka, bi-
striškega Vintgarja in 
grajskega stavbnega 
kompleksa) bodo dela 
na tem področju letos 
nadaljevali. Kot smo iz-
vedeli od Staneta Gra-
dišnika, strokovnega 
delavca za kulturo pri 
bistriški ZKO, ki skrbi 
tudi za obnovo spomeni-
kov naravne in kulturne 
dediščine, bodo nekaj 
denarja od ministrstva 
za kulturo le dobili. 2,4 
milijone tolarjev ni kdo-
ve kako veliko, ker pa bo 
enak delež primaknila 
še občina, se bodo s tem 
denarjem nekako pre-

tolkli. Pri obnovi omen-
jenih spomenikov bodo 
veliko opravili z javnimi 
deli. 

Posebno pozornost po-
svečajo grajskemu parku. 
Lani so ga pričeli čistiti in 
urejati, posebej znani ga-
brov drevored. Pred dnevi 
s i je park ogledala poseb-
na ekipa iz mariborskega 
Zavoda za varovanje na-
ravne in kulturne 
dediščine. Strokovnjaki 
so ugotovili, da je do-
končna obnova zahtevna 
strokovna akcija. Tako 
bodo drevored podaljšali 
za dobrih 40 metrov in bo 
segal skoraj do šolskega 
poslopja. Podreti bodo 
morali nekaj smrek, kijih 
je napadel lubadar, ter za-
saditi nova drevesa. Ker 
so to specialna gozdarska 
dela, jih bodo opravili za 
to usposobljeni delavci, v 
okviru javnih del pa bodo 
tekla dela pri obnovi ob-

zidja grajskega parka ter 
drugo čiščenje, ki ga je 
vedno na pretek. 

Tečejo že obnovitvena 
dela na zunanjem graj-
skem dvorišču in v pred-
gradju, ki se veže na zu-
nanjo cesto. Za ureditev 
površin, ki se priključuje-
jo na javno cesto, morajo 
najti soglasje cestarji, se-
kretariat za okolje, ZKO, 
občina in Zavod za varo-
vanje naravne in kulturne 
dediščine. 

Delavci pri javnih delih 
urejajo prostor med ob-
zidjem in gradom, ena iz-
med ekip, ki ureja okolje, 
pa bo odšla celo na Štaten-
berg,kjerbodo nadaljeva-
li urejevalna dela. Poseb-
na ekipa bo nadaljevala 
gradnjo poti v bistriškem 
Vintgatju,saj želijo topla-
ninskopot urediti še letos. 

Kot smo izvedeli od Sta-
neta Gradišnika, namera-
vajo urejati tudi dom kul-

ture, vendar so na tem po-
dročju še vedno težave 
okoli njegovega vračanja. 
Kot etnografsko poseb-
nost namerajavo na Po-
horju uredili črno dimni-
co ter okolico partizanske 
bolnišnice Jesen, ki jo je 
mariborsk.-i univerza pre-
pustila v urejanje mari-
borski bolnišnici, ti pa so 
prinesli ključe preprosto 
na bistriško ZKO. Tako 
morajo popraviti mos-
tičke in poti, da si jo bo 
lahko v prihodnje ogleda-
lo čim več ljudi. 

Poseben zalogaj pri ob-
novi bistriškega gradu sta 
ostrešje in fasada, kije ne-
kaj posebnega. V zimskih 
mesecih so v Slovensko 
Bistrico prihajali stro-
kovnjaki iz Miinchna, si 
fasado pregledali in jo 
analizirali. Na osnovi tega 
bodo potem pričeli 
ustrezno obnovo. 

Vida Topolovec 

ZBIRALEC IMEN 
Kolovoz je moralo ponekod na 

novo izkopati vozilo, katerega sledi 
so bile povsod prisotne že od 
križišča. 

"Džip," je rekel Max. "Preden je 
foter to kupil, si je šel ogledat in po-
tem je poslal še neke delavce, da so 
uredili elektriko." 

Pogledal je navzgor, proti trem 
žicam in preperel imdrogovom. Ne-
kateri so vmes celo manjkali in na-
mesto njih so priskočili v podporo 
višji borovci. 

"Povem vam, ti otočani so leni kot 
pizde, res," je nadaljeval Max. 
"Nihče ni hotel iti delat, kar nekaj so 
mutili in skomigali, četudi jim je fo-
ter ponujal dober denar za eno 
samo popoldne. Nakar je moral na-

jeti električarje sceline." 

"Vode v hiši nimamo?" je 
vprašal Raf, ki se ni mogel 
vzdržati, tako si je zaželel 
dolgega, počasnega 
tuširanja. 

"Ja, kaj ti bo voda?" se je 
zarežal Max. "Saj si na mor-
ju, kopaš se v njem,za piti pa 
itak nosimo s sabo!" 

In si prvič in zadnjič do-

volil neposreden namig na t renutne 
težave: 

"Res je težka ta pijača, ampak 
vredna truda; kako se bomo zvečer 
zatolkli!" 

Ana s i je še vedno na skrivaj ogle-
dovala strica in začela upati, da bos-
ta ta dva meseca celo znosna. Naj-
bolj se je bala čvekača, ki bi vseskozi 
silil vanjo s spraševanjem in butasti-
mi zgodbami. Še preden sta privle-
kla kovček do njegove hiše, se ji je 
odvalil kamen ssrca,saj jo j e vprašal 
le začetne vljudnosti o potovanju 
(dobro, hvala!) in nato obmolknil. 
Zdelo se ji je, da mu je kar malo ne-
rodno, čeprav jo je med pogovorom 
zmerom gledal v oči. Nikakor se ni 
mogla znebiti občutka, da se le dela 
negotovega. Ne prenareja v slabem 
pomenu besede, marveč kot bi ga 
postavili v vlogo, ki jo poskuša odi-
grati po svojih predstavah in naj-
boljših močeh, četudi mu ni pisana 
ravno na kožo. Vlogo skrbnika, ki 
bo moral cel mesec gostiti in paziti 
mladoletno sorodnico. 

Med potjo, na točki najbližje spo-
meniku ji je sam od sebe razložil, da 
so ga postavili v spomin vsem pad-

lim vaščanomvdrugi svetovni vojni. 
Ana je pričakovala, da bo sedaj 
pričel oponašati turističnega vodni-
ka, vendar je umolknil. Razložil je 
edi no izstopajočo stvar v vasi, za ka-
tero je mislil, da bi ga po njej lahko 
povprašala. Vse druge so bile po-
polnoma del vsakdanjika. 

Ta njegova smešna frizura! Ne-
kako ni šla skupaj z dokaj tipično 
podobo primorskega starca, z nje-
govo poltjo, ki že ni več videti porja-
vela, marveč taka rojena. I ^ h k o bi 
si lase čisto postrigel ali pa vsaj nosil 
pokrivalo - ribiška kapa bi mu doce-
la pristojala. Pa kakšna karirasta 
srajca ali kaj podobnega, kot so jih 
nosili upokojenci na klopi. Tako pa 
je zelo izstopal v beli platneni srajci 
s kratkimi rokavi in širokih hlačah 
iste barve in blaga. 

Pomislila je: zakaj sploh pazi na 
svoj videz na otoku, kjer je v naj-
boljšem primeru sto prebivalcev in 
se vsi poznajo med seboj, kot bi žive-
li v istem stanovanju; kjer so - kot je 
slišala doma - šele letos zgradili 
kamp in bo prvič prišlo nekaj turis-
tov; vsaj tako so obetali potniki na 
ladji. Mogoče zame? Pomislilaje na 
zimo, ko mora biti zapeljivo 

bleščeče morje na njeni desni siva 
ravnina, in kar zazeblo jo je. Poleti 
vsaj enkrat na dan pripelje trajekt in 
se vsi zberejo na dogodku dneva. 
Smešno. 

Stric je sam prenesel kovček prek 
treh stopnic, ki so vodile dovhodav 
hišo, in Ana ga je še enkrat pozorne-
je pogledala. Nikakor ni bil oslabel 
starček, četudi je bil popolnoma siv 
in precej zguban. Šestdeset let se ji 
je zdelo sanjsko daleč in izjemno 
staro. Izžareval pa je žilavost, moč 
in odločnost, kar jo je presenetilo. 

Edina sled ženske v prostoru je 
bila fotografija na častnem mestu 
pod steklom kredence. Ano je obšla 
žalost - taka, splošna, vseobsega-
joča, ki seje končala kot stisk na levi 
strani prsi. Samska soba s spomi-
nom po ženski; fotografija na kre-
denci,gotovozvrhano polni moških 
spominov - dovolj za trenutek me-
lanholije, iz katerega j o j e potegnil 
najbolj zemeljski vonj od vseh 
možnih, vonj po dobri hrani. 

Stric se je nasmehnil: 

"Večerjo pripravljam. Gotovo si 
lačna po tisti dolgi vožnji." 

Spotoma je jedla sendviče in do 
vstopa v sobo se praznine v želodcu 
ni zavedala. Sline soji preveč napol-
nile usta za govorjenje, zato je le po-
kimala. 

"Pripravil sem ti sobo. Jo hočeš 

pogledati?" 

"Hvala, stric." 

"Kar Aco mi reci." 

Po krajši zadregi in nerodnem 
nasmihanju sta se zmenila za strica 
Aca, a dogovor ni obveljal prav dol-
go, Ana je zdrsnila nazaj k prvotne-
mu nazivu in stric je ni popravljal. 

Soba je bila obrnjena proti morju 
in okno je bilo na široko odprto, 
prekr i tozgostotkanozeleno mrežo 
proti komarjem. Postelja je bila na 
prvi pogled videti kar prekratka, 
tako so jo utesnjevale stranice iz 
masivnega lesa. Zračenje ni preg-
nalo zatohlega vonja, četudi se ga je 
stric zagotovo lotil takoj, ko se je s 
sorodniki dogovoril za obisk 
nečakinje. 

Ana je bila v prav posebnem, zelo 
krhkem stanju ravnotežja, ki se je 
nagibalo že zaradi najmanjših vzro-
kov. Vonj prostora jo je zazibal pro-
ti temni strani, ko je spet pričela raz-
mišljati o silni dolžini časa, zaobjeti 
v dveh mesecih. 

Romantična predstava: ujeta na 
samotnem otoku, sredi domorod-
cev, ki sosicer videti čisto prijazni, a 
zato tem bolj štorasti. 

Sedla s t av kuhinjo in sprejela je 
čaj, k i s e j i j ezazde lčuden izbor po-
letne pijače. Imel je poln in zelo sla-
dek okus. Sam od sebe ji je stric po-
jasnil, d a j e njegov zvarek tak zaradi 

rastlinja, iz katerega je skuhan, in 
mu ni dodal niti ščepca sladkorja. 

Ana je gledala v skodelico in 
počasi srkala mlačno tekočino. 
Pričakovala je, da bo zagledala na 
porcelanu med njenimi prsti teči za 
las tanko razpoko, ki se bo na zgorn-
jem robu razprla v droban okrušek, 
a ni je bilo. Skodelica je bila cela in 
na pogled precej stara. Široka, z de-
belimi stranicami, pomanjšana ver-
zija nočne posode iz nemih kome-
dij. 

Stric je povprašal o tem, kako je 
bilo v šoli, in na kratko mu je izreci-
tirala osnovne podatke. Pohvalil jo 
je ter se posvetil čaju. 

Srknila je še zadnji požirek in po-
mislila. kaj pa potem. Potem sem tu 
in začneta se dva meseca dolgčasa. 
Morala bi biti srečna, saj je prvič na 
morju brez staršev. Sama! Do sedaj 
je vedno letovala s starši in še takrat 
so ponavadi del poletja preživeli v 
rojstni hiši njene mame na vasi, kjer 
so j i bili edina družba vaški puber-
tetniki s svojimi vedno krutimi igra-
mi - od trganja mušjih kril do zbijan-
ja koze z zvezano žabo -, ki so ji 
obračale želodec. Prostovoljno je 
počitnice spremcnilavdežurstvaob 
zibkah dojenčkov ali kot varuška 
majhnih otrok, saj ni imela početi 
kaj drugega. 

Nadaljevanje prihodnjič 
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Življenje, predano fotograf^! 
VSAK ČLOVEK IMA DVA OBRAZA * NAJTEŽJE JE FO-

TOGRAF IRATI PORTRET * POGREŠA DRUŽINSKE FO-
TOGRAFIJE TER N A Š E VASI NA I^ZGLEDNICAH 

Verjetno ni Ptujčana, ki 
ga ne bi poznal ali pa vs^j 
slišal zanj. Mnogi so mu že 
požirali, bodisi ko so gulili 
šolske klopi bodisi ko so ob-
hajali kakšen domač praz-
nik, pa tudi ko so žalovali. 
Povsod je že bil in na tisoče 
je fotografiral starosta slo-
venskih fotografov v Ptuju 
Franc Langerholc, k i j e 31. 
januarja dopolnil okroglih 
80 let bogatega, fotografiji 
predanega življenja. 

Resnici na l jubo je t reba 
reči, da mu jih ne bi nihče 
prisodil toliko. Še v e d n o je 
živahen in p redan svojim 
st rankam. Kljub upokojitvi 
r e d n o z a h a j a v a t e l j e , k i g a j e 
prepustil hčerki in zetu. 

Gospod Langerholc, si-
cer ste zaprisežen Ptujčan, 
saj živite tukaj že od druge 
svetovne vojne, po govorici 
pa bi človek rekel, da niste 
ravno iz teh krajev. 

"Morda res, saj sem se ro-
dil v Logatcu, izučil na Go-
renjskem, lep del svoje mla-
dosti pa sem seveda preživel 
v Ljubljani, za to se nikakor 
ne morem otrest i mešanice 
gorenjščine in štajerščine." 

Se spominjate svojega 
prvega srečanja s fotografi-
jo? 

"Kako da ne: to je bilo 1. 
marca leta 1928, ko sem se 
prišel učit za fo tografa k 
mojstru na Jesenicah." 

Kdaj pa vas je življenje 
zapisalo Ptuju? 

"Leta 1939, ko sem tuka j 
odprl svoj prvi fotografski 
atelje. Spomin jam se, da 
sem prišel med dva Nemca 
kot edini slovenski fo tograf . 
Med vojno sem bil izseljen 
in v vojnem ujetništvu, k o p a 
sem se p o vojni vrnil, nisem 
našel ničesar več: vsi arhivi-
ra n i f i I m i i n fo tograf i j e so iz-
ginili neznano kam." 

V vašem ateljeju ste 
izučili kar 12 fotografskih 
pomočnikov, med njimi kar 
nekaj znanih imen. Se jih 
spominjate? 

"Vseh se morda ne b o m 
spomnil, ampak pri nas sta 
se izučila znana ptujska fo-
tografa J a n k o Simonič in 
Stanko Kosi, po t em Dra-
giša Modrinjak , k i j e fo tore -
porter pri Večeru , pa Mar-
jan Pal, znani fotograf v 
Ljubljani, za tem Cilka Her -
ga, ki ima atelje v Gorišnici , 
pa Horvat , ki je nekje v 
Ameriki, za Čardaševo ozi-

roma Purgovo ne vem, kje 
živi, i n pa seveda hčerka Pe-
tra, seda j poročena Strop-
nik, ki je od 1. j anua r j a 1983 
prevzela atelje. Z a druge pa 
bi moral pogledati v knjige." 

Kje vse ste imeli svoje 
ateljeje? 

"Vse štiri lokale sem imel 
v Prešernovi ulici, zelo blizu 
d rug d rugemu: v sedan jem 
hotelu Mitra, v sedanji pro-
dajalni Potrošnika, v 
Senčarjevi hiši in tukaj , kjer 
je sedaj." 

Ali ste v svojih fotograf-
skih začetkih fotografirali 
še na steklene plošče ali že 
na filme? 

"Ko sem pričel kot vaje-
nec, smo še lep čas fo togra-
firali na plošče. Mislim, da 
s m o začeli r edno uporabl ja-
ti celuloid šele po vojni, 
čeprav se je v svetu pojavil 
že pred tem." 

Na področju profesional-
ne fotografije je dolgo prev-
ladovala črno-bela tehnika, 
pozneje se je uveljavila 
barvna. Kdaj ste se prvič 
srečali z njo? 

"Ne boste verjeli ,a a m p a k 
z barvnim dia f i lmom for-
mata 9 X 12 cm sem delal že 
leta 1929, prve barvne fo to-
grafi je pa smo pričeli spre-
jemat i v izdelavo pred kaki-
mi 15 ali 20 leti. Dobr ih šest 
let i m a m o svojo avtomat-
sko a p a r a t u r o za barvno 
tehniko. Prej s m o kar nekaj 
let morali pošiljati v razvi-
j an je d rugam, saj je bila co-
lor o p r e m a zelo draga in 
redka. 

0 .sebno vam povem, d a j e 
zame ni čez dobre črno-bele 
fotograf i je . Z a m e je črno-
bela fo tograf i ja lepša kot 
barvna, pa tudi bolj izpo-
vedna." 

Ste se kdaj poskušali 
ukvarjati z umetniško foto-
grafijo? 

"To pa ne. Vsak profesio-
nalni fo tograf , to ra j tak, ki 
od tega živi, pač zmera j , ka-
dar vzame v roko apara t , 
na jpre j pomisli, kako bo 
zaslužil denar . Z umetn iško 
fo tograf i jo pa seveda ni kru-
ha, poleg tega pa mora člo-
vek imeti dar umetnika , 
tega pa jaz n imam preveč. V 
tem je osnovna razlika: 
umetniški fotograf se mora 
roditi , fotograf profes iona-
lec pa se lahko izuči v atelje-
ju." 

Pa vendarle ste fotografi-

rali tudi zunaj, v naravi, ne 
le v ateljeju... 

"Seveda,paševel iko. Naj-
lepše je fotografirat i rec imo 
p o kakšni rahli nevihti, kose 
zrak ščisti in ko se pojavijo 
majhni oblački. Mislim, da 
ni kraja, kjer ne bi česa foto-
grafiral. Se posebe j v stari 
Jugoslaviji smo precej slika-
li za razglednice; lahko bi 
rekel , da je 
skora j vsa-
ka vas imela 
svojo razg-
lednico. 
Danes pa so 
redki kraji, 
ki bi bili 
ovekoveč 
eni na razg-
lednicah. 
Ne vem, za-
kaj je tako. 
Mislim, da 
je za mlade 
fo tografe , 
ki čaka jo na 
s t ranke po 
ateljejih, še 
veliko dela. 
Po drugi 
strani pa je 

res, da je pokraj inska foto-
grafi ja izredno zamudna in 
težka. Rec imo greš od 
d o m a v lepem vremenu , ko 
pa prideš v nek kraj, pa se 
s temni in oblači; dan si do-
besedno vrgel vstran." 

Fotografiranje v ateljeju 
zahteva tudi malce psiholo-
ga, saj je treba stranko pri-
praviti ... 

"Seveda, a m p a k rec imo 
kakšno po roko in rojstni 
dan ob torti še gre. Naj tež je 
je fotograf i ra t i por t re t . 
Z a m e ima vsak dva obraza , 
ki nista simetrična, in najti 
je t reba tisto zlato sredino, 
ki ustreza. Včasih se s t ranke 
živcirajo, ko se vrtiš okrog 
njih, gledaš s te in one strani 
in jim nastavljaš obraz. Ta 
mora biti seveda čimbolj 
sproščen in naraven. 

Sicer pa v ateljejih zelo 
pogrešam družinske foto-
grafije. Včasih, v povojnih 
letih in še pozneje , je bil 
običaj , da so o b raznih po-
sebnih priložnostih prišle k 
fo togra fu cele družine in se 
za spomin fotograf i ra le . 
L judje se spreminja jo , na 
fotografi j i pa os tane jo ved-
no enaki." 

Fotografirati enostavno 
pomeni živeti z ljudmi in 
njihovimi trenutki. Ni 
prostega dneva in ne proste 

nedelje ali praznika. Ko bi 
človek najraje počival, ima 
največ dela. 

"Natančno tako je. Ne 
spominjam se, da bi kdaj ko-
murkoli odpovedal . Če ni-
sem zmogel sam, sem poslal 
pomočnika, samo da sem 
ustregel. Jasno pa je, da je 
največ porok, obhajil , birm 
in drugih slavij ob praz-
ničnih dneh in nedel jah in 
da so prav prazniki za foto-
grafe največji delavniki." 

Ste pri nakupu fotoapa-
ratov izbirčni? 

"Niti ne, kajti od vsega 
začetka in vse svoje življenje 
v glavnem fotograf i ram z 
leico. T o so sicer dragi, a 
zelo dobri in vzdržljivi fo-
toaparat i . Z a m e so kot rol-
ce royce med avtomobili . 
Zgodi lo se je že, da mi je v 
rokah zmrznila, pa ni odpo-
vedala, medtem ko moder-
na elektronika v mrazu na-
vadno odpove zaradi odvis-
nosti od baterij." 

Kljub poklicni zasede-
nosti ste bili dolga leta ak-
tivni v AMD Ptuj, saj ste 
eden od ustanovnih članov 

"To je edino, s čimer sem 
se v življenju ukvarjal poleg 
fotografi je . S tem sem lep 
čas dobesedno živel. Dru-
gih konjičkov nisem poznal, 
v A M D pa sem delal v 
upravnem odboru in vsa 
leta sem kar precej aktivno 
sodeloval v večini njihovih 
akcij." 

Kaj pa zdravje? Ste v mi-
nulih 80 letih veliko hodili k 
zdravniku? 

"Ne, to pa res ne. Zdravje 
mi kar služi, še sedaj lahko 
pot rkam: n imam kakih po-
sebnih zdravstvenih težav. 
Red mora biti v življenju, 
predvsem pri hrani. Nikoli 
se ne smeš do sitega nabasa-
ti in nikoli se nesmešodreč i 

kakšnemu kozarčku dobre-
ga vina. Kljub temu pa ka-
dim že od svojega 18. le ta in 
razen manjših kašljev glede 
tega nimam težav." 

Danes so vam v veselje 
kar štiri vnukinje in vnu-
kec. Ali imate dovolj časa 
zanje? 

"To pa že, saj zelo radi 
pridejo domov, zelo rad jih 
imam in mislim, da sem do 
vseh enako pozoren. Mor-
da se jim posvečam celo 
bolj kot lastnim o t rokom. 
T a k o je ponavadi marsi-

kje." 

A bo kateri od vnukcev 
kdaj fotograf? 

"Ja, ne vem, morda vnu-
kec, sicer pa imajo vsi štirje 
fo toapara te , t a k o d a s e nam 
ni t reba bati za naslednike." 

Torej se ne bojite, da bi 
bilo v vašem ateljeju kdaj 
kaj drugega? 

"Tega pa skoraj ne verja-
mem. Pet ra je zelo pridna, 
zet ji veliko pomaga. Kadar 
je gneča, rada priskočita na 
pomoč tudi moja sinova 
Mitja in Uroš, tako da sko-
raj ni možnosti , da bi posel 
propadel . Enos tavno pove-
dano: vsi skupaj lepo gara jo 
in ni me strah za 
bodočnost ." 

Tako torej z optimizmom 
zre v prihodnost n^s ta -
rejši ptujski fotograf Franc 
Langerholz. Ob slovesu 
mirno prižge cigareto, dva-
krat ali trikrat potegne, si z 
roko popravi svoje že sko-
raj dolge lase, sede v svojo 
lado in odbmi kot kakšen 
najstnik - devetemu križu 
naproti. Veliko zdravja mu 
želimo in družinske sreče, 
pa seveda še čimveč foto-
grafu, s katerimi j e njegovo 
življenje zagotovo prijet-
nejše. 

M. Ozmec 

Franc Langerholc - kljub osmim križem še vedno najsrečnejši v svojem 
fotoateljeju. Foto: M. Ozmec 

Otroške igrače Gane 
in Burldne Faso 

v PROSTORIH MIHELIČEVE GALERIJE V 
PTUJU DANES OB 19. URI OTVORITEV 
ATRAKTIVNE RAZSTAVE "SREČNA AFRIKA" 

redkokdaj imamo priložmost, da se lahko v 
našem mestu na tako svojevrsten in enkraten način 
soočimo z neevropskim načinom življenja in kultu-
fo- Ta šarm je toliko večji takrat, ko se lahko hkrati 
seznanimo tudi z ustvaijalnostjo, kreativnostjo in 
^omišljyo najmlajših. 

Avtorica razstave, zgodovinarka, geografinja in pe-
dagoginja Sonja Porle, ki živi in deluje med Preboldom. 
^xfordom ter G a n o in Burkino Faso. je na svoji h skoraj 
"̂ ŝet let dolgih popotovanj ih p o Afriki zbrala izredno 
'^'•agoceno zbirko otroških igrač. 

'Gazelo odmevni razstavi, k i j o j e pripravil Slovenski 
^Iski muzej in ki je pred Ptujem že bila v Portorožu in 

Ji^hljani, si boste lahko ogledali okoli s to najraz-
"-lejših igrač - mojstrovin afriških otrok: koles, motor-
J ^ . avtomobilov, avtobusov, helikopteijev in podobnih 
P'"^oznih sredstev. Med največje mojstrovine otroške 

kreativnosti zagotovo sodi-
jo radijski kasetofoni in te-
levizoiji. Večina igračje na-
rejenih iz rafijeve palme in 
najrazličnejših predmetov, 
ki so že odslužili osnovne-
mu namenu, kot npr. praz-
ne pločevinke, ponošena 
obuvala, plastične vrečke, 
žice itn. O m e n j e n a zbirka 
otroških afriških igrač je 
ena redkih tovrstnih zbirk 
nasvetu! 

Spremljajoče dejavnosti 
ob razstavi bodo temljile na 
različnih predavanjih o kul-
turi in načinu življenja v Af-
riki, na plesni animaciji 
(afriški plesi), otroci bodo v muzeju lahko izdelovali 
otroške igrače iz odpadnih materialov, vzpodbudili pa 
b o m o tudi akcijo zbiranja starih otroških igrač i n iger. 

Otvoritev razstave bo danes, 10. marca, ob 19. uri v 
prostorih Miheličeve galerije v Ptuju. V razstavo, ki bo 
na ogled do 17. aprila, nas bodo popeljali zvoki afriške 
glasbe v živo, ples in avtoričino popotovanje ob diapo-

zitivih. 
Vljudno Vas vabimo na ogled enkratne razstave, ka-

tere namen je pokazati, "kako pametni in originalni so 
afriški otroci; kako se lahkovsaki, še tako nepomembni 
reči n ajde novo, še lepše življenje i n kako daleč od resni-
ce je prepričanje, da so revni tisti, ki jim pr imanjkuje 
materialnih dobrin". (S.P.) 

AlešGačnik 

Naša jubileja 
Kolektiv radia 

Ptuj je n e m o t e n o 
deloval naprej . 
Miha Kolarič se 
je kot vršilec 
dolžnosti direk-
torja trudil, da bi 
poslanstvo opra-
vil kar najbol je , 

vendar ga je to močno ob remen je -
valo. Bil je šef davčne uprave ali 
načelnik za d ružbene pr ihodke , ne-
poklicno pa še sekre tar občinskega 
o d b o r a S Z D L Ptuj. Kot mi je zna-
no, med njim in kolektivom ni pri-
haja lo do nesoglasij. Kot odgovorni 
urednik sem delo e n a k o samostoj-
no opravljal kot prej. Na S Z D L pa 
so intenzivno iskali us t reznega člo-
veka, ki bi p o njihovih merilih ustre-
zal za direktor ja . Tega so se v kolek-
tivu nekoliko bali, za to so tudi sami 
začeli akcijo. Baje je Ciril Jurkovič 
prvi predlagal , da bi se poskušal po-
govoriti z Mihae lom G o b c o m , ki ga 
je poznal kot predsednika ptujske-
ga kluba rad ioamate r jev in iz dni, 
ko so ustvarjali tehnične pogoje za 
delovanje radijske posta je . S pred-
logom so tudi drugi člani kolektiva 
soglašali in z G o b c e m navezali sti-
ke. T a si je ba je vzel čas za premis-
lek. Šele po tem se je M a r j a n Šne-
berger prišel posvetovat k meni, 
kako predlog kolektiva izpeljati. Šla 
sva k sekreta ju Tetičkoviču, ki tudi 
ni imel nič proti , če j e takšna želja 
kolektiva. 

Kaže, da predsedniku S Z D L 
Zdravku Turnšku to ni bilo prav, 
vendar boljšega kandida ta tudi sam 
ni imel. T a k o je v tem kadrovanju 
zmagal kolektiv in tudi Miha Kola-
rič je voljo kolektiva sprejel z razu-
mevanjem. Stekel je normalni ka-
drovski postpek: razpis, prijava, ka-
drovska komisija pri komiteju, ko-
misija za volitve, imenovanja in ka-
drovska vprašanja pri občinski 
skupščini. Na predlog s lednje je 
občinska skupščina Mihaela Gobca 
imenovala za d i rektor ja Radia Ptuj . 
Miha Kolarič je poskrbel , da so v 
tem času bili sprejeti tudi na jnuj -
nejši samoupravni akti za samostoj -
no delovanje zavoda. 

Mihael G o b e c je bil t eda j vodja 
posta je vSpuhl j i , ki je d o o b r a č u n a z 
Rankovičem leta 1966 spadala pod 
zvezni sekretar iat za no t ran je zade-
ve, pozneje pa je spadala pod 
vojaško upravo. Soglasje za njegov 
odhod so mu dali, vendar je posto-
pek razrešitve in p r imopreda j e tra-
jal neka j časa. M e d t e m je kot zu-
nanji sodelavec pomagal pri ure jan-
ju vseh bistvenih stvari. De lno sem 
tože opisal povezano s ptujskim fes-
tivalom domače zabavne glasbe. 
R e d n o de lo kot d i rektor radia pa je 
nastopil s L 6.1972. Takra t je v glav-
nem poneha la vojna med politiki in 
novinarji radia, m e d t e m ko so bili 
novinarji Tednika včasih še na uda-
ru. 

Prevzem direktorskih poslov je 
bil korekten. Na j d o d a m , da Miha 
kolarič ni hotel sprejet i nobenega 
denarnega nadomest i la za pe tme-
sečno opravl janje vršilca dolžnosti 
d i rektor ja radia. D o vseh članov ko-
lektiva je bil enako pošten , za kar 
smo se mu ob o d h o d u tudi zahvalili. 

P R E O K R E T N I C A V 
"SVINČENA LETA" 

V letu 1972 so bila ut išana raz-
lična mnen ja v političnih vrhovih, 
ustvar jena je bila "enotnost", ki je 
pomeni la p reokre tn ico v tako ime-
novana "svinčena leta". V Ljubljani 
so dokončno odstranili l iberalno 
skupino, ki j o j e vodil S tane Kavčič. 
Na mestu predsednika izvršnega 
sveta g a j e zamenja l A n d r e j Marine. 
Zamenja l i so tudi predsednika sin-
dikatov Tone t a Kropuška , p red-
sednika mladine Janeza Koc-
jančiča, predsednika Gospoda r ske 
zbornice Slovenije in več drugih no-
silcev javnih funkcij . CK Z K Slove-
nije je s t rdo roko še napre j vodil 

France Popit , sekretar pa je postal 
F ranc Šetinc, prej novinar in ured-
nik. I ^ t o z a tem je tudi predsednika 
S Z D L Slovenije Janeza Vipotnika 
zamenja l Mitja Ribičič. 

Povezano s tem so tekle kadrov-
ske zamenjave tudi v ptujski občini. 
Pri tem ne pre t i ravam, če zapišem, 
da v Ptuju ni šlo za "pravoverne" in 
" l iberalno-tehnokratske" komunis-
te, temveč predvsem za zamenjavo 
generaci j , ki pa brez spopadov ni 
mogla iti. Mladi bi bili zmagali ne 
glede na to, katera s truja bi bila v 
Ljubljani prišla na krmilo. 

V s e m u t emu je dalo poseben po-
spešek p ismo Tita i n izvršnega biro-
ja predseds tva ZKJ pod naslovom 
"Mobilizacija notranj ih sil". V e n e m 
Tednikovih uvodnikov, večinoma 
sem jih takrat pisal kot dopisnik, 
sem novembra 1972 zapisal "Pismo 
- kamen , ki je sprožil plaz". Vsaj 
tako je bilo takrat videti, vendar se 
je ta "plaz" kmalu umiril. Vse iz tis-
tega časa pa ni bilo slabo. 

Vse globlji je bil p repad med raz-
vitimi in man j razvitimi občinami. 
D a bi na tem področju stvari iz-
boljšali, je bilo na pobudo 
Ptujčanov in o b podpor i Pomurcev 
v Ptuju sep tembra 1972 ustanovlje-
no Z d r u ž e n j e nerazvitih občin, kjer 
so oblikovali eno tna stali.šča in z nji-
mi e n o t n o nastopali v slovenski 
skupščini. Uspeli so le delno. 

Vokv i ru politične gonje proti so-
cialnim razlikam je p o m e m b n a po-
buda , ki je tekla pod parolo "Soli-
darnos t delavcev in kmetov" in je 
imela za cilj združitev zdravstvene-
ga zavarovanja delavcev in kmetov. 
Vsa politična akcija je bila usmerje-
na v pr ipravo r e f e r enduma za 
združitev. R e f e r e n d u m je bil no-
vembra 1972. Dan pred tem je zgo-
da j zapadli sneg atrgal te lefonske in 
elektr ične žice ter povzročil velike 
zastoje v p r o m e t u - ne le cestnem, 
temveč tudi železniškem. Kljub 
t e m u je naslednji dan re fe rendum 
d o b r o uspel p o vsej Sloveniji. Na 
mar iborskem območju je za 
združitev glasovalo 77,8% delavcev 
in 94,1 % kmetov, vptujski občini pa 
je bilo to r azmer je še ugodnejše. 

Ptujsko območ je so v začetku av-
gusta prizadele hude poplave, s soli-
darnos tn imi akcijami na širšem 
območju pa so bile posledice znant-
no omil jene. V Ptuju in Kidričevem 
so se pripravljali na novre fe rendum 
za krajevni samoprispevek. Nosilna 
naloga v Ptuju je bila zgraditev ko-
pališča v bodočih ptujskih toplicah. 
Le to pred tem so namreč vrtali pre-
cej g loboko in iz vrtin je pritekla to-
pla in zelo zdravilna voda, kar so 
potr jevale takra tne s t rokovne ana-
lize. O b a r e f e r e n d u m a sta dobro 
uspela. 

Leta 1972je svet pretresla znana 
energe tska kriza. V vseh razvitih 
državah so začeli skra jno varčevati, 
industr i jo preusmer ja t i na energet-
sko m a n j požrešno proizvodnjo. 
No, takratni "naši politični modre-
ci" v Beogradu so se iz tega 
varčevanja v kapitalističnem svetu 
norčevali in govorili, da nam bodo 
"naši arabski prijatelji vedno dajali 
dovolj c e n e n e nafte". Čez nekaj let 
smo pri ceni na f t e že krepkoobčut i -
li to a rabsko prijateljstvo. 

Po o m e n j e n e m Ti tovem pismu 
so bile po vseh območj ih ustanovl-
j ene komisije za ugotavljanje izvora 
p remožen ja . Predsednik te komisi-
je v Ptuju je bil Jože Sotlar, takrat še 
d i rektor Pekarne Vinko Reš. Dela 
se je lotil z vso odgovornost jo , imel 
je tudi "mora lno neoporečnost" , saj 
mu nihče ni mogel očitati, da se je 
dokopal d o kakega premoženja . 
De lo te komisije je imelo podporo 
tudi v Tedniku in radiu. Posebnih 
uspehov ni bilo. Kateregakoli pri-
mera s e j e komisija lotila, povsod je 
ugotovila, d a j e bilo vse zakonito, da 
obs t a j a jo uradni računi in tako na-
prej . Za rad ia tega je de lo komisije 
bilo kmalu spel jano na slepi tir. 
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Posipanje s pepelom 
L E T O Š N J E K U R E N T O V A N J E P R I N E S L O V E L I K O I Z G U -

B O * O R G A N I Z A C I J S K E , F I N A N Č N E I N V S E B I N S K E 
V R Z E L I * V O D B O R U M O R A D E L A T I V S A J P E T D E S E T L J U -
DI * P R O D A L I LE T I S O Č V O D N I K O V * Š O T O R P O S L O V A L 
P O Z I T I V N O * S T R O K A SE N E V K L J U Č U J E 

Prejšnji četrtekje odbor za fol-
kloro 34. kurentovanj a, ki ga vodi 
Anton Brglez, s predsedniki oz i -
roma vodji posamezn ih d o m a -
čih folklornih skupin izredno 
kritično razpravljal o letošnji 
ptujski pustni prireditvi. Čeprav 
še ni imel vseh podatkov, manjka 
še nekaj računov, se ž e ve, d a j e 
letošnje kurentovanje imelo 
večmil i jonsko izg;ubo. 

Prvo poročilo o letošnji prireditvi 
iiakazujc vrsto pomanjkljivosti v or-
ganizacijskem, finančnem in vsebin-
skem pogledu. Po lanskem kurcnto-
vanju so bili izraženi dobri nameni, 
da priprave za 34. kurentovanje 
pričnejo takoj po končani 33. prire-
di tvi. Kc r so se že takrat bal i, kako bo s 
financami, so na prvi seji, kije bila 9. 
junija, dali poudarek prav zagotav-
ljanju sredstev. V odboru pravijo, da 
so sc večkrat žcIcli o tem pogovarjati s 
predsednikom izvršnega sveta, pa 
j im ni uspelo. Največja napaka paje v 
tem, da jc prireditev pripravljalo tako 
malo ljudi in da so sc dogovori spre-
minjali od seje do seje, kot da kon-
cepta prireditve ne bi bilo. Prodali so 
Ic tisoč vodnikov in dva tisoč vstop-
nic. Največji polom paje bil v nedel-
jo, saj s i je prireditev ogledalo le štiri 
tisoč ljudi, vstopnice pa jih jc kupilo 
dva tisoč. Pri formiranju pustne po-
vorkc so sc napake kar vrstile. Koran-

tovv ncdcljoni bilo zaradi mizcrncga 
nadomestila, pa še tega so večkrat 
spreminjali, pač glede na skromna fi-
nančna sredstva. 

Nobenega opravičila ni, da se 
sredstev ni pravočasno zbralo. Govo-
rid stdaj, da je bilojanuarja in febru-
arja toliko in toliko prireditev, ki so 
pobrale denar, "namenjen" kurcnto-
vanju, jc iz trte izvito. Nabirati denar 
nekaj tednov pred prireditvijo je ne-
resno. Zakaj kurcntovanja niso 
podprla velika podjetja in banke, paje 
znova drugo vprašanje. 

V pripravo in izvedbo kurcnto-
vanja scnc vključuje stroka. Kje so et-
nologi iz Pokrajinskega muzeja, kje 
jc Zveza kulturnih organizacij in še 
kdo? Če organizacija prireditve nc bi 
pokalapo vseh šivih, sc tone bi zgodi-
lo. Res jc, da so finance večen prob-
lem, a tako slabo kot letos še ni bilo. 
Tako edina svcda točka letošnjega 
kurcntovanja ostaja šotor, kije poslo-
val z dobičkom. Kljub vsem vrzclim 
pa v odboru za folkloro zagotavljajo, 
da izgube nc bi bilo, če bi na pustno 
nedeljo bilo vreme lepo. 

VKLJUČITEV V ClOFF 
ZAHTEVA NEKATERE 
POGOJE 

Profesor dr. Bruno Ravnikar s 
sekretariata slovenske zveze ljudskih 

tradicionalnih skupin (CIOFFA) sc 
jc prav tako žc potrudil in na skoraj 
dveh tipkanih straneh napisal svoje 
pripombe glede letošnjega mcdna-
rtxlncga dela kurcntovanja. Pohvalil 
jcvpcljavošotora,cxllični sobili spre-
jem, namestitev in prehrana tujih 
skupin v dijaškem domu, za kar sc 
bodo še posebej zahvalili v imenu 
tujih skupin. Svoje delo so dobro 
opravili tudi vodniki tujih skupin. 
IVlcd pomanjkljivostmi dr. Ravnikar 
posctKj opozarja na odsotnost odra v 
šotoru, odrsko razsvetljavo, izdan pa 
tudi ni bil napovedani programski 
bilten. Velika napaka jc, da kurento-
vanje nima režiserja. Rezultat jc 
tipično slovenski: vsakdo hoče 
odločati po svoje, nihče pa noče od-
govarjati za spodrsljaje. Napaka jc 
bila tudi, ker predsednik občine ali 
vlade nista sprejela tujih skupin, sajjc 
tovnavadi na vseh mednarodnih fes-
tivalih. Podclitcvspominskih daril in 
priznanj bi bilo potrebno izvesti bolj 
svečano. Za prihodnje kurentovanje 
je treba najl^sneje v enem mcsccu 
poslati razpise za udeležbo glede na 
letošnje izkušnje pri navezovanju sti-
kov z nekaterimi državami. Poročilo, 
ki navaja neizpolnjevanje medna-
rodnih zahtev za udclcžcnce CIOF-
FA v Ptuju, bodo posredovali med-
narodni centrali za obdelavo festival-
skih podatkov v Bratislavi. 

Letošnje 34. kurentovanje jc 
izkušnja več o tem, česa si v bodoče 
več nc smemo in ne moremo dovoli-
ti, siccr bomo izgubili zaupanje pri 
domačih in tujih obiskovalcih, kijih 
letos skorajda ni bilo. Od drugod jc 
pripeljal Iccnavtobusgostov. Koran-
ti so organizirano obiskali 24, neor-
ganizirano pa šc več krajev, prinesli 
so zimo, nc pa tudi obiskovalcev. 
Kako smo torej tržili s 34. ptujskim 
kurentovanjem? Odgovor jc znan. 

MG 

PRI 90-LETNI JULIJAMI ZOREČ 

V starosti so vsi spomini lepi 
Julijano Zoreč, k i j e 18. febru-

arja letos dopolnila 90 let, sem 
obiskala na njenem d o m u v Mor-
avcih 144 - kraju, ki leži na trome-
Ji ormoške, ptujske in ljutomer-
ske občine. Kot j e povedala njena 
hčerka Jožefa, upravno sicer so-
dijo pod Ljutomer, vendar vse 
drugoopravIjajovPtujutertuin-
tam v Ormožu. Proti ljutomeru 
in Murski Soboti so slabe avtobu-
sne zveze , tako d a j e t ežko priti 
bodisi do zdravnika ali veteri-
narja. Vse te storitve raje poiščejo 
v Ptuju. 

Pogled na drobccno ženičko, kije 
ležala v postelji ter prebirala molitvc-
nik - in to brez očal - m e j e nehote 
prcsunil. Hčerka Jožefa jc povedala, 
da brez očal lahko prebira tudi druge 
knjige in časopise, ki imajo veliko 
drobncjši tisk. 

Julijani ni bilo po volji, ko smo jo 
tako hrupno prebudili iz njenih misli 
in j o pričeli spraševati o dogodkih, ki 
so se dogodile že tako davno, zato jc 
bila v začetku redkobesedna. Njen 
svet jc danes zaradi rcvmc, ki j o jc 
priklenila na posteljo, veliko bolj 
zožen. V njem so sedaj samo šc 
domači in njeni nekoliko mlajši 
vrstniki, ki kdaj pa kdaj pridejo na 
obisk. Takrat steče pogovor o starih 
časih, ki se zdijo vsem zaradi oddalje-
nosti pa tudi zaradi tega, ker sobili ta-
krat mladi, prijetni in lepi. 

Njen rojstni kraj so Mezgovci. V 
Moravče, kjer živi od poroke, ki jo jc 
sklenila IS.januaija 1932. leta pri Sv. 
Tomažu, jc slabih 20 minut hoje.Ju-
lijana seje pred poroko pisala Zemljič 
in izhaja iz bogate družine, kjer sta 
bila pri hiši samo dva otroka. Hčerka 
Jožefa omeni, daje to menda pri njih 

v rodu, saj tudi Julijana ni imela več 
kot dva otroka in ona prav tako. Da-
nes jo poleg hčerke in sina razvescl-
j ujcjo 4 vnuki i n 2 pravtuiki nji, na ka-
teri jejulijana posebej navezana. 

Ko se spomni svoje mladosti, 
pove, d a j e v osnovno šolo hodila k 
Mali Nedelji in v njenih spominih so 
bili vsi učitelji dobri. Menda je bilo 
največje veselje, ko so dekleta šla v 
nedeljo k maši lepo pražnjc oblečena, 
pa tudi za dekliški klepet in spogledo-

vanje s fanti je bilo ob takšnih pri-
ložnosd obilo časa. Moža Vinccnca, 
ki p a j e umrl 1967. leta,je spoznala 
doma. 

O d besede do besede postaja bolj 
živahna in mi zaupa, daje bilo v njeni 
mladosti "žmctno za pcncze". Na 
majhni kmetiji, kamor seje priženila, 
so potem pač prodali vse, česar doma 
niso tako nujno potrebovali. Tako so 
v trgovino romala jajca, piščanci, za 
izkupiček so kupili petrolej, sol in 
sladkor. Ravno slednjega v njenih 
mladosd ni bilo na pretek, na mizi j c 
bil samo za večje praznike, drugače 
pa so si sladi 1 i kavo al i čaj s sahari nem. 

Ker je njihova hiša na slemenu 
Moravccv, j c tod vel i ko ve tra. Tega jc 
njen mož znal izkoristiti in zgradil jc 
mlin na veter, kije mlcl žito nc samo 
za domače, temveč tudi za druge. 
Tako so sc ncLiko pretolkli do druge 
voj nc, kojc za časa okupacijc J ul ija na, 
tega se spominja šc posebej živo, 
imela zadosti sladkorja. Bili pa so to 
težki časi. Pri njih so sc med drugim 
radi zadrževali tudi partizani. 

Danes živi 'X)-lctna Julijana pri 

hčerki Jožefi, poročeni Šucn, ki za 
svojo mamo zgledno skrbi. Pri tcmji 
pomaga tudi njena hčerka, ki ima 
hišo na drugi strani dvorišča. 

Julijana šc vedno rada poje kakšno 
dobroto, zjutraj popije obvez no kavi-
co, po kosilu pa popije kozarec vina. 

Ko scin odhajala, seje zatopila v te-
levizijo. Kot so povedali mlajši, jc 
redno spremljala olimpijske igre, 
najraje pa ima prizore iz domačega 
življenja, ker sc ob njih nehote spom-
ni svoje mladosti in vseh, ki jih jc ta-
krat imela rada. 

Besedilo in posnetek: 
Vida Topolovec 

90-letna Julijana. 
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Mladi in kmetij-
s t v o v S t o p e r c a h 

Pruš tvo podeželske mladine Ptuj - krajevni odbo r Stoperce in Kmetijska 
svetovalna služba sta organizirala občinsko tekmovanje Mladi in kmetijst-
vo. Tekmovanje je bilo v sobo to zvečer v krajevni dvorani v Stopercah. So-
delovalo je šest ekip s po t remi tekmovalci , ki so pokazali d o b r o znanje o 
turizmu na kmetiji, r ibogojstvu in etologiji ter gnojenju . Najbol je so se 
odrezaličlani ekipe Dravsko polje, v kateri sobili Zvonka in A n i t a E r b u s ter 
Boštjan Kmetec. Zmagovalna ekipa je najvišje m o ž n o število točk zgrešilo 
samo za pol odgovora na e n o od številnih vprašanj . Na drugo mes to se je 
uvrstila druga ekipa Stoperc , ki s o j o sestavljali Milena Jus, Mar janca Be-
(Irač in Boštjan Koražija, na t re t je pa ekipa iz Žeta l , in sicer Jožica Čer-
nejšek, Miran Plajnšek in Mar t a Vogr inc .Na jbo l j šaek ipazobč inskega tek-
movanja se b o pomeri la na regijskem tekmovanju , ki bo predvidoma v Slo-
venski Bistrici. 

JB 

Kwz mladi in kmetijstvo v dvorani KS Stoperce 

V Vidmu tik 
pred vselitvijo 

Videmski osnovnošolci so tik pred vselitvijo v novo šolo. Posebna 
komisi ja je prejšnji teden s tavbopregledala in jo pred laga lazauporab-
no dovoljenje, vendar mora jo pred tem odpraviti nekaj manjših po-
manjkljivosti, ki so predvsem posledica projektantskih napak. 

T a k o naj bi se učenci d o konca tega meseca preselili na3150 kvadrat-
nih metrov šolskih površin, v katere je bilo doslej vloženih 192 milijo-
nov tolarjev in še 10 milijonov v op remo , vendar investicija še ni 
končana, saj manjka še o p r e m a telovadnice in toplo tnačrpalka . 50od-
stotkov denar ja je prispevala država, 42,5 odstotka občina in 7,5 od-
stotka krajani s samoprispevkom. Učenci p redmetne s topnje b o d o 
šolo obiskovali v eni izmeni, mlajši pa še vedno v dveh d o izgotovitve 
adaptaci je podst rehe . 

Videmska šola p a j e nekaj denar ja zbrala tudi sama. Približno 2 mi-
l i jonoma so v petek dodali še 90 tisoč tolarjev, ki so izkupiček vstopni-
ne obiskovalcev dobrode lne prireditve na Selih, ki jo je izvedlo Fol-
klorno društvo l a n c o v a vas. Nastopili so Akademska folklorna skupi-
na K U D Študent iz Maribora, folklorna skupina ptujske bolnišnice, 
harmonikar j i Tineta Lesjaka, plesna skupina Sela, vinogradniki iz 
Vidma, ljudske pevke in pevci ter muzikanti Folklornega društva Lan-
cova vas, ljudski godec Franc Laporšek in trio Škorci. Polna dvorana 
gostov je tako pr i je tno in duha poživljajoče preživela dobri dve urici in 
pol. 

McZ 

Priprave na razstavo 
Spoštovani! 
Lotili smo se priprave retrospek-

tivne razstave kiparskih stvaritev pred 
kratkim umrlega kipaija Branka 
Zorca. Projekt je finančno podprl tudi 
IS SO Pti«. 

Branko Zoreč je vse svoje živUer\je 
ustvarjal v Ptuju. Za sabo je zapustil 
prek tisoč malih plastik iz pečene gline 
in tudi trijavne spomenike. Čutimo, da 
smo se mu za njegovo delo dolžni vsaj 
na tak način zahvaliti in čeprav pos-
thumno Ptuju in širši javnosti predsta-
viti ustvarjalca, našega someščana, ki 
je delal skrito in neopazno v našem 
mestu. 

Ob razstavi bo izšel katalog, v 
katerem bodo reprezentančno pred-
stavljene najvidnejše stvaritve Branka 
Zorca, saj je razstava minljiva, želimo 
pa pustiti trajnejšo sled. 

Čeprav je projekt, katerega avtorje 
Ivan Brač, finančno podprt s strani 
občinske vlade, so sredstva, ki so na 
voljo, premajhna, da bi se lahko realizi-
ral v obsegu, ki si ga ustvarjalec Branko 
Zoreč zasluži. Zato pozivamo vse 
posameznike in podjetja, da nam s svo-

jimi prispevki pomagajo. Morda je to 
priložnost, da končno enkrat prene-
hamo z glasnim in jasnim podpirar\jem 
kulture z besedami in zanjo tudi nekaj 
storimo, saj biti za ni težko, dokler ni 
treba iz svojega žepa primakniti. 

Ne želimo nastopati kot nergači in 
zgolj prositi za pomoč, ponižamo vam 
sodelovar;je, ki bo v obojestransko kor-
ist. Posameznike in podjetja, ki nam 
bodo priskočili na pomoč, bomo pro-
movirali skozi naše nastope v javnosti 
in tudi na prireditvi, ki bo zanimiva za 
širši krog ljudi. 

Ali ni ravno kultura, ki je najple-
menitejše, kar človek ustvarja, tisto, 
kar bo pustilo sled o nas, o tem kakšni 
smo, tudi našim znancem? Če ji naši 
predniki ne bi bili nakloryeni, danes ne 
bi mogli uživati kulturnozgodovin-
skega bisera Ptuja, na katerega smo 
tako radi ponosni. 

Tiste, ki vas je to pisanje morda 
pritegnilo in bi želeli z nami sodelovati, 
prosimo, da nam to sporočijo na tele-
fonsko številko 771-569 in 773-534, kjer 
boste dobili nadaljnje informacije. 

Peter Srpčič 
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NAJPOMEMBNEJŠI DATUMI ZA BODOČE SREDNJEŠOLCE 

Na ptujskih srednjih 
šolah 1230 vpisnih 

• ^ PETEK IN SOBOTO INFORMATIVNA DNEVA * IN-
J | JI ^ m. FORMACIJE o PTUJSKIII SREDNJIH ŠOLAH 
Pet ptujskih srednjih šol - Gimnazija, Ekonomska, Kmetij-

ska, Poklicna elektro in strojna šola ter Tehniška elektro in 
strojna šola - razpolaga letos s 1230 vpisnimi mesti, in sicer s 
1050 mesti oziroma 35 oddelki za mladino, 180 vpisnih mest pa 
je namenjenih šolanju odraslih. Na ptujskih srednjih šolah 
bodo lahko, tako kot po vseh srednjih in visokih šolah v Slove-
niji, dobili tako eni kot drugi podrobne informacije o šolanju ta 
petek in v soboto. Petek je namenjen mladini, ki se bo informa-
tivnega dne ob 9. ali 15. uri udeležila namesto pouka, v soboto 
pa naj bi srednje šole ob 9. uri obiskali mladi in odrasli (enako 
velja tudi za univerzi). V ptujskih šolah, ki domujejo v 
srednješolskem centru, se hkrati šola več kot 3000 dijakov iz 
ptujske, ormoške, mariborske, ljutomerske, lenarške, radgon-
ske in rogaške občine. Letošnje novince bodo seznanili z utri-
pom šole, prostori, specialnimi učilnicami, posebnimi dosežki 
šol in seveda učnimi programi že na informativnem dnevu. Za 
današnje osmošolce pa je poleg informativnega dneva pomeb-
nih še nekaj datumov do jeseni, ko bodo dokončno vpisani. 

NAJPOMEMBNEJŠI 
DATUMI 

Vsi, ki se nameravajo v šolskem 
letu 1994/95 vpisati v 1. letnik 
srednjega izobraževanja, smejo iz-
polniti samo eno prijavo za vpis in 
jo na svoji osnovni šoli, če pa niso 
več udeleženci osnovnošolskega 
izobraževanja, pa na srednji šoli, 
oddati najkasneje do30. marca. 

Naslednji nezanemarljiv datum 
je 15. april, ki je skrajni rok za pre-
nos prijave iz ene v drugo šolo. Po 
tem datumu spreminjanje šol ne bo 
več mogoče, razen za tiste učence, 
ki morebiti niso bili izbrani v izbir-
nem postopku in bodo prijavo 
lahko med 5. julijem in 25 avgus-
tom prenesli na eno izmed šol, ki bo 
še imela prosta vpisna mesta. 

Če bo število prijavljenih učen-
cev za posamezni program na šoli 
večje od predvidenega števila vpi-
snih mest, bo šola v soglasju z Vlado 
R Slovenije vpis omejila in določila 
merila, kriterye in postopke za iz-
biro učencev. Učenci bodo s tem 
seznanjeni najkasneje do 5. maja. 
Eden od kriterijeh za vpis v šolo z 
omejenimvpisommest bo uspeh, ki 
ga je učenec dosegel pri skupin-
skem preverjanju znanja za vse 
učence. Za to ne gre zanemariti 31. 
maja, ko bodo osmošolci po vsej 

Sloveniji pokazali svoje znanje iz 
slovenskega jezika, in 1. junija, ko 
se bodo preizkusili v matematiki. 
Druga dneva za to preverjanje 
znanja sta 21. in 22. junij. 

Tisti, ki bodo na šolah z omeje-
nim vpisom sprejeti, bodo s tem 
seznanjeni do 5. julija, in samo tri 
dni bodo imeli časa, da se bodo na 
tej šoli še vpisali. V nasprotnem pri-
meru in pa tisti, ki se niso prijavili za 
vpis še nikjer, se lahko prijavijo na 
šolah, ki še imajo prosta mesta, naj-
kasneje do 25. avgusta, vpisovali pa 
se bodo učenci 1. septembra - razen 
onih, ki bodo popravne ali druge iz-
pite opravljali še v avgustovskem 
roku. Zan je je aktualen skrajni da-
tum 15. september. 

GIMNAZIJA V PTUJU 
Ptujska gimnazija s častitljivo 

125-letno tradicijo, sedaj jo vodi 
ravnateljica Meta Puklavec, vabi 
učence, ki so pripravljeni na dolgo-
letno šolanje ter so dosegali v 
osnovni šoli prav dober ali odličen 
uspeh. Od njih se pričakuje, da se 
bodo poleg učenja zanimali še za 
gledališče, razstave, koncerte, lite-
raturo, raziskovanje in šport. Letos 
namerava šola vpisati 150 dijakov v 
5 oddelkov, ki se bodo lahko v 
četr tem letniku odločili za opravl-
janje zaključnega izpita ali za matu-

ro. V okviru splošnega predmetni-
ka bodo oblikovali en matematično 
intenzivni oddelek, oba predmetni-
ka pa sta sestavljena tako, da omo-
gočata dijakom vpis na vse višje in 
visoke šole ter fakultete obeh slo-
venskih univerz. 

EKONOMSKAŠOLA 
Ekonomska šola - vodi jo ravna-

teljica Branka Kampl Regvat - razi-
suje pet programov. 

# Največ, 4 oddelke, so namenili 
programu za ekonomsko-komerci-
alne tehnike, ki traja 4 leta. Menijo, 
da je poklic primeren predvsem za 
odprte fante in dekleta, ki z lahkoto 
vzpostavljajo stik z ljudmi in so pri-
pravljeni delati v računovodstvu in 
finančni operativi podjetij, 
bančništvu, zavarovalništvu... 

# V treh letih se bodo lahko 
izšolali bodoči prodajalci v progra-
mu trgovec. Od učencev pričakuje-
jo komunikacijske in druge sposob-
nosti, predvsem pa poštenost. 
Predvidevajo 3 oddelke. 

^ Štiriletni je tudi program za 
upravne tehnike, za katerega 
načrtujejo dva oddelka. Dijaki si v 
teku šolanja pridobijo znanje iz 
upravnega poslovanja, stenografije 
in strojepisja, od njih pa se zahteva 
tudi široka razgledanost in sposob-
nost uporabe računalniško-komu-
nikacijskih sredstev. 

# Novost med programi Eko-
nomske šole je program podjet-
niškega poslovanja s poklicem pos-
lovni tajnik (p. tajnica). Po trilet-
nem izobraževanju bodo imeli vpi-
sani možnost nadaljevati izo-
braževanje še dve leti, s čimer bodo 
pridobili raven 5-letne strokovne 
tehniške šole. Sicer pa bodo že po 
treh letih pridobili znanje za samos-
tojno organiziranje in vodenje, za-
poslovali pa naj bi se v malih in 
srednje velikih podjetjih. Predvide-
nas ta2odde lka . 

# Program trgovinskega in 
živilskega poslovodje je namenjen 
kandidatom (prodajalcem) izdela. 
Šolanje traja leto in pol, načrtovani 
vpis p a j e 2 oddelka. 

KMETIJSKA SOLA PONU-
JA ŠIROKO PALETO 

PRAKTIČNEGA ZNANJA 
Kmetijska šola, katere ravnatelj 

je mag. Vladimir Korošec, se 
predvsem v zadnjem času posveča 
ob pouku v razredu še vrsti zanimi-
vih praktičnih znanj, kijih pridobijo 
učenci na posestvu ali kako drugače 
organizirano. Gre za predelavo 
grozdja in kletarjenje, predelavo 
sadja, gojenje zdravilnih zelišč, prav 
tako se imajo učenci možnost 
naučiti plesti košare, tkati, lončari-
ti, posebno dekleta tudi šivati, ku-
hati in vrsto drugih spretnosti, po-
trebnih v gospodinjstvu, za fante pa 
je mikavno opravljanje vozniškega 
izpita za traktor, popravljanje kme-
tijske mehanizacije in obdelava ko-
vin. Sicer pa so vse našteto razpore-
dili znotraj programov za štiri pokli-
ce. Učence nameravajo vpisati v 5 
oddelkov. S končanim šolanjem 
doseženi poklici so: 

# kmetijski delavec - šolanje tra-
ja 2 leti, program je namenjen tudi 
tistim, ki so izpolnili osnovnošolsko 

obvezo vsaj s šestimi dokončanimi 
razredi; oblikovati nameravajo 1 
oddelek. 

# poljedelec - živinorejec - trilet-
ni poklicni program, primeren 
predvsem za učence, ki želijo kme-
tovati, saj osvojijo vsa praktična 
strokovna znanja; predvidoma 1 
oddelek. 

# kmetovalka - gospodinja - tri-
letni poklicni program, ki uspo-
sablja učenke za vodenje kmečkega 
gospodinjstva, oskrbo družine in 
gostov, pridelavo vrtnin ... Predvi-
doma 1 oddelek. 

# kmetijski tehnik - štiriletni 
tehniški program, ki zagotavlja pri-
dobitev strokovnega znanja za delo 
v kmetijstvu, pa tudi za nadaljevan-
je šolanja na višjih in visokih šolah 
ter fakultetah. Vpisati nameravajo 
2 oddelka učencev. 

POKLICNA ELEKTRO IN 
STROJNAŠOLA 

Šola, katere ravnatelj je Milan 
Cimerman, ponuja kar 7 progra-
mov za mladino in izobraževanje za 
odrasle. To so: 

# elektrikar - elektronik - trilet-
ni program, ki je za mlade izredno 
zanimiv, saj daje celo paleto znanj iz 
elektronike, za kar ima šola na voljo 
specializirane učilnice, laboratorije 
in delavnice. Možnosti zaposlitve: 
kot R1"V mehanik, mehanik-elek-
tronik, elektromehanik za avtoma-
tiko, za medicinske naprave ... 
Predvidoma bodo vpisali 2 oddelka 
učencev. 

# oblikovalec kovin je triletni 
program za poklice strugar, rezka-
lec,orodjar,brusilec.. . Pouk poteka 
na klasičnih in računalniško krmil-
jenih obdelovalnih strojih. Predvi-
doma 1 oddelek. 

# program preoblikovalec in 

spajalec kovin izobrazi mlade za 
poklice avtokleparja, kleparja, va-
rilca, konstrukcijskega 
ključavničarja. Šolanje traja tri leta. 
Predvidoma 1 oddelek. 

#avtomehanikje poklic, ki priv-
lači številne mlade. Šolanje traja 3 
leta, učenci pa se lahko odločijo za 
oddelek za obrt, v katerem se bo 
pouk izvajal v blokih, ali za celoletni 
pouk. 

# obdelovalec kovin - dveletni 
program je primeren tudi za 
učence, ki so končali 6 razredov 
osnovne šole in imajo veselje do 
dela na manj zahtevnih strojih. 
Predvidoma 2 oddelka. 

# Prav tako pa so šolanje za po-
klic obdelovalca kovin prilagodili 
tudi za učence z motnjami v tele-
snem in duševnem razvoju. V ta od-
delekse bodo lahko vpisali učenci iz 
osnovne šole s prilagojenim učnim 
programom. 

# strojni tehnik - dveletna .šola, 
ki jo lahko obiskujejo učenci, ki so 
že končali triletno poklicno šolo. Po 
uspešno opravljenem zaključnem 
izpitu lahko dijak nadaljuje šolanje 
na visoki strokovni šoli. 

TEHNIŠKA IN ELEKTRO 
ŠOLA 

V letošnjem letu razpisuje štiri-
letna Tehniška elektro in strojna 
šola 120 prostih mest za program 
elektrotehnika in 60 mest za pro-
gram strojni tehnik. Všoli, ki jo vodi 
Branko Kumer, poteka pouk v so-
dobnoopremljenih učilnicah, labo-
ratorijih in delavnicah. Dijak se 
lahko odloči za maturo in nadalje-
vanje šolanja na visoki strokovni 
šoli ali za zaključni izpit, če se želi 
zaposliti ali nadaljevati šolanje na 
visoki strokovni šoli. 

Milena Zupanič 

MALA VOJNA V PTUJSKI DRAVSKI ULICI 

Kdo lula in kaka pred našimi vrati 
Ze videno, bi lahko 

rekli ob sporih kraja-
nov Dravske - bivše 
Muršičeve ulice in or-
ganizatorjev sedaj že 
razvpitih ročk kon-
certov, ki se dogajajo v 
dvorani Dravske ulice 
vsak petek zvečer. Le 
da je prejšnjikrat šlo 
za skladišča na 
Potrčevi in okoliške 
stanovalce. Ali res 
mladi, ki se zbirajo na 
in okoli ročk koncer-
tov, povzročajo toliko 
in takšne "svinjarije", 
s katerimi ne pustijo 
živeti Ptujčanom, ali 
pa smo - so Ptujčani 
tako konservativni, 
vpeti v norme vsak-

danjih pravilnosti, da 
jih že nekaj mladih s 
svojo glasbo povsem 
vrže s tira? 

O ročk koncert i h so raz-
pravljal i na zboru kraja-
nov krajevne skupnosti 
Dušana Kvedra. Stanoval-
ci Dravske ulice so 
ogorčeno zahtevali, naj 
organizira Komuna inter-
esnih dejavnosti svoje roc-
kerske koncerte kje dru-
gje, saj s koncertom vsako 
noč s petka na soboto kali-
jo javni red in mir, obisko-
valci teh koncertov bojda 
onesnažujejo ulico, razbi-
ja jo po vratih, pulijo ob-
cestne table in so poško-
dovali že nekaj avtomobi-
lov. Načelnik občinskega 

oddelka za notranje zade-
ve Metod Fridl Grah, na 
katerega so leteli očitki za-
radi izdajanje dovoljenj za 
tovrstne prireditve, je po-
vedal, da v dvorani lahko 
koncertirajo, za ekscese 
zunaj prireditvenega 
prostora pa mora s svojim 
nadzorom poskrbeti poli-
cija. Stanovalcem lahko 
pomagajo tudi inšpektor-
ji, ki izvedejo meritve hru-
pa in nato denarno kaznu-
jejo kršitelja. Ne policija 
ne inšpekcijske službe pa 
po njegovih podatkih v 
zadnjih treh mesecih niso 
prejeli nobene prijave za 
kršitev javnega reda in 
miru. To so krajani sicer 
zanikali, strinjali pa so se. 

da nobena od teh služb ni 
učinkovita. 

Vilijem Muzek, pred-
sednik Komune in organi-
zator koncertov, je zago-
tovil, da se v prostoru ne 
dogaja nič nedovoljenega, 
za vandalizme na ulici pa 
on ne more odgovarjati. 
Teh razgrajačev po njego-
vih besedah ne spuščajo 
na koncerte. Vprašal s e j e 
tudi, kdo izmed krajanov 
mu pošilja anonimna pi-
sma in kdo mu blokira 
vsak teden ključavnico v 
Komunine prostore, zara-
di česar se tudi on obrača 
za pomoč na policijo. 

Sestanek se je končal s 
sklepom občanov, v kate-
rem zahtevajo od ustrez-

nih institucij povečan nad-
zor na tem območju, ob 
prvem prekršku pa prepo-
ved koncertov. Tako spo-
ra niso rešili, pač pa morda 
celo še bolj zapletli. Sko-
rajšnje rešitve prostorskih 
težav za ročk koncerte 
namreč ni videti, eden iz-
med krajanov pa je v ime-
nu drugih opozoril tudi, da 
lahko pride do samoorga-
niziranega boja proti vsil-
jivcem. To pa je že vredno 
razmisleka o delovanju 
naših državnih organov, 
saj izraža resen dvom o 
zmožnosti varovanja in-
teresov tako enih kot dru-
gih prizadetih državlja-
nov. 

Milena Zupanič 

ORMOŽ - SLOVENSKA BISTRICA 

Podelili priznanja civilne zaščite 
O b prazniku civilne zaščite sta pred-

sednik skupščine dr. Jože Bešvir in pred-
sednik izvršnega sveta Vili Trofenik pri-
pravila v torek sprejem za njene člane. 
O b tej priložnosti so podelili plakete in 
priznanja Republiškega štaba za civilno 
zaščito. Plaketo je prejela Občinska or-
ganizacija Rdečega križa Ormož , zlati 
znak C Z Franc Bombek s Hardeka , 
srebrnega Stanko Kokol s Hajndla ter 
bronaste Franc Skoi janc iz Salovcev, 
Franc Herga, Franc Grof in Samo Maj-
d ič -vs i i zOrmoža . 

V dvorcu Štatenbergje bilaminuli pe-
tek osrednjaobčinskaproslavaslovenje-

bistriškega štaba za civilno zaščito. O b 
tem je bila tudi podelitev priznanj in 
odpr ta razstava. 

Republiška priznanje - plaketo civil-
ne zaščite je dobil Danilo Podlesnik. 
načelnik občinskega štaba. Podelili so še 
zlati, srebrni in bronasti znak CZ. Zlate-
ga je dobil Jože Kapun, predsednik 
Občinske gasilske zveze, srebrnega Ga-
silsko društvo Lapoije, bronastega pa 
Stanislav Brumec. delavec upravnega 
organa. 

Občinski štab je podelil tudi tri občin-
ska priznanja. Prejeli so jih Doroteja Mi-
klošič, Anton Marot in Božo Vivod. 

VT 
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EKOLOGIJA 
DRUŽINE-
ZAČETEK PRI 
KORENINAH 

Leto družine se je začelo. 
Kaj to pomeni? Ali smo pri-
pravljeni začeti razmišljati o 
stvareh, ki zadevajo življenje 
in vzgojo otrok, pridobljeno v 
najnežnejši dobi duhovne in 
telesne rasti v družini? Koliko 
smo se pripravljeni soočiti z 
našimi družinami in z okol-
jem, v katerem živijo med šti-
rimi stenami, ki so žal zelo te-
sne - vendar zakajene od ciga-
retnega dima? Ali imajo 
majhni otroci in družinski 
člani nekadilci pravico do čis-
tega zraka v stanovanju? 

Kajenje doživljam kot pra-
vo suženjstvo, ki že več deset-
letij širi svojo pogubno mrežo 
zasvojenosti. Mnogi tako 
čutimo, tudi kadilci sami - na-
redimo pa nič. Vendar bi svoje 
razmišljanje usmerila širše, 
na več vrst zasvojenosti, ki so 
med nami. 

Ali spada ekologija družine 
oz. zdravju škodljive, iz ne-
vednosti pridobljene razvade, 
kot so droge, začenši pri prvi 
prižgani cigareti, nekaj kozar-
cev alkohola ali nekaj skodelic 
kave, v to kategorijo ? Prav go-
tovo. Kako naj razumemo ne-
kadilci, da je zasvojenemu 
prej potrebna cigareta kot 
kruh za lastne otroke? Pre-
pričana sem, da nič hudega 
sluteči mladostnik nikoli ne 
bi segel po cigareti, če bi mu v 
družini ali šoli znali posredo-
•"^u vrednote, kot sta zdravje 

in odgovornost do sočloveka v 
družini. Lestvico vrednot je 
potrebno postaviti na nove te-
melje, če želimo, da bodo mla-
di začutili v svoji notranjosti 
potrebo po kakovosti v živl-
jenju "nekaj biti" in šelepotem 
nekaj imeti. Hlastanje za 
užitki človeka nikoli ne zado-
volji; popolna sreča je samo v 
tem, da osrečiš sočloveka. Ali 
je zasvojenost od cigarete ali 
alkohola vrednota, če se ji ne 
moreš nikoli več odpovedati? 
Čutiš, da ne delaš prav, svoje-
ga suženjstva ne priznaš in v 
njem vztrajaš naprej. 

Kdor si hoče izbrati poklic 
vzgojiteljice v vrtcu ali učitel-
ja v šoli, ne sme biti kadilec; 
prav tako velja za zdravstvo in 
duhovniško službo. Morda se 
bo usmerila pozornost naše 
mladine k resničnim vredno-
tam, če jih bomo odrasli 
spoštovali. 

Kdaj se bodo slovenski 
državniki, odgovorni mini-
stri za šolstvo in zdravstvo za-
mislili nad samouničevanjem 
zdravja naše mladine? Kdo bo 
iznašel novo formulo ali 
sredstvo za samodokazovanje 
odraslosti mladim brez ciga-
rete? Ali nismo za to vsi odgo-
vorni, predvsem pa starši in 
vzorniki naše mladine: učitel-
ji, profesorji, duhovniki , 
zdravniki, ki se dan za dnem 
srečujejo z mladino? Enako 
odgovorni so tudi filmski 
zvezdniki s televizijskih ekra-
nov, ki pred kamerami puhajo 
in zavajajo mladino. Izjema so 
športniki; hvalavam, ki znate 
ceniti življenje brez cigarete. 

Človek brez samokontrole 
je kot papirček v vetru, ki ga 
odnaša na vse strani. Vsak 
mladostnik je poln idealov, 
toda ko se na prvem križišču 
nerazumevanja zmede, se za-
pre vase in gre svojo pot za 
užitki. Vendar je takrat začeti 

z vzgojo za samokontrolo brez 
zasvojenosti veliko prepozno. 
Vzgoja brez cigarete se mora 
začeti v najnežnejši dobi, ko 
otrok začenja ločevati dobro 
od slabega, in z zgledom v 
družini , v otroških vrtcih in v 
vsem okolju njegovega 
odraščanja. Ko bo uzakonje-
na pravica otrok brez cigaret-
nega dima in se bodo starši 
srečali z dejstvom, da je 80% 
dojenčkov staršev kadilcev 
močno obremenjenih z astmo 
ter se zdravijo na račun 
zdravstvenega zavarovanja 
nas vseh, bi se morali zamisli-
ti. 

Prav tako naj bi kadilci za 
samopovzročene bolezni do-
plačevali. 

Vsaka zasvojenost je bolest-
nega značaja, pa naj si bo od ci-
garete, alkohola ali kave. So 
ljudje, ki vzdržijo in se ne dajo 
zasvojiti. Vendar to ni pravilo, 
ker se nihče, ki je nagnjen k 
nekim poživilom, ne zaveda, 
kdaj postane od njih odvisen. 
Če se ne moreš odpovedati ci-
gareti sedaj in za vselej, si ZA-
SVOJEN. Prav tako drži ena-
ko za alkohol. T o pa ne pome-
ni, da je vse izgubljeno. Potre-
ben je pogum prizadetega, 
njegove družine in okolja, da 
mu pomaga do rešitve iz za-
svojenosti. Vsak lahko uspe, 
če se je voljan zdraviti, posve-
tovati in po navodilih z želez-
no voljo na novo zaživeti v 
svoji družini, vendar za vedno 
brez cigarete ali kapljice alko-
hola. 

Naučimo se prav živeti! Za 
to potrebujemo veliko dobrih 
učiteljev. Slovenski največji 
učitelj za življenje v vseh raz-
sežnostih človeškega bivanja 
ter odnosih v družini in med 
l judmi je naš priznani teolog 
in psiholog g. profesor dr. An-
ton Trstenjak. Njegove psiho-
loške vzgojeno-izobraževalne 

knjige smo prebirali od leta 
1954, ko so začele izhajati pri 
Mohorjevi družbi v Celju. -
Berite njegove izpopolnjene 
ponatise, ki so prav tako aktu-
alni kot nekoč. - Gospod pro-
fesor, na tem mestu Vam izre-
kam zahvalo v imenu vseh, ki 
smo se iz vaših knjig učili prav 
živeti! 

Ema Murko 

KRAJE NA GRADU 
BORL NEKOLIKO 
DRUGAČE 

Kot ljubitelj zgodovine in 
umetnosti ves čas z zaniman-
jem spremljam dogajanje 
okrog kraj na gradu Bori. Vir 
informacij so mi predvsem 
časopisni članki in dobro 
obveščeni znanci. 

Nekaj časa sem naivno ver-
jel, da se po Borlu sprahajajo 
lopovi in nam kradejo nacio-
nalno kulturno bogastvo, 
službe, ki imajo nalogo, da to 
bogastvo skupaj s policijo 
čuvajo, pa so nesposobne. 

Sčasoma sem ugotovil, da ni 
tako preprosto, da gre v pri-
meru kraj na gradu Bori za ne-
kaj več. Moje trditve so sicer 
zgrajene na povezovanju se-
danjih dogodkov in na podat-
kih dobro obveščenih znan-
cev, vendar mislim, da kažejo 
pravo sliko dogodkov. 

Predvsem gre za nesposob-
nost ljudi - funkcionarjev, ki 
sedijo na odgovornih 
položajih v ptujski vladi, in 
seveda policije, za katero 
sploh ni jasno, zakaj jo ima-
mo, saj do sedaj ni še ničesar 
odkrila in tudi ni dala nobene 
izjave za javnost. 

Ljudje na odgovornih 
položajih v ptujski občinski 
vladi, verjetno pa tudi policija 
zelo dobro vedo, zakaj se kraj e 
na gradu Bori kar vrstijo. Ti 

l judje niso nič naredili za to, 
dabi krajepreprečili , in dobro 
vedo, kje je ukradeno bogast-
vo. 

Kaveljc je v zakonu o dena-
cionalizaciji, ki vse kul turno 
bogastvo dejansko vrača nek-
danjim lastnikom oz. njiho-
vim dedičem. Zakon sicer 
določa, da bodo nekdanj i last-
niki oz. njihovi dediči dobili 
ustrezno odškodnino v pri-
merih, ko gre za kul turne do-
brine, ki se ne vračajo. Vendar 
sedenacionalizacijski postop-
ki vlečejo že več kot leto dni, 
pa še ni nobenega rezultata. 

Kateri nekdanji lastnik oz. 
njegov dedič, ki nekaj da na 
svojo preteklost in pre-
moženje, pa se je pripravljen 
nategovati z našo birokracijo 
glede pravične odškodnine? 
Verjetno nobeden. Bivši last-
niki oz. njihovi dediči so enos-
tavno prišli po svoje stvari in 
jih odpeljali. Torej so ukradli 
svoje bogastvo. 

Če bi bila zakonodaja o de-
nacionalizaciji glede kultur-
ne dediščine bolj naklonjena 
očuvanjunarodovepreteklos-
ti, potem bi kul turno 
dediščino opredelila kot na-
cionalno bogastvo, ki se ne 
vrača in za katero se ne daje 
odškodnine. Potem bi bilo to, 
kar se dogaja na gradu Bori, 
običajna tatvina, na katero bi 
morala policija s svojim 
obsežnim aparatom učinko-
vito reagirati. Tako pa to ni 
kraja, ampak le nelegalno, 
vendar legitimno (po zakonu) 
lastninjenje odvzetega pre-
moženja. In prav to se dogaja 
na gradu Bori. Nekdanj i last-
niki oz. njihovi dediči ter zas-
topniki se sprehajajo po gra-
du, si ogledujejo svoje nek-
danje bogastvo in ga kradejo. 

Gospodje in gospe, ki sedijo 
na odgovornih položajih v 

ptujski občinski vladi, to prav 
dobro vedo oz. bi morali vede-
ti. Zelo dobro bi morali poz-
nati denacionalizacijsko za-
konodajo in se na njene posle-
dice pripraviti. Pri takšni za-
konodaji , kot jo je sprejel za-
konodajalec, bi morali vso 
premično kul turno dediščino 
iz gradu Bori enostavno uma-
kniti na varno mesto, kjer bi 
bila nekdanj im lastnikom ne-
dosegljiva. T o bi morali stori-
ti, če so želeli kul turno bogast-
vo kot naciolanlno bogastvo 
ohranit i nam Slovencem. Po 
posledicah sodeč tega očitno 
niso želeli, ampak jim kar 
prav pride, da so to nepre-
cenljivo kul turno bogastvo 
pokradli nekdanji lastniki oz. 
njihovi dediči, da jim ne bi 
bilo potrebno plačevati 
odškodnine, se ukvarjati s ce-
nilci in sodnimi postopki. T o 
seveda kaže na to, kako malo 
pomeni narodova preteklost 
sedanjim oblastnikom, in na 
to, da gre sedanji ptujski 
občinski oligarhiji samo za 
položaje, manj pa za odgovor-
no in pošteno opravljeno delo. 

Nekdanj im lastnikom oz. 
nj ihovim dedičem, kot so po-
kazali pretekli dogodki, bi 
lahko samo totalno zavaro-
vanje, ki pa glede na stanje 
gradu ni mogoče, preprečilo, 
da se dokopljejo do svoje nek-
danje lastnine. In to bi morali 
gospodje v ptujski občinski 
vladi vedeti. 

Nekdanj i lastniki oz. njiho-
vi dediči dobro poznajo našo 
denacionalizacijsko zakono-
dajo in vedo, da se jim prak-
tično nič ne more zgoditi, saj 
kradejo svoje, razen tega pa 
vlada pri nas pravna praznina, 
ker nam manjka cela vrsta za-
konov, ki bi jih samostojna 
država morala imeti. Zanima 
me, kaj so storili odgovorni 
občinski funkcionarj i od ta-

krat, ko se je začel zakon o de-
nacionalizaciji pripravljati,in 
potem, ko je začel veljati. 
Kako so reagirali? Kako so se 
na posledice zakonodaje pri-
pravili? Kako so borlsko kul-
turno dediščino zavarovali? 
So jo morebiti fizično in 
tehnično tako zavarovali, da 
kraja ni mogoča? So jo more-
biti odpeljali na drugo mesto? 
So jo zavarovali pri zavaroval-
nici? 

Dejansko niso storili nič, 
sploh niso reagirali. 

Še preden j e začel zakon vel-
jati, bi morali vso premično 
kul turno dediščino iz gradu 
Bori odpeljati na varno, ker se 
na kraju samem zaradi stanja 
gradu ne da popolno zavaro-
vati, in se nato pogajati z nek-
danj imi lastniki oz. njihovimi 
dediči, dokler ne bi dosegli 
sporazuma o razumni 
odškodnini . Namesto tega so 
vodili nekdanje lastnike oz. 
nj ihove dediče in zastopnike 
na grad Bori, da so si ga lahko 
dodobroogledali in potem po-
kradli svoje nekdanje pre-
moženje. 

Kdo je pri takšnem početju 
pridobil in kdo izgubil, je se-
veda jasno še takšnim naiv-
nežem. 

Še do danes javnost od od-
govornih občinskih funkcio-
narjev ni bila seznanjena s 
tem, kdo jeodgovoren za kraje 
na gradu Bori in kakšni ukre-
pi so sledili. In zakaj ne? Pre-
prosto zato ne, ker so odgovor-
ni vsi po vrsti v ptujski občin-
ski vladi, še najbolj pa seveda 
predsednik IS SO Branko 
Brumen kot odgovorni stra-
teg in organizator delovanja 
vlade ter resorna ministrica za 
kulturo Kristina Šamperl 
Purg. 

J anez Zver 
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Obnovo podeželja 
graditi na človeku 

Kmalu bu mini lo leto, ko so se v podpohorskih vaseh sloven-
jebistriške občine končala srečanja s krajani, na katerih so 
povedali, kako doživljajo svoj kraj, kaj bi v njem želeli boljše 
in lepše, kako so povezani z njegovo zgodovino, s svojimi 
koreninami in kaj naj bi bilo v teh krajih jutri in v še v bolj 
oddaljeni prihodnosti . 

Končno s e j e začel n e k d o z nji-
mi zares ukvarjati , se j im po-
svečati, jih vprašati za mnen je , so 
ugotavljali na teh večerih. S pro-
blemi podežel ja so se začeli 
ukvarjati na podežel ju s amem, ne 
v raznih uradih, pros torsko in 
časovno odmakn jen ih od obrav-
navanih krajev, ter sredi za-
prašenih papirjev. 

Obisk na lanskoletnih deset ih 
zimskih srečanjih, ki sta jih ob 

koncu tedna n e u t r u d n o vodila 
Te ja Ozimič s Kmeti jskega zavo-
da Mar ibor in zgodovinar profe-
sor dr. Jože Koropec , k i j e prisot-
ne popeljal v preteklost njihovih 
krajev, je bil neponovljiv. Na 
Polslavi se je o b tej priložnosti 
srečalo 300 krajanov, na Tinju in 
Šmar tnu po 70, v Oplotnici 80, v 
drugih manjših krajih števil pre-
bivalcev pr imerno , nikjer pa pod 
30. L jud je so v anketi , ki s o j o iz-

polnjevali po vsakem srečanju, 
zapisali, kaj je v kraju po t rebno 
postoriti na področju infrastruk-
ture , turizma, market inga, 
kmečkega turizma, kulture, šolst-
va, zdravstva.. . 

Pet mesecev, kolikor so 
srečanja trajala, in še več kot toli-
ko priprav nanje ni malo. Danes 
se l judje, ker se t renu tno na tem 
področju ne dogaja nič, čutijo 
ogol jufane , saj so jim na vseh 
srečanjih pripovedovali, d a j e to 
p o m o č za samopomoč. Vse želje 
in pot rebe po vsem, kar bi v teh 
krajih pognalo kolo razvoja dalje, 
j e Te ja Ozimič skrbno zapisala in 
vso dokumentac i jo poslala v 

Ljubl jano na ministrstvo za kme-
tijstvo. Kdo je sedaj na potezi, bi 
težko rekli. V nekaterih primerih 
tudi slovenjebistriška občina, ki 
bi lahko sklicala iniciativne odbo-
re, da bi skupno reševali perečo 
problematiko, po drugi strani pa 
bi morali o tem hitreje misliti in 
ukrepati tudi na ministrstvu za 
kmetijstvo, a se, zdi se, posamezni 
sektorj i ne more jo sporazumeti , 
kdo naj bi delal na tem področju: 
ali kmetijska svetovalna služba, 
ki ima mnogo stikov s podežel-
jem, ali sektor za celostni razvoj 
podeželja , ki dela birokratsko, 
odda l jeno ob podežel ja , vasi ali 
ljudi, njihovih navad in preteklos-
ti. 

Kdor koli že bo, p o m e m b n e j e , 
da bi podežel je končno spremin-
jali, kajti leto ali dve pri tem delu 
ne pomeni dosti, če pa se ne dela, 
pa ta čas og romno pomeni . Spre-
membe naj bi bile dolgoročne, saj 
je po t rebno z l judmi delati , jih 
vzgajati in usmerjat i , in bi t ra jale 
lahko 10 do 15 let. T o so ugotovili 
tudi drugje: v Avstriji ali na Ba-
varskem, kjer so se problemov, 
kako vrniti podežel ju dušo, že lo-
tili in dosegli prve p o m e m b n e re-
zultate. Pa tudi delo je pri njih po-
tekalo bolj enotno , z man j želja 
po osebnem zaslužkarstvu, ko to 
preglasi celo stroko, kar se pri nas 
žal tako cesto dogaja . 

Prebivalci podpohorskih krajev 
pa čakajo, da bo kdo pričel z njimi 
delati pri konkretnih primerih in 
problemih. 

Vida Topolovec Kako vrniti podeželju dušo ? Foto: Lojze Petrovič 

Spomin na sokolske in or-
lovske telovadne organizacije 

Muzej narodne osvoboditve 
v Mariboru je 21. DECEM-
BRA 1993 odprl razstavo z 
naslovom Sokoli in Orli na Šta-

jerskem Koroškem in v Prek-
murju. Razstava, ki je še 
odprta, prikazuje delovanje 
sokolskih in orlovskih organi-
zacij ter naslednic orlovskih 
organizacij, imenovanih Fan-
tovski odseki in Dekliški 
krožki. Na povečanih fotogra-
fijah vidimo telovadce in telo-
vadke pri izvajanju raznih vaj 
na drogu, bradlji, gredi itd. v 
telovadnicah in na igriščih, 
pri it,.-anju raznih športnih 
iger, npr. pri odbojki, nogo-
metu itd. Ker pa omei\jeneor-
ganizacue niso gojile le orod-
ne telovadbe in drugih šport-
nih panog, temveč tudi kul-
turne, prosvetne in zabavne 
dejavnosti, najdemo na raz-
stavi tudi dosti fotografij, ki 
prikazujejo člane in članice 
omenjenih organizacij, ko 
nastopajo v svojih glasbenih, 
pevskih, gledaliških itd. 
krožkih. Na razstavi vidimo 
tudi sokolske in orlovske pra-
pore, uniforme, odlikovanja 
in drugo. 

Moj namen ni, da bi podrob-
no opisoval in ocenjeval raz-
stavo, katere ogled pripo-
ročam vsem, ki si žele pridobi-
ti ali pa obnoviti vsaj nekaj 
znanja o bivših omenjenih or-

ganizacijah, ki so delovale že v 
času, koso slovenskemu naro-
du vladali še tujci. V tem član-
ku želim, v glavnem s pomočjo 
kataloga, ki ga je ob razstavi iz-
dal muzej, deloma pa po last-
nem spominu navesti nekaj 
podatkov o zgodovini in nalo-
gah teh organizacij v Sloveniji 
in o njihovem delovanju na 
področju sedanje ptujske 
občine. 

SOKOLSKE ORGANIZACI-
JE V SLOVENUl 

Gojitev orodne telovadbe 
se je v prejšnjem stoletju zelo 
razširila zlasti v mestih in 
večjih krajih zahodne in 
srednje Evrope. Telovadna 
društva pa niso bila samo stro-
kovna v tem sm islu, da bi gojila 
le telovadbo, temveč so gojila 
nacionalizem, ki je bil npr. pri 
nemških telovadnih društvih 
ob stiku z nenemškimi narodi 
zelo nestrpen. 

Na Češkem je leta 1862 
češki rodoljub Miroslav Tyrš 
ustanovil telovadno in narod-
no društvo "Češki Sokol". Po 
Češkem vzgledu so tudi slo-
venski rodoljubi ustanovili 1. 
oktobra 1863 v Ljubljani telo-
vadno društvo in mu dali ime 
"Južni Sokol". Že pri ustanav-
ljanju so naleteli na veliko 
težav: avstrijske oblasti so npr. 
trikrat zavrnile pravila 

društva, državnim uradnikom 
je vlada članstvo v "Sokolu" 
prepovedala, oblasti so 
večkrat onemogočile izvedbo 
sokolskih nastopov itd. 

Dejavnost "Južnega Soko-
la", ki se je kasneje preimeno-
val v "Ljubljanski Sokol", je 
bila zelo raznovrstna, saj so 
njeni člani poleg gojitve orod-
ne telovadbe prirejali telovad-
ne akademije, kulturne in na-
rodnopolitične prireditve, 
družabnevečereindrugo. Kot 
nepisanopravilojetakratbilo, 
da je udeležba na sokolskih 
prireditvah za vsakega dokaz 
naprednosti in nacionalne za-
vesti. 

Iz Ljubljane se je sokolska 
ideja začela širiti in po večjih 
slovenskih krajih so ustanovili 
nova sokolska društva; ta so se 
povezala v Slovensko sokol-
sko zvezo, ki je bila razdeljena 
na t. i. župe s sedeži v Ljublja-
ni, Celju, Kranju, Idriji, No-
vem mestu in Mariboru. Župe 
so bile razdeljene na okrožja. 
Leta 1913 je bilo na sloven-
skem 93 društev in 21 po-
družnic s skupno 6613 sokoli 
in 1040 sokolicami. Slovenska 
sokolska zveza je bila tudi čla-
nica Mednarodne gimnas-
tične federacije. Slovenska so-
kolska telovadna ekipa, ki jo je 
na mednarodnih tekmovanjih 
in olimpijskih igrah vodrl zna-

ni slovenski telovadni refor-
mator dr. Viktor Murnik, je 
dosegla vidne uspehe. Neka-
teri posamezni sokolski tek-
movalci, kot npr. Peter Šumi, 
Leon Štukelj, Tošo Primožič, 
pa so prejeli najvišja odličja. 

SOKOLSKE ORGANIZACI-
JE NA OBMOČJU SEDA-
NJE PTUJSKE OBČINE 

V že omenjenem katalogu 
ob razstavi je zapisano, da so 
ustanovitev sokolskega dru-

štvav Ptuju, ki naj bi mu nadeli 
ime "Dravski Sokol", načrto-
vali slovenski rodoljubi že v 
prejšnjem stoletju, vendar do 
ustanovitve takrat ni prišlo, 
ker je bil v tem delu Slovenije 
prehud nemški in nemškutar-
ski pritisk. Zato je do ustano-
vitve prišlo šele leta 1908. Ta 
dogodek je bil za razvoj telo-
vadbe, predvsem pa za krepi-
tev nacionalne zavesti izred-
nega pomena. Treba je pove-
dati, da so takrat člani sokol-
skega društva lahko bili le tisti 
Slovenci in Slovenke, ki so bili 
materialno neodvisni od ptuj-
skih Nemcev in narodnih od-
padnikov, ki so jih Slovenci 
nazivali nemčarje ali nemšku-
tarje. Kdor je bil v tistih časih 
državni ali mestni uradnik ali 

pa delavec pri nemškem ali 
nemškutarskem podjetju, je 
zaradi članstva v sokolskem 
društvu izgubil službo ali pa j e 
bil premeščen iz Ptuja. 

Ker ne razpolagam s pisano 
kroniko o delovanju ptujske-
ga sokolskega društva od usta-
novitve do prisilnega prene-
hanja leta 1941, ne o njegovih 
uspehih in neuspehih, ne o 
vseh njegovih voditeljih, 
odličnih telovadcih itd., lahko 
le po spominu za neko kratko 
dobo pred letom 1941 povem, 
da je ptujsko sokolsko društvo 
bilo eno izmed najbolj 
uspešnih v mariborski župi,da 
je imelo v svojih vrstah telo-
vadce in telovadke vseh sta-
rosti, da so njegove telovadne, 
kulturne in zabavne prireditve 

bile v Ptuju vedno do-
godek, ki so ga ljudje še 
dolgo pomnili, da je 
bilo vedno branik slo-
venstva in trn v peti 
ptujskim nemčurjem, 
ki so točno vodili evi-
denco o vseh vidnejših 
ptujskih sokolih in so-
kolicah. Te je nemški 
okupator leta 1941 are-
tiral in potem prisilno 
izselil v Srbijo, Hrvaško 
in Bosno, njihovoimet-
je pa zaplenil. 

V vodstvu ptujskega sokol-
skegadruštvasobili napredni, 
nacionalno zavedni in po-
končni možje, kot npr. dr. 
Franjo Šalamun, Slavko Ko-
mac, Mirko Ogorelec, Drago 
Zupančič, Jurij Zadravec, Ka-
rel Partekel in še mnogi drugi, 
katerih priimkov in imen se ne 
spomnim, gotovo pa jih še 
pomnijo mnogi starejši 
Ptujčani. 

Razen sokolskega društva v 
Ptuju pa so delovale še sokol-
ske čete, in to na Destrniku, v 
Cirkulanah, Vidmu pri Ptuju 
in Markovcih. Sokolska četa v 
Markovcih je bila ena najbolj 
delavnih, saj je poleg orodne 
telovadbe gojila še druge 
športne panoge, prirejala gle-
dališke igre, predavanja itd. 
Opozorim naj, da sem delo so-
kolske čete v Markovcih pri 
Ptuju opisal v članku Predvoj-
ni nosilci naprednih idej in 
dejavnosti na območju sedan-
je krajevne skupnosti Mar-
kovci, ki je objavljen in 
opremljen s fotografijami v 
Tedniku št. 5 iz leta 1983. 

Nadaljevanje prihodnjič 
Sokoli v Lenartu leta 1909. (Hrani Primož PremzI, Maribor.) Povzeto po brošuri Sokoli 
in orli na Štajerskem, Koroškem in v Prekmurju. 
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Iščejo nove vire 
zdrave pitne vode 

"V občini Slovenska Bistrica ima-
mo dva večja vodovodna sistema. Prvi 
jez Dravskega polja, saj črpajo vodo v 
bližini Sikol, in je star več kot 20 let, 
drugi pa s Pohorja s prvotnim izvi-
rom, ki daje 12 litmv vode na sekun-
do, in novo vodarno, ki daje na sekun-
do več kot 30 litrov pitne vode in 150 
litrov tehnološke vode za potrebe to-
varne Impol. Sistema sta med sabo 
povezana, vode se tudi delno me.šajo, 
dva glavna vudohrama pa sta na 
Zgornji Bistrici in Veleniku. Ob vodo-
vodih so manjši vodohrami, ki pre-
morejo do okoli 40 kubikov vode," je 
slovenjebistriški vodovod predstavil 
Erih Kolar, direktor Komunalnega 
podjetja Slovenska Bistrica, ki z i\jim 
upravlja. 

Polegvode in pragerskega smetišča 
im^o v upravUai^ju še stanovalca. 
Trenutno je pri njih 62 delavcev, na-
meravajo pa zaposliti še dva do tri. 

Precej problemov imajo z okvara-
mi, ker se plastika, iz katere so vodo-
vodne cevi, utruja. V prihodnjih letih 
pričakujejo ravno zaradi tega več po-
pravil. Seveda pri izbiri materiala ni-
majo alternative, tako da bodo tudi v 
prihodnje polagali v zemljo plastične 
cevi, ki jih izdelujejo pri Minervi v 
Žalcu. Kljub temu da imajo na Komu-
nalnem podjetju 24-umo dežurstvo, 
tako da okvare sproti odpravljajo in 
popravljajo, pa so izgube pri vodi pre-
cejšnje: računajo, da znašajo med 10 
do 30 odstotkov. 

V mestu Slovenska Bistrica, kjer so 
največji porabniki vode, je velik del 
vodovodnega omrežja, predvsem v 
starih zasebnih hišah, še iz časov 
nemške kupacije. Tu bo potrebno 
opraviti večje posege: menjati bodo 
morali vodovodne priključke in za-
menjati cevi, ki so še vedno pocinka-
ne. 

Bistričane pogosto zanima, kako je 
z oporečnostjo njihove vode, saj se še 
živo spomjajo, kako hudo je bilo pred 
petimi leti, ko je voda iz šikolskega za-
jetja vsebovala preveč pesticidov. 

"Kemijske analiza kažejo, da pesti-
cidov sedaj ni oz. so vsi v dovoljenih 
mejah. Kaže pa, da se je po letu 1989 
pravilniko količinah pesticidov v vodi 
menjal: normative so dvignili in tako v 
razširjeni kemijski analizi njihovih 
vsebnosti ne opažamo, pač pa je ma-
lenkostno povečanje vsebnosti nitra-
tov. Ob zadnjem obisku republiškega 

sanitarnega inšpektorja pred nekaj 
dnevi smo dobili nalogo, da tehnično 
rešimo mešanje pohorske in dravsko-
poljske vode, da bi potem bili vsi nor-
mativi pod dovoljenimi mejami," je 
povedal gospod Kolar. 

Precejšen del sedanje bistriške 
občine, predvsem haloški, še vedno ni 
v celoti pokrit z vodovodnim 
omrežjem. "V lanskem letu smoglede 
tega naredili precej, saj smo več kot 
200 gospodinjstvom na območju Ha-
loz napeljali zdravo pitno vodo. V 
letošnjem letu nameravamo v 
haloškem predelu zgraditi vodovod, 
ki bo z zdravo pitno vodo napajal še 
preostalih 150 go.spodinjstvev. To 
območje je z vodo povsem ne-
preskrbljeno, ljudje hodijo ponjo v 
dolino in velikokrat je vse prej kot 
zdrava. Dela bomo pričeli že v aprilu, 
izvajalec bo bistriški Granit. Tako 
bomo z vodovodom pokrili najbolj 
ogrožen de Iv sedanj i makolski krajev-
ni skupnosti. Pričakujemo pa tudi de-
nar za raziskavo podtalnice na obrob-
ju Pohorja pri Oplotnici ter v karbo-
natnem predgorju Boča," je o širitvi 
vodovodnega omrežja direktor bi-
striškega Komunalnega podjetja. 

STANOVANJSKI 
SERVIS IN SMETIŠČE 

V okviru Komunalnega podjetja 
imajo stanovanjski servis. Precej sta-
novanj seje po zakonu o denacionali-
zaciji vrnilo lastnikom, mnogo so jih 
ljudje odkupili, vendar je ostalo v mes-
tu še okoli 70 poslovnih prostorov in 
več kot 340 občinskih stanovanj, kijih 
vzdržujejo v okviru tega servisa. Tre-
nutno pripravljajo načrt, kaj vse bo 
stanovanjski servis upravljal še pri 
drugih stanovanjih, kjer trenutno si-
cer ni večjih problemov, nastopili pa 
bodo, ko se bo potrebno dogovarjati, 
kako vzdrževati skupne objekte - stre-
he, stopnišča, fasade, kotlovnice in še 
kaj. Dogovarjajose,dabi stanovalci za 
upravljanje in morebitna popravila 
vseh skupnih objektov že sedaj 
izločali nekaj denarja. 

Vse bolj aktualno postaja zadnje 
čase tudi pragersko smetišče, ki ga bo 
potrebno zavarovati, če hočejo, da 
bodo lahko odlagali smeti še najmanj 
naslednjih deset let, ker vanj, na črno, 
vozijo odpadke tudi od drugod. 

Vida Topolovec 
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NAJVEČ STEČAJ EV LETA 1990 ^ PET PODJETIJ IZPOLNJUJE POGOJE 
ZA ZAČETEK POSTOPKA PRISILNE PORAVNAVE ^ LETOS PRIČAKU-
JEJO VEČ STEČAJEV ^ PO STOPNJI NEZAPOSLENOSTI PTUJSKA 
OBČINA DRUGA V SLOVENIJI 

Stečaji so v ptujski občini v letih 1990 - 1993 najbolj prizadeli 
kovinskopredelovalno industrijo, nekoč paradnega konja ptujske 
industrije in gospodarstva. Začelo seje s stečajem Iskre Delte Bi-
romatike, ki je v letu 1990 zaposlovala 320 delavcev. Stečaj je bil 
sicer pozneje prekinjen, ker je bila uvedena prisilna poravnava, 
delo paje kljub temu izgubila večina delavcev. Podjetje seje preus-
merilo v trgovinsko dejavnost. Tistega leta je bil uveden stečaj tudi 
za Hiko Olga Meglič, ki je proizvajala hidravlično dvižno 
montažno opremo in kmetijsko mehanizacijo ter je zaposlovala 
396 delavcev. Stečaj je v sklepni fazi. 

1990. DELO IZGUBILO 
ČEZ 700 DELAVCEV 

Proizvodne prostore v Dolanah, 
nekoč zdomski tovarni, k i j e veliko 
obljubljala, je leta 1991 kupilaf i rma 
Eme in bo letos junija v njih pričela 
proizvajati različna preoblikovana 
vozila. Do takrat naj bi zaposlili že 
blizu dvesto ljudi. 

V letu 1991 je slov stečaj podje t je 
IMP Elektrokovinar s 165 zaposle-
nimi. V letu 1 992je bil uveden stečaj 
za Nizke gradnje s 105 zaposlenimi, 
a se jih je večina zaposlila v novous-
tanovljenem podjet ju za nizke 
gradnje. 

Največ stečajev je bilo v ptujski 
obči ni leta 1990, ko je zaposlitev iz-
gubilo čez 700 delavcev. Lani so bili 
stečaji uvedeni v Žagi Jelki Kmetij-

kombinata Ptuj z 51 zaposle-
nimi, AgisoviTovarniorodijinstro-
jev z 79 delavci in obratu Mali mo-
torji Elektrokovine Maribor s 97 
zaposlenimi; obrat je šel v stečaj za-
radi stečaja matične f irme. Zaradi 
stečajev je v letu 1993 v ptujski 
občini skupno izgubilo delo 227 del-
avcev. 

Služba pravne pomoči pri 
Območnem svetu Zveze svobodnih 
sindikatov Slovenije v Ptuju je v 
prejšnjem letu v stečajnem postop-
ku zastopala 38 delavcev, ki jim je 
prenehalo delovno razmerje zaradi 
ste,čaja Agisove orodjarne (Tovar-
ne orodij in strojev). Njihove terjat-
ve znašajo skupaj nekaj manj kot 
pet milijonov tolarjev. V to so zajeti 
zneski neizplačanih zajamčenih 
plač, razlik do polne plače, prevozi 
na delo, stroški prehrane med de-
lom, neizrabljen letni dopust, re-
gres za dopust v letu 1993, odprav-
nine (upokojitev), solidarnostne 
pomoči - boleznine in jubilejne na-
grade. Njihove terjatve se bodo še 
povečale, ker stečajni upravitelj pri-
pravlja izračune za terjatve do 
višine plače po kolektivni pogodbi 
SKEl. 

Neodvisni sindikati so v tem času 
zastopali 127 delavcev: 65 delavcev 
Zage Jelke Kmetijskega kombinata 
(v tej številki so zajete tudi terjatve 
ze upokojenih delavcev Žage in tis-
kih, ki jih je to podjet je pred 
^^ečajem zaposlilo drugje), ki imajo 
sl^upaj 18.552.907,00 tolarjev terja-
tev, in 62 delavcev Agisove orodjar-
je. ki imajo po oceni za okrog deset 
•bilijonov tolarjev terjatev. 

f^o stečajih v teh podjetj ih niso 
"astala nova, tudi zdravih jeder jim 

uspelo ohraniti. V proizvodne 
prostore podjetij v stečaju so se na-
^^'ili najemniki oziroma bodoči 
lastniki. V prostorih nekdanje Žage 
"̂ •ke izdeluje Kager hiša montažne 

za zahtevne nemške kupce in 
^posluje že petnajst delavcev, od 
"ekdanjih Kombinatovih le tri, ker 
P""' drugih, kot kaže, ni zanimanja. 
. ^kdanje prostore Agisove orod-
J^^ne je vzelo v najem zasebno pod-

J^ Voteh, ki bo proizvajalo orod-

ja in priprave. V prvi fazi bodo za-
poslili do petnajst, v glavnem nek-
danjih Agisovih delavcev. V nek-
danjih prostorih IMP Elektrokovi-
nar dela sedaj podjet je Metalica iz 
Lenarta, ki se je specializiralo za 
ekološko proizvodnjo (za izdelavo 
cistern za odpadna olja, cistern za 
lahko kurilno olje in mazut), za boj-
lerje vseh vrst, ključavničarske iz-
delke za gradbeništvo ter izvaja 
montažovodovodnihinsis temovza 
centralno ogrevanje. Lenarško 
podjet je je do sedaj zaposlilo blizu 
dvajset nekdanjih delavcev IMP 
Elektrokovinar. 

Glede na razpoložljive podatke 

se je pri najemnikih vprostorih pod-
jetij v stečaju zaposlilo okrog šest-
deset nekdanjih delavcev. V enoti 
Elektrokovine mali motorji za zdaj 
še ni prišlo do oživljanja proiz-
vodnje, pogovori o tem pa že nekaj 
časa potekajo. 

Direktor Službe družbenega 
knjigovodstva - podružnice Ptuj 
Ivan Tement je povedal, da je 
služba lani za stečaj predlagala 29 
zasebnih podjeti j - v glavnem pod-
jetja, ki niso zaposlovala delavcev. 
Za nobeno od teh firm stečajni pos-
topek ni končan. V glavnem je pri-
hajalo do ugotavljanja, ali so pogoji 
za uvedbo stečajnega postopka, ne-
katerim f i rmam pa so postavili ne-
kajmesečne roke, v katerih naj bi se 
f inančno sanirali. Z uveljavitvijo 
novega zakona, ki ureja stečajne 
postopke, so prenehali prijavljati, 
sodišča pa so jim tudi zavrgla vse do 
lanskega leta vložene predloge. 
Glede na pristojno.sti SDK v 192. 
členu Zakona o prisilni poravnavi, 
stečaju in likvidaciji ugotavljajo, da 
pet podjeti j izpolnjuje pogoje za 
začetek postopka prisilne poravna-
ve. 

Sekretarka za gospodarstvo 
občine Ptuj Danica Gajzer pravi,da 
je letos v ptujski občini pričakovati 
več stečajev že zaradi rokov o preo-

blikovanju druž z omejeno odgo-
vornostjo po zakonu o gospodar-
skih družbah. Po trenutno razpo-
ložljivih podatkih naj bi bila uvede-
na stečaja v dveh družbenih firmah: 
eni, v kateri je bil stečaj v letu 1990 
prekinjen, inv prevoznem podjetju, 
za katerega je bil predlog za uvedbo 
stečaja predložen 24. decembra 
lani. 

KONECJANUARJA 
6777 NEZAPOSLENIH 

Vodja Urada za zaposlovanje v 
Ptuju Milan Ostrman je povedal, 
da je bilo v ptujski občini konec ja-
nuarja letos 6777 nezaposlenih. Od 
tega jih je konec prejšnjega leta 
1397 prejemalo denarno nadomes-
tilo, 955 pa denarno pomoč. Po 
stopnji nezaposlenosti, ki znaša že 
nad 25 odstotkov, je ptujska občina 
na drugem mestu v Sloveniji. Zara-
di stečajev je na zavodu za zaposlo-
vanje prijavljenih 750občanov, pre-
sežnih delavcev je 1277, iskalcev 
prve zaposlitve 1315 in mladih do 
26. leta 2656. Največ nezaposlenih -

2804 ali 41,4 odstotka - je nekvalifi-
ciranih oziroma ima prvo stopnjo 
izobrazbe. 

V občinskem sekretariatu za go-
spodarstvo ocenjujejo, da letos ni 
pričakovati stečajev večjih družbe-
nih firm, večji problem bodo pre-
sežni delavci, za katere podjetjem 
ne bo uspelo zagotoviti dela. Zago-
tovo jih bo precej, saj se proces pre-
strukturiranja in čiščenja ptujskih 
podjetij še ni končal. V zadnjih treh 
letih so v velikih ptujskih podjetjih 
izkazali precej presežkov, zaposle-
nost se je pri nekaterih prepolovila. 

V strukturi brezposelnih se 
povišuje delež tistih, ki so delo izgu-
bili zaradi stečajev. Oktobra lani je 
znašal osem odstotkov, sedaj znaša 
11,3. Čeprav so razmere v ptujskem 
gospodarstvu vse prej kot rožnate, 
se ne kažejo vsocialnih nemirih v to-
likšni meri kot vdrugihobčinah, ker 
v strukturi prebivalstva prevladuje 
polproletariat, ki ni odvisen samo 
od tega, kar zasluži na delovnem 
mestu. Zlanimivoje tudi, da kljub vi-
soki stopnji brezposelnosti novi 
podjetniki ne najdejo varilcev,šivilj, 
pa tudi za fizično delo med nezapos-
lenimi ni odziva. 

Predsednik ptujskega izvršnega 
sveta Branko Brumen je povedal, 
d a j e občinska vlada pri blaženjuso-

cialnih stisk lahko pomagala le pos-
redno. Svojovlogo je skušala vpolni 
meri odigrati pri zagotavljanju po-
gojev za delo gospodarstva. Uredili 
so industrijsko cono, delati je 
pričela samostojna enota Ljubljan-
ske banke, letos pa bodo odprli tudi 
carino. Med slovenskimi občinami 
je največ javnih sredstev usmerila v 
spodbujanje razvoja podjetništva: v 
povprečju je bilo letno tega denarja 
okrog milijon nemških mark, sku-
paj zbančnimi sredstvi pa 2,5 milijo-
na. S temi sredstvi so spodbudili 
nastanek okrog tisoč novih delov-
nih mest. V zasebnem sektorju je 
t renutno zaposlenih že okrog tri 
tisoč občanov ptujske občine. 

Ker občina vztraja pri svoji raz-
vojni filozofiji Ptuj podjetje lastnega 
razvoja na razvojno os Slovenije, je 
ustanovila biro za strateško tehno-
loški razvoj, da se bo lahko na trgu 
pojavljala s svojimi programi in 
tehnologijo. Večina stečajev podje-
tij v zadnjih letih je namreč posledi-
ca odvisnosti od podjetij s sedežem 
v drugem centru. V ptujskih podje-
tij so se v preteklosti v glavnem 
ukvarjali s proizvodnjo, niso pa raz-
vijali poslovnih funkcij. Posledice 
sovidne. 

M G 

Presežek oskrbnih dni 
Ptujska bolnišnica je v letu 1993 

pozitivno poslovala. Z dobičkom, ki 
so ga ustvarili, so po sklepu sveta za-
voda pokrili še del izgub iz 1989., 
1990. in 1991. leta. V prvem letu po 
izločitvi iz zdravstvenega centra leta 
1991 je bolnišnica še poslovala i izgu-
bo, saj v kratkem obdobju od 9. avgus-
ta do konca leta ni mogla bistveno 
vplivati na poslovai\je, v letu 1992 pa 
izgube več ni imela. 

Vršilec dolžnosti direktorja bol-
nišnice dr. l^yze Arko poudarja, da 
pozitiven rezultat ni dosežen na račun 
slabših osebnih dohodkov zaposle-
nih. Te so izplačevali skladno s kolek-
tivno pogodbo glede na izhodišča na 
enoto enostavnega dela, ki jih je 
določila vlada in skladno s pridoblje-
nimi pogodbenimi zneski, ki jih je za-
gotovil financer - Zavod za zdravstve-
no zavarovanje Slovenije. 

Kako ste uresničevali dogovoijene 
programe v letu 1993? 

"Presegli smo bolniškooskrbne dni 
in številodializ, manj pa naredili vspe-
cialističnih ambulantah. Podrobne 
analize o presežku bolniškooskrbnih 
dni še nismo naredili. Vzrok za 
povečanje je lahko v povečanem gra-
vitacijskem območju in večji obolev-
nosti ljudi. Razveseljivo je, da se v naši 
bolnišnici v zadnjem času zdravi več 
bolnikov iz Rogaške Slatine, Sloven-
ske Bistrice, Maribora, Lenarta in 
Ljutomera poleg bolnikov iz ptujske 
in ormoške občine. Presežek paje tudi 
zaradi daljše ležalne dobe, ki je po 
naših analizah bila upravičena. 
Povečanoštevilopacientovjeposledi-
ca večje kakovosti dela. Ker smo 
manjša bolnišnica, v bližnji okolici je 
več večjih, se moramo nenehno doka-
zovati. Povprečno je lani za paciente 
skrbelo med 405 do 410 zaposlenih, 
približno toliko delavcev pa nam priz-
na tudi financer." 

Vam bo zavarovalnica plačala pre-
sežek nad dogovorjenim progra-
mom? 

"Poskušali ga bomo utemeljiti in se 
s financerjem pogoditi za dodatno 
plači lo. Sicer pa je v pogodbi zapisano, 
da se presežek ne plača." 

Kako je bilo z investicijami v 
prejšnjem letu? 

"Leto 1993 je bilo izjemno leto, kar 
zadeva investicije. Za nakup sodobne 
medicinske opreme smo porabili 163 
milijonov tolaijev. Pri zavarovalnici 
smo najeli kredit, nekaj sredstev pa 
smo sami zagotovili. Z nakupom 
opreme smo povečali raven naših sto-
ritev, to pa se že kaže v povečanem šte-
vilu bolnikov. V kratkem bodo do-
končali investicijo v novi otroški od-
delek. Tudi pri tem smo večinodenar-
ja morali zagotoviti sami; na sredstva 
ustanovitelja lahko računamo šele v 

prihodnjem letu, čeprav bo oddelek 
začel delati že do polletja. Uradna ot-
voritev bo predvidoma 25. junija." 

Kako je bilo s kadri v letu 1993? 
"Problemi z negovalnim kadrom so 

se pojavili ob koncu prejšnjega leta in 
v začetku leta 1994. Vrzel smo odpra-
vili z zaposlitvami novih medicinskih 
sester. Da bi odpravili tudi |x> 
manjkanje višjih medicinskih sester, 
smo štipendije za šolanje na višji me-
dicinski šoli v Mariboru omogočili 
sedmim prosilkam. Če pa bo v jeseni 
organiziran tudi študij ob delu za višje 
medicinske sestre, ga bomo tistim, ki 
bodo želeli, omogočili." 

Kako je bilo s čakalno dobo? 
"Te praktično ni: držimose določila 

pogodbe, ki govori o tem, da čakalna 
dobanebibiladaljšaodl4dni. Težave 
so v ortopedski in nevrološki ambu-
lanti, ki jo ima pri nas mariborska bol-
nišnica. Ker so v teh ambulantah 
čakalno dobo prekoračili, nas je fi-
nancer/cflzrtovfl/zmandatno kaznijo v 
znesku 50 tisoč tolaijev, a smo spis fi-
nanceiju vrnili terga/70f/^/7/, dastaor-
topedska in nevrološka ambulanta 
mariborski. Kot direktor pa sem v 
vseh ambulantah v bolnišnici še do-
datno zapovedal, da je potrebno dos-
ledno upoštevati določilo o čakalni 
dobi." 

Ali ptujska bolnišnica že plačuje 
dežurstvo po novem? 

"Glede tega smo dobili navodilo 
ministrstva za zdravstvo, da bomo 
lahko pričeli višja nadomestila za 
dežurstvo plačevati šele po ustrezni 
objavi v Uradnem listu. Zakaj do tega 
še ni prišlo, ne vemo. Postavki, kijoje 
v začetku leta organiziral Fides, naj bi 
se dežurstvo plačevalo 30 odstotkov 
več. Ko bo v Uradnem listu to zapisa-
no, bomo za vse zdravstvene delavce 
opravili poračun za nazaj, od 1. janu-
arja. V tem ne vidimo nobenega pro-
blema. Večji se bo pojavil, če v bodoče 
ne bo dovoljeno več kot deset ur po-
daljšanega dela na teden. Če bo to vel-
jalo tudi za dežurstvo, potem v bol-
nišnici več ne bomo mogli zagotoviti 
24-urnega neprekinjenega dežurstva. 
Na ta problem sem ministrstvo za 
zdravstvo že opozoril." 

Ptujska bolnišnica slavi letos 120-
letnico. Kako jo boste proslavili? 

"Pripravili bomo več prireditev. 
Prvajebilažejanuarjaspredstavitvijo 
računalniško podprtega informacij-
skega sistema. 25.junijabomopredvi-
doma odprli novi otroški oddelek in 
organizirali dan odprtih vrat, je.seni pa 
v okviru strokovnega dela, Kuhaijeve 
dneve, s katerimi se bomo spomnili 
nekoč priznanega ptujskega kirurga, 
ob 120-letnici bolnišnice pa bomo iz-
dali tudi spominsko monografijo." 

MG 

V ORMOŽU BI POTREBOVALI ŠE ENEGA SODNIKA ZA PREKRŠKE 

Vse več prekrškov pri 
javnih financah 

v letu 1993 se je število 
podanih predlogov za 
uvedbo postopka o prekr-
šku v primeijavi z letom 
poprej povečalo za skoraj 
40 odstotkov. Če k temu 
prištejemo še nerešene 
primere iz preteklega ob-
dobja, je ta odstotek še 
višji. Takšno izredno 
povečanje je vplivalo tudi 
na delo občinskega sodni-
ka za prekrške. Od 2322 
primerov jih je rešil 1451, 
kar je daleč nad normati-
vom, ki ga obvezuje, da 
mora mesečno rešiti 90 do 
100 zadev, pa pri tem ni 
upoštevana teža posa-
meznega primera. 

Vse večje vsebinskoza-
pletenih in težkih zadev, 
povečuje se število pred-
logov, ki jih poda Repu-
bliška uprava za javne pri-
hodke, a ne toliko zaradi 

utaje davkov ali nepra-
vočasno prijavljene do-
hodnine, pač pa je vse več 
prekrškov s področja pro-
meta blaga in storitev. V 
letu 1992 je bilo samo 17 
takšnih primerov, lani že 
258, samo v letošnjem letu 
paj ih je Boris Miličkovič, 
ormoški sodnik za 
prekrške, prejel že 120. 

Kot je na seji ormo-
škega izvršnegasveta, kjer 
so poročilo o njegovem 
delu obravnavali, pove-
dal, pri-čakuje s področja 
javnih financ mesečno 30 
do 50 takšnih primerov. 
Ker pa število kaznivih 
dejanj narašča tudi na 
drugih področjih, med 
drugim kršitve javne var-
nosti zaradi ilegalnih 
prestopov preko meje, bi 
kazalo razmišljati še o 
enem občinskem sodniku 
zaprekške. 

V letu 1993 je bil posto-
pek zaustavljen v 147 pri-
merih, največkrat zaradi 
zastaranja pregona. Med 
zastaranimi kaznivimi de-
janji je največ cestnopro-
metnih. Veliko takšnih 
primerov se je "izgubilo" 
na območju nekdanje Ju-
goslavije. 

Denarne kazni so se v 
lanskem letu povišale, 
kljub temu pa so mnoge, 
predvsem iz "starejših" za-
dev, še vedno smešno niz-
ke in tako pc)gosto ne 
dosežejo svojega namena. 

V letu 1993 so v postop-
ku oprekršku obravnavali 
26 mlajših in 73 starejših 
mladoletnih kršiteljev. 
Pri prekških mladoletni-
kov gre v glavnem zaradi 
kršitve predpisov o var-
nosti v cestnem prometu, 
nekaj pa jih je tudi z dru-
gih področij. 

V letu 1993 je bilo zo-
per odločbe o prekrških 
vlo-ženih 34 pritožb (8 so 
jih vložili predlagatelji, v 
26 primerih pa ob-
dolženci), 14 pritožb paje 
nerešenih iz prejšnjega 
odbobja. 

Še vedno je veliko pri-
merov prekrškov s po-
dročja javnega reda in 
miru (v lanskem letu jih je 
bilo 137), daleč .spredaj pa 
SOS 1394prestopki kršitel-
ji v cestnem prometu. Ve-
liko je bilo kršitev na po-
dročju delovnih razmerij, 
precej več na področju 
zdravstvenega in social-
nega varstva ter varstva 
človekovega okolja, kjer 
so bili predlagatelji kaz-
novalnega postopka po-
samezni inšpektorji. 

Vida Topolovec 
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Njihov cilj je najvišje 
Tekmovanje v trelji vzhodni slo-

venski nogometni ligi je bilo v je-
senskem delu prvenstva zelo zani-
mivo. Nekoliko nepričakovano je 
na prvem mestu prezimila ptujska 
Drava, saj od novinca v ligi ni bilo 
tega pričakovati. V o^i krog favori-
tov so prištevali Caisso Aluminij iz 
Kidričevo. Kidričani so imeli nekiu 
športne smole, pa tudi zamenjavi 
trenerjev nista dali pravih učinkov. 

V pomladni del prvenstva bodo 
nogometaši iz Kidričevega šli z no-
vim trenerjem, in sicer Draganom 
Grbavcem, ki ga nogometni javnos-
ti ni potrebno posebej predstavljati, 
saj je po uspešni karieri nogome-
taša v Aluminiju, Mariboru in tuji-
mi nadaljeval delo v nogometu. 
Postal je trener, ki v nogometu priz-
nava samo trdo delo. 

- Gospod Grbavac, kdaj ste 
pričeli priprave za spomladanski 
del, katere igralce ste dobili kot 
okrepitve? 

"Priprave smo pričeli 18. januar-
ja. Moram povedati, da zelo 
uspešno, saj vsi igralci zelo redno 
obiskujejo treninge. K 18 igralcem 
sta prišla dva mladinca. Malo nam 

jo je zgodel sneg, vendar bomo |X)-
skušali to nadoknaditi. Kot okrepit-
vi sta v naš klub prestopila Željko 
Budimir in Tomislav Grbavac." 

- Do sedaj ste odigrali nekaj pri-
jateljskih srečanj. Kakšna je bila 
prikazana igra? 

"Res smo odigrali nekaj prija-
teljskih srečanj. S Steklarjem smo 

igrali 1:1, z Remetejem 3:1 in 2:2, 
premagali Publikum 2:1, z Maribo-
rom Branikom igrali 0:0, izgubili 
srečanje z Rudarjem iz Velenja 3:1 
ter premagali Središče s 5:0. Če 

pogledamo te rezultate, je moštvo 
pokazalo, da zna igrati. Marsikaj se 
bo moralo še spremeniti, da bi for-
mo obdržali, predvsem pa bodo 
igralci morali sprejeti in razumeti 
obveznosti v igri." 

- Prvenstvo je pred vrati. Kakšne 
so vaše napovedi za pomladni del 
prvenstva? 

"Res je, do prvenstva ni več daleč. 
Na nekaj tekmah in treningih bomo 
poskušali uigrati moštvo. Zadnjo 
tekmo, 'generalko', bomo imeli v 
Rogatcu s tamkajšnjo ekipo Straže, 
saj njihovo igrišče daje možnost, da 
se pripravimo, ker je podobno 
igrišču našega prvega nasprotnika 
Kungote. Prepričan sem, da bo 
moštvo Caisse Aluminija dobro 
igralo. Poskušali bomo premagova-
ti vse nasprotnike in priti bližje vrhu 
prvenstvene razpredelnice. Če pa 
bo kdo boljši, mu bomo čestitali." 

O pripravah in napovedih nam je 
igralec Caisse Aluminije Franc Žit-
nik povedal: "Priprave smo pričeli 
dokaj hitro. Dobili smo dva nova 
igralca in trenerja Dragana Grbav-
ca. Trenirali smo skorajda vsak dan 

in mislim, da bomo kondicijsko do-
bro pripravljeni. Delali smo zelo 
dobro, pa tudi igralci smo tenirali 
zelo prizadevno. Mislim, da bi 
uspeh moral priti. Pripravljalne 
tekme so pokazale, da imamo do-
bro ekipo, tako da bi se lahko 
vmešali v borbo za vrh prvenstvene 
razpredelnice, pa tudi žreb imamo v 
pomladnem delu prvenstva ugod-
nejši, saj smo v prvih šestih kolih kar 
štirikrat domačini. Če bi osvojili v 
teh tekmah 10 točk, bi po mojem 
mnenju lahko bili celo na vrhu." 

Danilo Klajnšek 

Trener Caisse Aluminija 
Dragan Grbavac 

Igralec Franc Žitnik 

ŠPORTNI PORTRET 

Nogometaš 
Marko Kmetec 

Nogomet je v ptujski občini po-
menil veliko več v času največjih 
uspehov Aluminija in Drave. Nek-
daj je bil to raj za tuje igralce. Zlati 
časi so minili, tako da so se morali 
obrniti na vzgojo lastnih igralcev. 
Veliko igralcev iz naše regije nasto-
pa za druge klube v Sloveniji. Z nji-
mi bi lahko sestavili zelo dobro 
moštvo, ki bi dostojno predstavlja-
lo naš nogomet. 

Marko Kmetec spada v kategori-
jo zelo perspektivnih mladih igral-
cev nogometa v Sloveniji. S svojim 
odnosom in delom ter kvaliteto je 
postal državni reprezentant in nas-
topal za vse državne selekcije razen 
seveda članske. 

- Marko, kdaj si pričel igrati no-
gomet? 

"Z nogometom sem pričel s šesti-
mi leti. Takrat sem lahko samo tre-
niral za pionirje Aluminija, ker sem 
bil še premlad za pionirsko vrsto. 
Pri Aluminiju sem igral za vse selek-
cije." 

- Kot mladinec si prestopil k Ma-
riboru Braniku. Kakšnajebila raz-
lika v delu? 

"Pri Mariboru je bilo nekako vse 
bolje organizirano, pa tudi več smo 
trenirali. Mislim pa, da bi mladinci 
Aluminija v tisti sezoni ostali v 
S M L, če bi Sašo Gajser in jaz nasto-
pilazanjih." 

- Reprezentant si postal iz 
majhnega kluba. Kako seje to ka-
zalo v reprezentanci? 

"S tem, da sem prihajal iz relativ-
no majhnega kluba, nisem imel 
težav. Vse je bilo v največji meri ko-
rektno in nisem imel občutka manj-
vrednosti. Igralci smo bili pravi pri-
jatelji, bili smo prava/c/o/^a." 

- Katera tekma ti je v dresu Mari-
bor Branika ostala posebej v spo-
minu? 

"Vsekakor je bilo to finalno po-
kalno srečanje v Celju, ko smo mla-
dinci Maribora igrali z Gorico. Mis-
lim, da sem takrat dobro igral. V 
rednem delu srečanje sem dosegel 
dva zadetka. Tudi iz enajstmetrov-
ke sem bil uspešen, pa kljub temu 
nismo bili pokalni prvaki." 

- V zadnjem času je bilo veliko be-
sed na tvoj račun glede igranja v 
mladinski reprezantanci Sloveni 

je. Prestopil si tudi iz Maribora 
Branika v svoj matični klub. Kaj je 
bil razlog za prestop? 

"V reprezentanci mislim, da ni-
sem pokazal vsega, kar bi lahko. 
Nedvomno bi lahko bilo boljše. V 
Caisso Aluminij sem prestopil iz 
enostavnega razloga: želel sem 
igrati in si z igro pridobiti izkušnje. 
V Mariboru je bila velika konku-
renca in dvomim, da bi dobil pravo 
priložnost, saj je konkurenca za 
mesta v moštvu zelo močna." 

- Marko, kakšne pa so tvoje želje? 
"Vsekakor to, da bi v nogometu 

napredoval ter zaigral za dober in 
močen klub v Sloveniji ter mogoče 
kdaj potem za člansko vrsto Slove-
nije. 2Lelo vesel pa bi bil tudi, da moj 
Aluminij z novim trenerjem Draga-
nom Grbavcem doseže želeni cilj: 
napredovanje v višji rang tekmo-
vanja. Po kvaliteti igralskega kadra 
in organiziranosti v klubu si to vse-
kakor zaslužimo. Trdo, garaško 
delo in prijateljstvo sta naša aduta." 

Danilo Klajnšek 

Marko Kmetec 

Množično v planine 
PREGLEDALI USPEŠNO DELO * OBČIN-
SKO PRVENSTVO V VELESLALOMU 

Na občnem zboru dejavnega Pla-
ninskega društva Maksa Meška iz 
Ormoža, ki ga opravyo vsako leto v 
drugi polovici februaija, so poleg dru-
gega sprejeli program dela za leto 
1994. Med številnimi vzponi na slo-
venske vršace se bodo najbolj 
izkušeni podali na norveške ledenike. 

Zajeten program dela, ki ga vsako 
leto sprejmejo na svojih občnih zbo-
rih, ki so vedno dobro obiskani in pri-
jetni zaradi domačnosti in tovarištva, 
skoraj vedno izpolnijo. Od lanskega 
programa jim je ostal samo pohod po 
ormoški planinski poti, ki bi se ga ude-
ležili vsi planinci in kamor bi se odpra-
vili po končani trgatvi, vendarjimjoje 
zagodlo vreme. To bodo nadoknadili 
letos, so obljubili na občnem zboru. 

Nekatere akcije iz letošnjega pro-
grama so že uspešno izpolnili. Ob no-
vem letu so bili na Boču, februarja pa 
na zimovanju na Golteh. Opravili so 
občni zbor, 26. februaija pa smučali 
na Rogli. 

V aprilu se bodo starejši in mlajši 
planinci včasu cvetenja velikonočnice 
odpravili na Boč. Prvega maja bo vsa-
koletno tradicionalno prvomajsko 
srečanje v Jeruzalemu. Prva večja 
gora, ki jo mladi planinci nameravajo 
osvojiti maja, bo Olševa. Konec maja, 
v času cvetenja narcis, nameravajo 
oditi na Golico, v juniju pa prekolesa-
riti Pohorje. Konec junija bodo na 
Hardeku pripravili prvo poletno pla-
ninsko veselico, v začetku julija pa se 
povzpeli na Uršljo. 

Kot smo omenili že v začetku, se 
bodo najizkušenejši planinci odpravi-
li na norveške ledenike. Od 18. do 24. 
julija pa bo na Okrešlju tradicionalni -
15. poletni planinski tabor. Od 1. do 8. 
avgusta bodo v Robanovem kotu 
počitnikovali najmlajši planinci. Sta-
rejši in izkušenejši se bodo avgusta od-
pravili na številne planinske poti, med 
drugim tudi na Mangart in Triglav. V 
začetku septembra imajo v načrtu 
vzpon na najbližje italijanske gore. 

Vsakoletno planinsko tranzverza-
lo po slovenskih gorah bodo prehodi-
le ženske v sredini septembra, v okto-
bru pa imajo obvezo, da vsi planinci 
prehodijo še ormoško planinsko pot 

in s tem nekako sklenejo svojo pom-
ladno in polet no sezono. 

Tudi letos se bodo udeležili 
srečanja planincev Podravja, ki bo v 
oktobru, v novembru pa bodo gorski 
vodniki odšli na Mrzlo goro. Leto 
1994. bodo sklenili v začetku decem-
bra, kobodovormoškem hoteluorga-
nizirali drugi planinski ples. 

O R M O Ž NA S M U Č E H 
V organizaciji Planinskega društva 

Maksa Meška iz Ormoža je potekalo 
minulo soboto na Rogli občinsko 
prvenstvo v veleslalomu, ki se ga je 
udeležilovečkot 70 Ormožanov. Tek-
movali so v petih kategorijah: dveh 
ženskih (do 18 in nad 18 let) ter treh 
moških (do 15, do 30 in nad 30 let), 
obenem pa je bilo to družinsko tek-
movanje. Finančno je organizatorjem 
pomagal ormoški izvršni svet. 

Med dekleti do 18 let seje najbolje 
uvrstila Natja Boraks Hardeka pred 
Ksenyo Nemšak in Majo Janušovec -
obe izOrmoža. V kategoriji nad 18 let 
je prva Zlatka Novak iz Stanovna, 
druga Vesna Viher iz Mekotnjaka, 
tretja Štefka Boraks Hardeka. 

Pri fantih do 15 let je bil prvi Igor 
Hanželič, drugi Iztok Rakovec, tretji 
Boris Hergula - vsi iz Ormoža. Pri 
moških do 30 let je bil najboljši Matjaž 
Kekec iz Bukovcev, drugi Denis 
Jurčec, tretji pa Matjaž Hanželič- oba 
iz Ormoža. Pri moških nad 30 let seje 
najbolje uvrstil Branko Pintarič iz 
Desnjaka, drugi je Marjan Veselko iz 
Lahoncev, tretji pa Jože Boraks Har-
deka. Najboljša smučarska družina je 
bila družina Boraks Hardeka. Zanjo 
je tekmoval tudi sin Iztok, kije v kate-
goriji fantov do 15 let dosegel 5. mes-
to. Prvouvrščeni so prejeli medalje, 
drugi pa pisna priznanja. 

Vida Topolovec 

PLANINSKI ^ 
KOTIČEK W 

Koledar izletov in prireditev 
Planinsko društvo Ptuj prireja v marcu naslednje izlete in pri-

reditve: 
13. marca: Šmarna gora; vodi Franc Kodela 
20. marca: Podgorci - srečanje planink; vodi F. Kodela 
19. marca: izlet v neznano; vodi Vlado Fridl 
marec: Tamar - Planica s tekaškimi smuči; vodi Uroš Vidovič. 

Točen datum bo objavljen pozneje. 
VABILO NA OBČNI ZBOR PLANINSKEGA DRUŠTVA 
Izvršni odbor Planinskega društva Ptuj vabi vse člane in ljubi-

telje na občni zbor, ki bo v četrtek, 10. marca 1994, ob 18. uri v 
Narodnem domu. Janez Vertič in Sandi Kelnerič bosta pripra-
vila pregled dela PD Ptuj za leto 1993 v sliki. 

Po uradnem delu bo skromna pogostitev, za boljše razpo-
loženje bo poskrbel harmonikar. Podeljeni bodo tudi vodniški 
znaki, znaki mladi planinec in društvena priznanja članom. Kot 
gosta bosta sodelovala Fran ček Vogelnik in Milan Meden. 

Vabimo vse planince, da se občnega zbora udeležijo v 
čimvečjem številu! 

Odbor za informiranje in propagando pri PD Ptuj 
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B - LIGA MALEGA N O G O M E T A 
M N Z F I U J 

gezultati 16. kola: Park pri Lizi - Par-
tizan Ivanjkovci 2:1, C o p y C a n n o n - Vi-
toinarci 2:1, Sara - C e n t e r T e h n o s e r v i s 
11 : l ,Trsek - M e I a T o m a ž 8 : 2 , T a r o k a .p . 
Hvaleč - Juršinci 4:1, Pizzeri ja Slonček -
pjs tro Robi 1:2, Ž o g a - Inš ta la ters tvo 
Bezjak .1:0, Z a v o d 93 - Bis t ro Lipa 3:1, 
Bistro Milena - Lipa 3:0, b.b. 

Rezultati 17. kola: Bistro Robi - Park 
pri Lizi 3:1, Inš ta la ters tvo Bez jak - Z a -
vod 93 9:4, Part izan Ivanjkovci - Ž o g a 
0:3, Šmarnica - Pizzerija S lonček 1:3, 
Center Tehnoserv i s - Bistro Mi l ena 0:3, 
Bistro L i p a - T a r o k a . p . H v a l e c 2 : 4 , Vi to-
niarci - Sara 6:3, Juršinci - C o p y C a n n o n 
3.6, Lipa - Trsek 0:3, b .b . 

1.ŽOG A 16 13 1 2 83:26 27 
2 . V I T 0 M A R C I 16 12 1 3 80:25 25 
3 . I N Š T A L , B E Z J A K 1 6 1 2 1 3 8 7 : 3 7 2 5 

4. PIZZERIJA SLONČEK 16 10 4 2 61:30 24 

5. TRSEK 16 11 1 4 60:32 23 
6. TAROK A P. HVALEČ 16 10 2 4 61:51 22 
7.C0PYCANN0 N 16 10 1 5 51:44 21 
8. JURŠINCI 16 8 3 5 61:40 19 
g.BISTROROei 16 7 2 7 48:53 16 
IO.ZAVOO'93 16 6 3 7 47:67 15 
11.SARA 16 6 1 9 57:54 13 
12.PARKPRILIZ 1 16 5 3 8 50:71 13 
13. BISTRO LIPA 16 4 3 9 42:66 11 

14 .CENTERTEHN0SERVIS . .17 5 1 11 4 1 : 8 9 11 
15. PART. IVANJKOVCI 16 5 0 11 35:48 10 
16. BISTRO MILENA 16 5 0 11 36:67 10 
17.ŠMARNIC A 16 4 1 11 39:52 9 
1 8 . M E L A T 0 M A Ž 16 1 5 10 30:72 7 

19.LIP A 17 2 1 14 28:73 5 

Pari 18. kola: Špo r tna dvo rana Mladi -
ka, nedelja , 13. marca : 8.00 Park pri lizi -
Šmarnica, 8.30 Sara - Jurš inc i , 9.00 Bi-
stro Milena - Vi tomarc i , 9.30 T r sek -
Center Tehnoserv is , 10.00 Pizzeri ja 
Slonček - Mela T o m a ž , 10.30 Ž o g a - Bi-
stro Robi , 11.00 Z a v o d 93 - Par t izan 
Ivanjkovci, 11.30 T a r o k a .p . Hva leč -
Copy C a n n o n , 12.00 Bistro L ipa - Inšta-
laterstvo Bezjak. 

Pari 19.kola: Špor tna dvo rana Mladi -
ka, nedel ja , 13. marca : 13.00 M e l a 
Tomaž - Park pri Lizi, 13.30 Par t izan 
Ivanjkovci - Bistro Lipa , 14.00 Bistro 
Robi - Zavod 93 ,14 .30 Šmarn ica - Ž o g a . 

Vi tomarci - Trsek , 16.00 Jurš inci -
Wstro Milena, 16.30 C o p y C a n n o n -

Sara, 17.00 Inštalaterstvo Bezjak - T a r o k 
a.p, Hvaleč. 

Branko Lešnik 

NOGOMET 
SREDIŠČE-DRAVA 1:2 (1:1) 

Moštvo Drave j e p rev ladova lo na 
igrišču, žal pa modr i napada lc i niso znali 
izrabiti številnih pr i ložnost i p r ed vrati 
gostiteljev. Svojo p r e m o č so kronal i z 
dvema z a d e t k o m a . Prvega j e dosegel 
Milan Emerš ič , d rugega pa iz e n a j s t m e -
trovke Sašo Ga j se r ; za d o m a č e j e zadel 
Zemljič. 

MIKLAVŽ-DRAVA0:6 (0:2) 
Nogometaši Drave so zaigrali b rez ne-

katerih s t andardn ih igralcev, v e n d a r j im 
na igrišču nj ihova odso tnos t ni pozna la , 
tako da so na koncu zas luženo zmagal i . 
Kar precej časa niso mogli zlomit i o d p o -
ra domače ekipe , ki s e j e p o g u m n o spus-
tila v boj z velikim favor i tom. Strelci so 
bili: Žolek (3) ter G a j s e r , V r b a n e c in 
Kralj. 

Z a d n j o resnejšo p re i zkušn jo p red za-
ostalo prvens tveno t e k m o ( ta b o v sobo-
to, 19. marca, s Slovenj G r a d c e m v Ptu-
ju) bodo modro-bel i imeli to s o b o t o , ko 
se bodo v gosteh pomer i l i z moš tvom 
Šentjurja, ok rep l j en im s štirimi igralci 
celjskega prvoligaša Pub l ikuma . 

^ ^ ^ 

V 2. krogu s lovenske mlad inske in ka-
tietske n o g o m e t n e lige b o v sobo to , 12. 
marca, v Ptuju nastopil odlični M a r i b o r 
Branik. 

Ivo K o m i k 

Pomurje • Ptuj 3:0 
Ptujčanke so upale, da bodo 

^ tekmi s favoriziranimi igral-
kami Pomurjaosvoji levsaj niz, 
^ jim to zaradi izredno napa-
dalne igre domačink ni uspelo. 
Tekmaje t ra ja la75minut ,pra-

možnosti za dosego zastavl-
jenega cilja pa tokrat ni bilo. 

^ s o b o t o b o d o igralke Ptuja 
gostile t renutno prvouvrščeno 
^•^'PoVital iz Ljubljane. 

LZ. 

Z gostovanj tokrat brez točk 
v 19. kolu prve državne moške rokometne lige so člani Drave tesno izgu-

bili v Ribnici, Velika Nedelja pa s šestimi zadetki razlike v Slovenj Gradcu. 
Drava je tri kola pred koncem sedma. Velika Nedelja pa zadnja, dvanajsta. 
Tesno so v vzhodni drugi ligi izgubili Ormožani, in sicer 22:23 v Celju, kljub 
temu pa ostali na petem mestu. 

RIBNICA - DRAVA 25:24 (12:10) 

Domačini so večkrat vcxiili tudi s tremi zadetki prednosti, vendar so jih 
Ptujčani vedno ujeli, čeprav z igro v obrambi niso blesteli. Morda je kljub 
dobrim obrambam vratarjev Krauthakerja in zlasti Mlakarja med glavnimi 
vzroki odsotnost prvega vratarja Pintariča. 

Kakorkoli že, Drava je imela možnost, da se tudi z drugega zaporednega 
gostovanja vrne neporažena, vendar so domačini v zadnjih trenutkih izko-
ristili nepazljivost v obrambi in dosegli zmagoviti zadetek. Tokrat je bil 
strelsko bolje razpoložen Renato Vugrinec, kar je lahko dobra napoved 
pred odločilnimi zadnjimi tremi koli, ko se bo odločalo o uvrstitvah v 
končnico, kamor se bo uvrstilo osem ekip. 

DRA VA: Krautliaker, Novak, Belančič 1, Terbuc 2, Hmjadovič 2, A. 
Potočnjak2, N Potočnjak 1, Vugrinec 6, Pisar, Mešl4, Privšekč, Mlakar. 

PREVENT - VELIKA NEDELJA 28:22 (17:8) 

Velikonedeljčani v Slovenj Gradcu niso imeli pravih možnosti, saj se 
domačini krčevito borijo za uvrstitev v končnico, kar bi jim kot udeležen-
cem evropskih pokalov tudi pristajalo. 

VELIKA NEDEUA: Kovačec, A. Mesarec, Zorli2, Trofenik 1, Ivanuša 1, 
Kumer 1, Bezjak 6, Sok 3, Novak 2, S. Mesarec 6, Gaberc, Belec. 

DRAVA - GOLDSTAR in VELIKA NEDELJA - SLOVAN 

V soboto bo takov Ptuju kot Veliki Nedelji še kakozanimivo. Škoda je le, 
da bodo obe tekmi začeli ob 19. uri. Drava se bo v dvorani Center pomerila 
z Goldstarom iz Litije, ki ima na petem mestu točko večod Drave. V prime-
ru zmage bodo Ptujčani zelo blizu uvrstitvi v končnico, v kateri so že Pivo-
varna Laško, Slovan, Andor Jadran in Gorenje , šest ekip pa ima še možnos-
ti za preostala štiri mesta. Slovan bo v Veliki Nedelji igral na zmago, saj ga 
na drugem mestu zelo ogrožajo Velenjčani in Primorci, domačini pa se kar 
tako ne bodo dali, saj je Slovan dovolj velik motiv in izziv za dokazovanje. 

Ormožani se bodo v drugi ligi v soboto v Veliki Nedelji pomerili z 
Radečami. Tekmo bodo začeli ob 16.30. 

l.kotar 
Slika: Rojstva sina trener Drave Ivan Hrupič ni uspel proslaviti z zmago 

v Ribnici. Morda bo v soboto bolje. Pred njim sedi maser Vlado Horvat. 

Ptujčani zmago-
valci dopisne lige 

Ptujski strelci s s t a n d a r d n o 
z r a č n o p iš to lo so najboljši v Slove-
niji v dopisni ligi. V finale, k i j e bilo 
v s o b o t o v Postojni , so se uvrstili z 
na jbol jš im rezu l t a tom iz p red tek-
movan ja , t o p a potrdi l i tudi s sobo t -
n o zmago , kjer rezul ta tov p red tek-
m o v a n j niso upošteval i . E k i p o so 
sestavljali Izidor Pulko, G o r a z d 
Selišek. Milan Stražišar, Srečko 
Še ruga in Slavko Ivanovič. V Pos-
tojni ni nastopil G o r a z d Selišek, ki 
je proslavil o d h o d v T O . M e d posa-
mezniki so bili Pu lko drugi (369), 
Ivanovič tretj i (364), Šeruga četrti 
(361 krogov), S t r až i ša rpašes t i . 

I.k. 

NAMIZNI TENIS 
Pričakovan 
poraz 

v devetem kolu prve 
državne ženske namiznote-
niške lige so igralke Petovije v 
Ljubljani z 1:6 izgubile z Ilirijo 
in so pete, v drugi moški ligi pa 
so člani v Ptuju z enakim rezul-
tatom izgubili s Krškim ter os-
tajajo na zadnjem, devetem 
mestu. 

I.k. 
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Ko se v SADNEM VRTU 
prične prebujat i pomlad , je v 
njem najbolj pes t ro opravilo rez 
sadnega drevja in oblikovanje 
drevesne krošnje. Način rezi se 
prilagaja sadni vrsti, sorti, podla-
gi, vzgojni obliki ter p rehran je -
nosti in zdravstvenemu stanju 
drevesa. O b upoštevanju vseh na-
vedenih okoliščin je na jpomemb-
nejše, da vemo presoditi in se 
odločiti za rez, s ka tero b o m o pri 
sadni rastlini vzpostavili enako-
merno razmer je med rast jo in 
rodnost jo. 

Pa se tokrat nekoliko posveti-
mo pravilom, ki jih je po t r ebno 
upoštevati pri rezi in vzgoji hrušk. 

Pri rezi hruševih dreves mora-
mo biti pozornejši kot pri jabla-
nah. Bujnost hruške je odvisna 
predvsem od podlage in sorte. 
Sortikrasanka inkleržostaizraziti 
predstavnici slabe rasti, še zlasti 
če sta cepljeni in vzgojeni na kuti-
novi podlagi. Za tod revesa v prvih 
letih po sajenju režemo tako, da 
jih s p o d b u j a m o k rasti. T o 
dosežemo s kra jšanjem vrha, saj s 
tem pa vzpodbudimo rast s tran-
skih poganjkov, s katerimi obli-
ku jemo krošnjo. Sor tam viljamo-
va, klapova, fetelova, ki ras tejo 
s rednje bujno, puščamo pri rezi 
nekoliko cvetnega nastavka, da 
jim rodnost jo nekoliko zadržuje-
m o bujnost . Bu jno rastočim sor-
tam feoiAova, pastorjevka, junijska 
lepotica in hardijeva pa spodbuja-
m o z rezjo č imprejšnjo rodnos t , s 
čimer zadržu jemo pre t i rano buj-
nost. Take sor te je priporočlj ivo 
rezati šele po cvetenju, da tudi 

tako zman j šamo bujnost rasti. 

V O K R A S N E M VRITJ trajni-
cam, ko tla več ne zmrzujejo, od-
s t ran imo prekrivala ali zastirko, s 
ka te ro smo preko zime rastline 
varovali pred zmrzaljo. Vrhn jo 
plast zemlje pod rastlinami rahlo 
prerahl jamo, da p rek inemo za-
skorjenost , ki je nastala prek 
zime. Pri tem seveda pazimo, da 
ne po lomimo brstov ali mladih 
poganjkov, ki so pri nekaterih 
rastlinah že močno razviti. Ker še 
zmera j lahko pritisnejo pozni 
zimski mrazovi, zastirko ali druga 
prekrivala obdrž imo v bližini 
okrasnih trajnic, da bi z njo lahko 
še zavarovali rastline pred poze-
bo, če bi prišlo d o nenadne ohla-
ditve. 

Če bimesecsušec tudi dejansko 
postal sušeč, kar se često dogodi, 
in ker tudi doslej ni biloobilnejših 
padavin, je priporočljivo, da rho-
dodenrome p r i čnemo pra-
vočasno zalivati, sicer ne bodo 
zacveteli v vsej svoji žlahnosti in 
bujnosti . O b zalivanju je koristno 
dodat i rudninska gnojila v 
količini, kot je to v navodilih za 
njihovo u p o r a b o predpisano. 

Ko v Z E L E N J A V N E M VRTU 
nač r tu jemo setev vrtnin, je dob ro 
o b upoštevanju kolobar jenja in 
zapored ja pridelovanja posa-
meznih vrtnin na isti površini 
upoštevati še sestavo mešanih po-
sevkov glede na sosedstvo in nji-
hov medsebojni vpliv na posa-
mezne vrtnine. 

V vrtu najpogosteje uporablja-
mo triletni kolobar, kar pomeni, 
da si posamezne kulture na isti 
gredi sledijo šele vsako tretje leto. 
Vrtnine, ki jih v naših vrtovih naj-
pogosteje pridelujemo, 
razvrščamo glede na njihovo ja-
kost izčrpavanja tal vglavnem v tri 
skupine. Vse kapusnice (zelje, 
cvetača, ohrovt) , kumare, krom-
pir, por, zelena in buče tla močno 
izčrpavajo. Med srednje izčrpa-
vajoče vrtnine spada jo čebula, 
česen, korenje, rdeča pesa, solata, 
špinača, redkvica, kolerabica in 
paprika. Fižol, grah ter večina raz-
nih zelišč pa so vrtnine, ki zemljo 
le blago izčrpavajo ali celo na-
sprotno - nekatere stročnice jo 
obogatijo, zlasti z dušikom. 

Takšna razvrstitev vrtnin daje 
pridelovalcem smernice, kako 
naj bi si rastline sledile, da ne bi 
prišlo do pret i rane in enostran-
ske izčrpanosti zemlje, in v 
kakšnem zaporedju je v zemlji z 
gnojenjem pot rebno vzdrževati 
rodovitnost zemlje. 

Po biokoledarju je priporočljivo 
sejati in saditi rastline, kijih pride-
lujemo zaradilista, 6. in 7. terod 12. 
do 15. marca, korenikeod8. do 10. 
terod 17. do 20. marca, plodov od 
6. do 8. terod 15. do 17. marca ter 
cveta in zdravilnih zelišč od 10. do 
12. ter 15. marca. 

13. marca po biokoledarju ni 
priporočljivo opravljati nobenih 
opravil z rastlinami ali v zemlji. 

Miran Glušič, ing.agr. 

Fraktura stalnega zoba v starosti 
med 6 in 16 letomje vedno velik prob-
lem. Pri oskrbi zlomljenega kronske-
ga dela zoba se uporablja več načinov 
in tehnik. Predvsem je potrebno 
upoštevati estetiko in funkcgo poško-
dovanega zoba. Problem so tudi zob-
je, ki niso vev^nati zobni vrsti, so roti-
rani ali dislocirani od pravilne smeri 
in mesta izraščai\ja. 

Material za dograditev zobne kro-
ne je kompozit, ki se st ijuje s pomočjo 
halogenske svetlobe. Metoda temelji 
na osnovi jedkanja in lepljenja mate-
riala na zlomljeni zob. 

Pozorni moramobiti na poprejšnjo 
pripravo zlomljenega dela zoba. 

Vzdolž sklenine proti gingivalnemu 
robu je treba odbrusiti plast sklenine. 
Na ta način se pridobi dovolj prostora 
za debelino materiala; dograjeni zob 
je takoprimernodebel. Zatem pripra-
vimo celuloidno prevleko, ki pred-
stavlja obliko manjkajočega dela 
zoba. Pomembno je, da se obrezani 
rob celuloidne prevleke prilagodi gin-
givalnemu robu dlesni in da se tesno 
prilega obodu zlomljenega zoba. 
Rano prekrijemo s cementom, ki vse-
buje kalcijev hidroksid. Zdaj se začne 
postopek jedkanja, izpiranja jedkane 
površine, sušenja in dodajanja lepil. V 
ustrezno pripravljeno prevleko vne-
semo kompozit ustrezne barve, ki ga 
nataknemo na zlomljeni zob in ga s 

svetlobo polimeriziramo. 
Obstaja pa tudi metoda lepljenja 

odlomljenega fragmenta zoba na pre-
ostali zob. Uporablja se lepilo GLU-
MA. Način uporabe je podoben kot 
pri heliometodi, le dase v tem primeru 
obrusi samoskleninski rob fragmenta 
in zoba pod kotom 45 stopinj. 

Detin se prav tako prekrije, skleni-
na jedka, premaže z lepili, vmes se 
doda ustrezen kompozit. Fragment se 
stisne k zlomljeni površini zoba. Ka-
sneje se z modelirnim instrumentom 
zagladi kompozit med zabru.šena 
skleninska robova ter se polimerizira. 

Odlomljeni del zobaje nujno hrani-
ti v fiziološki raztopini, kerse drugače 
izsuši ter postane bel kot kreda in je 
neestetski dodatek. 

Kakšni bodo rezultati obeh metod, 
je odvisno od natančnosti zobozdrav-
nika. Velikokrat se pa zgodi, da pade 
otrok znova ravno na poškodovani 
zob i n si ga ponovno odlomi. Toje sko-
rajda za večino otrok nesrečno pravi-
lo. 

Starše in otroke moramo vedno 
opozoriti, da je potrebno dograjeni 
zob negovati, čistiti in paziti, kako se 
ufX)rablja. Na vsak način se je treba 
odreči grizenju nohtov, svinčnika ali 
glodanja kosti in podobno. 

Jožica Rebec, dr. stom., special. pe-
dontolog, ZDPtuj 

Odlomljeni zob... 

... znova prilepljen. 
Foto Laura, Gorišnica 

Psi in macM prosjačijo: 
nadležno in nezdravo 

Pohvala s pos ladkom je seveda 
dovoljena - kdor pa svojega psa ali 
mačka vzgaja k prosjačenju, dela 
slabo živali in sebi. 

Kdo ne pozna tega občutka: sedi-
mo pri jedi ali pri kavi in se nam ne-
nadoma zazdi, da nas nekdo opazu-
je. O z r e m o se in ug ledamo par veli-
kih mačjih ali pasjih oči ter takoj 
razberemo, kaj hočemo reči: "Lepo 
prosim ... toliko lepih reči imaš na 
krožniku, da j še meni malo!" Seve-
da se veliko prijateljev živali omeči 
in prosečemu privoščijo grižljaj, 
dva. Končno smo ljudje in veselje 
radi delimo, mar ne? 

PREVEČ ČLOVEČNOS-
TI ŠKODI ZDRAVJU 

Pes in mačka sta seveda vesela, če 
z njima del imo obrok, vendar j ima s 
tem ne nared imo nič dobrega. Hra-
ne za človeške pot rebe namreč 
večinoma ne prenaša ta najbolje. 
Sladko, slano in drugače začinjeno 
lahko povzroči celo težje zdravstve-
ne motnje . 

Naše domače živali niso ni-
kakršni pospravljalci ostankov. Kot 
mi po t rebuje jo izbrano, po t rebam 
pr imerno hrano. Z a razliko od nas 
si živali ne more jo same sestavljati 
jetSlnika, za to smo za njihovo 
preArano odgovorni mi. Naša 
prehrana pa ni p r imerna za živali 
niti kot posladek. Z njo sicer lahko 
potolažimo lačne oči, vendar b o d o 
ceno plačali zobje in želodec živali. 

KAJ ŽIVALI RES 
POTREBUJEJO 

Psi niso nobeni čisti mesojedci in 
tega kar ni moč dovolj pogosto po-
noviti. Poleg beljakovin in masti, ki 
ju vsebuje meso, po t rebu je jo v svoji 
hrani okroglo t re t j ino rastlinskih 
ogljikovih hidratov. Pes izvira izvol-
ka in ta poje ne le meso uplen jene 
živali, pač pa tudi vsebino želodca. 

ki je večinoma rastlinskega izvora. 
De lno je že prebavljena, kar je iz-
redno pomembno , ker pasji ali 
volčji želodec ne more prebaviti su-
rovih ogljikovih hidratov. Z a t o tudi 
današnj i pasji obroki , ki zadovolju-
je jo po t rebe p o rastlinski hrani, ne 
vsebujejo surovih, pač pa pr imerno 
prede lane rastlinske ogljikove hi-
drate . K uravnovešenemu pasjemu 
obroku sodijo poleg tega tudi mine-
ralne snovi (8-10 odstotkov) in ba-

last (3-5 odstotkov). 

Mački po t rebu je jo v hrani več 
beljakovin kot psi (približno 70%). 
Čisto mesna p rehrana pa škoduje 
tudi njim. Zlasti z j e t r i jih m o r a m o 
hraniti zmerno ; če pret iravamo, 
lahko pride do zastrupitve z vitami-
nom A, ki povzroča težko obolenje 
sklepov. Poleg beljakovin in 
maščob tudi mački po t rebuje jo ogl-
jikove hidrate, mineralne in balast-
ne snovi v uravnoteženem razmer-
ju. 

Kdor torej štirinožnežu želi sam 
kuhati , se mora ukvarjati tudi s po-
sebnostmi njegovih potreb. Kupo-
vati je treba načr tno in ne misliti, da 
zados tu je jo ostanki zrezkov. Po 
drugi strani pa žival po t rebuje poleg 

hrane tudi pozornost druge vrste -
igro, sprehode, božanje in še veliko 
več. Če čas raje porabi te za to kot za 
kuhanje , lahko mirne duše hodite 
kupovat v secializirano trgovino: že 
pripravljena hrana vsebuje vse, kar 
maček ali pes potrebuje , in sicer v 
pravilnem razmerju. T o zagotavlja-
jo strogi predpisi, ki zavezujejo 
proizvajalce. Z a raznolikost pa 
skrbijo številne različice okusov, ki 
jih ponuja večina blagovni h znamk. 

NEVARNI GRIŽLJAJI 
Zal veliko lastnikov psov in mačk 

še vedno hrani živali z rečmi, kate-
rih školjivost bi morali že zdavnaj 
poznati: surovo meso štiri-
nožnežem močno diši, vendar 
lahko povzroči infekcije. Sveže 
meso je treba skuhati, pripravljena 
hrana p a j e že sterilizirana. Pogosto 
škoduje tudi mleko, ker povzroča 
drisko. Prava pijača za odraslo žival 
je sveža, ne preveč mrzla voda. Ker 
pa so mački veliki ljubitelji mleka, 
se že dobi posebej zanje pripravlje-
no "mačje mleko". 

Posebej je t reba posvariti pred 
sladkarijami: mačji in pasji želodci 
zanje niso ustvarjeni, da o zobeh 
sploh ne govorimo. Ljudje si po 

sladkanju zobe lahko umijemo, 
mački in psi pa za to nimajo nobene 
možnosti, niso pa imuni na karies in 
bolezni dlesni. 

Preveč ogljikovih hidratov (kek-
si, piškoti) in preveč masti - t o j e re-
dilno. Preveč beljakovin (klobase, 
meso, sir) lahko poškoduje kakšen 
ogran, den imo ledvice. Ljubljen-
cem sicer ljudje dostikrat zavidajo 
lepo življenje, vendar so v resnici 
pogosto podhranjeni : trpijo za 
želodčnimi boleznimi, ker jim 
manjka življenjsko potrebnih snovi. 
Če se organizem preobremeni z 
odvečno težo, pride še do po-
manjkanja vitaminov. Lastnik, ki 
žival razvaja, jo pogosto napravi 
bolno in celo skrajšuje n jeno živl-
jenje. 

RAZVAJATI-ŽE, 
AMAPK PRAVILNO 

Seveda gre tudi pri domačem 
ljubljenčku ljubezen skozi želodec, 
toda posladek, s katerim ga b o m o 
nagradili ali pocrkljali, moramo 
pravilno izbrati. V specializiranih 
trgovinah j ihdanes ponuja joževel i -
ko vrst in prirejeni so okusu in po-
trebam živali. Ne le za pse, tudi za 
mačke so že razvili pr imerne "pri-
grizke". Vendar je tudi pri tem treba 
paziti, da ne pret i ravamo v količni 
in da jih uskladimo s celotno 
prehrano živali. 

Predvsem pa: mački in psi so živa-
li, podvržene navadam. TLato velja 
že pri mladiču paziti na privilno 
prehranjevanje . Mladi živali ni že 
po naravi hudo, če ne sme jeti sku-
paj z gospodar jem. Če se njihovim 
poskusom prosjačenja u p r e m o že 
na začetku, bodo lažje razumeli, da 
ne sodijo za našo mizo. Kadar pa se 
to ne zgodi in se navadijo, da jim 
vedno kaj ponudimo, se bodo razvi-
li v prave berače. 

Razlogi proti takšnemu razva-

janju pa niso samo zdravstveni. V 
restavraciji ali ko imamo pri kosilu 
goste, bo razvajena žival povzročila 
kup neprijetnosti . In čisto odkri to: 
si vaš ljubljenček ne zasluži česa 
boljšega od dosmrtnega pro-
sjačenja pod mizo in večne lakote v 
očeh? 

PREMIŠLJENA 
PREHRANA BO TUDI 
ŽIVALI V VESELJE 

Domače živali imajo rade red. 
Njihovi želodci se navadijo na čas 
obroka, nenadzorovano prehranje-
vanje čez dan pa jim škoduje . 
Končno jim svojo naklonjenost 
lahko pokažemo tudi drgače. Deni-
m o tako, da imamo kakšno minuto 
več časa za božanje in igranje z nji-
mi, morda za doda ten sprehod. Če 
dodamo, tu in tam, še kakšen pri-
meren posladek, bo harmoni ja med 
človekom in živaljo popolna. 

Društvo za odgovoren odnos do ma-
lih živali 

KRVODAIALCl 
22. februar. Anton Danko, 

Potrčeva 40, Ptuj; Vincenc 
Krajnc, Bukovci 182; Albin Inti-
har, Gerečja vas 12; Ikijan Ver-
denik, Krčevina pri Vurberku; 
Aleš Krajnc, Pleterje 26, lx)v-
renc; Miran Ritonja, Vintarovci 
10, Destmik; Ernestina Ixšnik, 
Ul. Vide Alič 17, Ptuj; Anton Ce-
nar, Mezgovci 55; Albin 
Dovečar, Strjanci 57a, P(xlgorci; 
Vinko Petek, Pobrežje 151, Vi-
dem; Franc Kump, Senčak 11, 
Juršinci; Jože Bezjak, Vlaho-
vičeva 1, Kidričevo; LovrencCe-
bek, Podvinci 2/b, Ptuj; Ivan 
Strelec, Zg. Hajdina 78; Miran 
lxvičnik, Volkmerjeva 22, Ptuj; 
Milan Belšak, Kajuhova 11, Ki-
dričevo; Daniel Vaupotič, Lan-
cova vas 95, Videm; Jože Reš, 
CMD 10, Ptuj; Jurček Lamot, 
Trnovec I, Lovrenc; Drago 
Dobnik, Kungota38, Kidričevo; 
Jasna Dobniki, Regentova 4, 
Maribor. 

24. februar Janko Marin, 
Podgorci 75; Zlatko Kralj, 
Desnjak 33, Ljutomer; Marjan 
Bratec, Drbetinci 8, Markovci; 
Ivan Pišek, Lovrenc na Dr. polju 
7; Jože PremzI, Starošince 33, 
Cirkovce; Štefan Pesek, Ul. 5. 
prekomorske 12; Bogdan Kerle, 
Ob železnici 4, Kidričevo; 
Srečko Cajnko, Flegeričeva 3, 
Ptuj; Silvo Petek, Trajanova 9, 
Ptuj; Anton Zajko, Pobrežje 
86/a, Videm; Franc Zaje, Sela 
34, Lovrenc na Dr. polju; Zdrav-
ko Možina, Rimska 11, Ptuj; 
Frančka Zajšek, Ptujska Gora 
l/a; Janez Plajnšek, Tovarniška 
1, Kidričevo; Alojz Janžekovič, 
Strelci 5, Markovci; Danica Zin-
reich, Klepovaul.51, Ptuj; Bran-
ko Ivančič, Lovrenc na Dr. polju 
1; DaniloPreac,Mihovcil7, Ve-
lika Nedelja; Cvetka Podpečan, 
Stogovci 65, Ptujska Gora; Stan-
ko Kovačec, Ul. V. Vlahovioa79, 
Maribor; Branko Drevenšek, ( 
Mihovce 48, Cirkovce; Vlado 
Mohorko, Ul. 25. maja 3, Ptuj; 
Štefan Ros, Ul. B. Kraigherja 14, 
Kidričevo; Alojz Kelc, Osluševci 
7; Stanko Lesjak, Apače 80; Ivan 
Cajnko, Podgorci 102, Ormož; 
Željko Cmrečnjak, Ul. 1. maja 6, 
Ptuj; Srečko Bezjak, Ločič 27, 
Trnovska vas; Milan Jazbec, Ul. 
B. Kraigherja 10, Kidričevo; An-
ton Mohorko, Trnovec 11, Lov-
renc na Dr. polju; Alojz Zoreč, 
Minoritski trg 4, Ptuj; Radovan 
Mesarič, Slape 17, Ptujska Gora; 
Vinko Bauman, Pleterje 70/a, 
Lovrenc; Janez Fajfarič, 
Gorišnica 35; Franc Pišek, Stari 
Log 56, Pragersko; Milorad 
Gačanovič, Bratov Greifov 24, 
Maribor; Roman Križnjak, For-
min 39, Gorišnica; Vilko Pod-
vornik, Povodnova 4, Ptuj; Bo-
jan Bertalanič, K brodu 27, 
Zrkovci; Boris Kurbus, Prepolje 
42, Starše; Vinko Gorjup, Dra-
gonja vas 12, Cirkovce; Franček 
Veber, Loperšice 49, Ormož; 
Dušan Mlakar, Trniče 60/a, 
Starše; Josip Kokot, lancova 
vas 50, Videm; Branko Matjašič, 
Stojnci 51, Markovci; Danilo 
Koren, Nova ul. 11, Rače; Mar-
jan Pintarič, Zg. Hajdina 12. 

^ ^ V a g r o o s k r b a 
i I M k MARIBOR po 

Obvešča cenjene stranke, da posluje 

trgovina Šikole 
z novim delavnhn časom: 

delavnik od 7.00 do 19.00, sobota od 7.00 do 13.00 
in nedelja od 8.00 do 12.00 ure 

Nudimo vam veliko izbiro: semenskega krompirja 
iz uvoza, semenske koruze, semen in drobnega 
orodja za vrtickarje, gnojil ter drugega repromateriala 
(zemlja za rože, neotex itd.), sredstva za varstvo 
rastlin, rezervne dele in kmetijsko mehanizacijo. 
Zbiramo tudi prednaročila za purane! 
AGROOSKRBA VAŠ ZANESLJIVI SPREMLJEVALEC 

INFORMACIJE: 
AGROOSKRBA MARIBOR Poslovalnica Šikole 
Vodovodna ul. 7 Šikole 5 
Telefon: 062/301-782 Telefon: 062/792-406_ 
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INFO-glasbene 
novice! 
lV'a svetovni glasbeni sceni se iz tedna v teden poj-
avljajo nova imena, vendar prva liga ostajajo do-
bri stari preizkušeni glasbeniki! 

- odlična plošča 

dobra plošča 

^ - s o l i d n a plošča 

Zadnji single skupine B O N J O V l s 
platinastega a lbuma KHHP T H E 
FAITH se imenuje D R V C O U N -
TY. Fant je snema jo mater ia l za 
novi album! ^ ^ ^ 

Ameriški rockerji M O T L E V 
C R U E so začeli bolj zažigati, kar je 
dobro opazno na njihovi novi mali 
plošči H O O L l G A N ' S H O L I D A V . 

Iz Kalifornije pr ihaja novi rocker 
BECK z ročk ba lado L O S E R in al-
bumom M E L L O W G O L D . * * 

Angleška skupina I N S P I R A L 
C A R P E T S je k sodelovanju pova-
bila pevca Marka E. Smitha in nas-
tala je skladba I W A N T Y O U . * * 

Seatiska skupina A L I C E N'-
C H A I N S je posnela nov a lbum, s 
katerega pr ihaja prva uspešnica 
N O E X C U S E S . * * 

E L V I S C O S T E L L O ima novi al-
b u m B R U T A L V O U T H in single 
S U L K V G I R L . * * * 

Po treh letih se vračajo P R I M A L 
S C R E A M s ploščo ROCKS. * * 

Pevka B J O R K z d e b i t a n s k e g a a l b u -

m a D E B U T n i z a uspešnice; nova je 
V I O L E N T L V H A P P V . * 

Bivša pevka skupine S H E A K S P E -
A R S S ISTERS Marcello Detroit 
poizkuša solo pot s skladbo 1 BELl-
V E z a l b u m o m J E V V E L . * * * 

O m e m b e vredne plošče so tudi 
J I N G O * * s k u p i n e FKW, komad 
T H E W A Y Y O U W O R K l T * * v 
izvedbi švedskega tria E V C in ko-
mad B E A T I F U L P E O P L E * * 
pevke B A R B A R E T U C K E R . 

Skupina M - P E O P L E nadaljuje 
plesne hite; novi se imenuje RE-
N A I S S A N C E . * * * 

Švedski zobozdravnik DR. AL-
BAN ponovno preseneča - tokrat s 
k o m a d o m L O O K W H O ' S TAL-
K I N O . * * * 

Drugi single z a lbuma T H E O N E 
T H 1 N G ameriškega pevca Michae-
la Boltona se imenuje S O U L O F 
M V S O U L . * * * 

David Breznik 

1. Withoutyou - Mariah Carey 

2. Return to Innocence -
Enigma 

3. Since I don't Have you -
Gunsn'Roses 

4. Don 7 go breaking my Heart 
-Elton John &Ru Paul 

5. The Sign - Ace o f Base 

6. Is it Love • Twenty 4 Seven 

7. Let the Beat Control your 
Body-2Unliniited 

8. Ali for Love - BryanAdams & 
RodStewart&Sting 

9.GetaWay-Maxx 

10. NowandForever-
RichardManc 

Lestvico POPULARNIH 10 
lahko poslušate vsak petek v 
večernem sporedu radia Ptuj 
(med 20. in 23. uro). 

Mladi dopisniki ^ Mladi dopisniki ^ Mladi dopisniki 
UČNA URA o ŽIVČNIH STRUPIH 

V tem šolskem letu smo v učbeniku 
za biologijo prelistali že veliko strani 
in na eni od njih naleteli na naslov 
Živčni strupi, ki je vzbudil naše zani-
manje. Tovarišicanasjenaslednjouro 
razdelila na več skupin. Vsaka skupi-
na je dobila temo, s katero se je ukvar-
jala. Izbrala je tudi dve novinarki, ki 
naj bi to koristno uro vodili in jo spel-
jali do konca. 

Vsi smobili navdušeni nad tem inse 
pridno lotili dela. Vsaka skupina je 
delala zase in kar malce zavistno ogle-
dovala druge. 

Končno je napočila težko pričako-
vala ura. Posedli smo se v obliki pol-
kroga in začeli z razgovorom. Novi-
narki sva zastavljali vprašanja, na ka-
tere so najine sošolke in sošolci spret-
no in zrelo odgovarjali. Tovarišica, ki 
je sedela z nami, nas ni nič motila. 
Kmalu je v razredu zavladal občutek 
odgovornosti. Ko smo poiskali odgo-
vore na zastavljena vprašanja, so se 
skupine predstavile. Vsaka je pripra-
vila toliko stvari, da je bila ena šolska 
ura prekratka, za tosmose odločili, da 
temu velikemu problemu posvetimo 
še eno uro. 

Tudi naslednjauraje potekala v de-
lovnem vzdušju. Zavedali smo se, da 
alkohol, cigarete in mamila niso zgolj 
sanje ali privid, temveč resničnost, s 

katero se moramo spopasti. Ne sme-
mo se je izogniti v velikem krogu. Po 
odgovorih na vprašanja smo prišli do 
zaključka, da starši velikokrat nimajo 
časa za odkrit pogovor z nami. 
Družine mislijo samo na materialne 
dobrine, nihče pa ne pomisli na topel 
dom, poln ljubezni in zaupanja. 
Družina ni več tisto, kar je bila včasih. 

Člani skupin so res trdo delali, ven-
dar ne z odporom, ampak z veseljem, 
k a r j e bilo videti iz njihovih plakatov, 
referatov, križank. S tem smo dokaza-
li sebi in drugim, da bomo v življenju 
trdni, da ne bomo klonili pred grdimi 
razvadami. 

Še malo in prestopili bomo prag 
osnovne šole ter se podali v svet. Veli-
kokrat bo težko, a tedaj se bomo 
spomnili na vse besede, ki so danes res 
samo besede. Takrat se bomo potru-
dili, da bodo postale dejanje. 

Razmišljali smo res odraslo. Ti dve 
uri sta bili za nas nov korak v zdravo 
mladost. "Družba je res mamljiva, a 
pomisli na ti dve uri in bodi trdno pre-
pričan, da cigareta škodi. Ne misli, da 
boš s cigareto v ustih več od drugih, 
ampak vedi, da boš v očeh zdrave in 
pametne družbe vedno bolj bledel!" 
smo si rekli na koncu. 

Marjeta Pal, 7. a r., OŠ Videm 

MIS FANTOM IN NJEGOVA URA 
Prihodnost. Pravkar se končuje 

leto 2701 .Minili sta že dve leti od 4. sv. 
vojne, a kriza namesto da bi izginjala, 
se še veča. Vse večje mutiranih stvo-
rov, ki so se prvič pojavili v sredini 3. sv. 
vojne, med poskusi z megahidronsko-
bombonskoradioaktivnobombo. Inti 
stvori - zmes med ljudmi, živalmi in 
rastlinami - hočejo normalne ljudi 
zravnati z zemljo. No, vsaj večina. 

Edini, ki se temu upira, je tako ime-
novani Miš Fantom. Do zdaj še ni 
n i hče videl njegovega pravega obraza. 
O njemse ve leto, dazdružuje lastnos-
ti ljudi, miši in drevesa, saj če je ranjen, 
mu iz odtrganega uda zraste novi. Ima 
še to čudno lastnost, da pljune tudi do 

22 metrov v daljavo. To mu žal ni pri-
rojeno, saj mu takšen pljunek omo-
gočale njegova posebna ura, narejena 
posebej zanj. Človeštvo se je namreč 
končno zbudilo in dojelo, d a j e Fan-
tom morda zadnje upanje zanje. Zato 
so ga opremili-če se temu sploh lahko 
reče oprema, saj ima le obleko in uro -
in ga poslali v bitko z drugimi mutan-
toidi. 

Spušča se večer. Prispel sem do nji-
hove utrdbe. Vse je mirno. Še preveč 
mirno. Tu nekaj smrdi. 

"Ura, vključi radar!" 

"Tit,tit,tit,tit!" 
Sovražnik 5 metrov severovzhod-

no, za tistim ovinkom. Lepo. Mislil je, 
da se mi lahko skrije, kaj? 

"Ura, 2dl nitroglicerina! Hitro!" 
"Titititit!" 
Zabava se začenja. 
"Hej, ti, pleničnik smrdeči, tam za 

zgradbo, ki si ravnokar na minus dva 
deci!" 

"BUUUUUUM!" 
"AAAAAAAAH, T O JE NEZA-

KONITO!!!" 
Eden je padel, ker je državi pamet 

ukradel. Samo še okoli trilijon za 
zbrcat'!? Za vsakprimer mu bom, pre-
den prijazno potrkam na vrata, vzel 
pištolco. Nikoli se ne ve, kaj te čaka v 
notranjosti tristokilometrske zgradbe 

"Ura, vključi radar in zapiskaj, ko 
bom v nevarnosti!" 

"Tit!" 
"Kaj za vraga..." 
Oh ne, še ena molekula amonia-

ka!!! Hudič, lopov, pa še vame meri. 
Kaj ne ve, da s tem lahko še koga 
poškoduje? 

"BANG!" 
"AAAAAH!" 
Prekleto, zadet, sem! ? 
"BANG!" 
"AAAAAAH!" 
Tak. otrese! sem se te povožene 

svinjske zavore, naprečko počesane... 
Kaj je zdaj to? Za.span sem, vrti se mi, 
glava me boli, postajam čedalje manj 
živ. (VZEMI ASPIRIN) . . . Sveti an-
gel, varuh moj, blablabla... 

Fantomu se ni posrečilo, ker so vse 
lekarne odprte samo do sedmih. 
Človeštvo je po njegovi smrti sicer 
udarilo še nekajkrat, a brez uspeha. 
Po treh tednih je odkorakalo (peš) v 
enciklopedije izumriih safalad. 

Bog vam daj mir boTji, vsi mutantoi-
di, klUnoidi in še kdo... 

Domen Knez, 8. b, O. Meglič, Ptuj 

BILA SEM SAMA DOMA 
z bratom sva večkrat sama doma. 

Ati in mamica sta dolgo v službi. 
Včasih gre mamica zgodaj v službo, 
vrne pa se okoli sedmih popoldan. 

Ko sem sama doma, počnem včasih 
kaj zanimivega, velikokrat se dol-
gočasim, včasih se valjam po kavču 
pred televizijo, redno se učim ali be-
rem knjige, kdaj pa kdaj sedem k 
račinalniku in igram igrice. Nekega 
dne sem sedela nasvoji postelji in bra-
la knjigo. Zaslišalasem nek šum. Zelo 
sem se prestrašila. Preiskala sem celo 
stanovanje in ugotovila, da ta šum ni 
bil nič drugega kot skakanje naše 
ptičke Pike po kletki. 

Maja Purg, 4. a. Mladika Marko Turk, 1. a, OŠ Podlehnik 



18 - ZA RAZVEDRILO 10. MAREC 1994- TEDNIK 







T E D N I K -10. MAREC 1994 POSLOVNA SPOROČILA - 21 



22 - POSLOVNA SPOROČILA 10. MAREC 1994-TEDNIK 



TEDNIK -10. MAREC 1994 OGLASI IN OBJAVE - 23 



Proti kriminaliziranju 
novinarskega dela 

Upravni odbor Društva novinarjev Slovenije, ki seje v četrtek, 3. 
marca, za spremembo sestal v prostorih Perutnine Ptuj, je v zvezi z 
nagradami za posebne novinarske dosežke sklenil, da bodo tudi v 
prihodi\je svoje nagrajence novinarji izbirali sami. Zaradi sklica 
novega parlamenta seje namreč dosedanja komisija za podelitev 
Tomšičevih nagrad razpustila. Zato so na četrtkovi seji na predlog 
predsednika DNS Marjana Sedmaka imenovali petčlansko komi-
sijo, ki bo pretehtala pogoje za ustanovitev nove fondacije sklada 
za novinarske nagrade ter pripravila nov pravilnikopogojihza do-
delitev teh nagrad. Bistvo je v tem, da ostajajo nagrade cehovske, 
ne pa vladne. 

Sicer pa so naseji v Ptuju novinar-
ji os t ro reagirali na sklep mar ibor-
skega sodišča, ki je obsodi lo novi-
narko tednika 7 dni Darko Zvonar 
Predan po 108. členu kazenskega 
zakonika, ker je v p r e m e m govoru 
objavila izjavo druge osebe, ki naj bi 
bila žaljiva. Upravni odbo r opozar -
ja, da gre v tej zvezi za nevaren poiz-
kus kriminaliziranja novinarskega 
dela, s čimer pos ta ja s lovensko pra-
vosodstvo posebnež v evropskih de-
mokraci jah, kjer v zadnj ih dveh de-
setletjih ni bilo pr imera , da bi novi-
nar je za nj ihovo novinarsko de lo 
preganjali na podlagi kazenskega 
zakonika. 

V zvezi s tem so oblikovali poseb-
no izjavo za javnost in jo posredova-

li slovenskim medi jem. Dejstvo je, 
da v nobeni pravni in demokrat ični 
državi ne more novinar odgovarjat i 
za objavl jeno izjavo, k i j o j e povedal 
n e k d o drug. O b tem so opozoril i 
tudi na p red log novega zakona o 
javnih glasilih, ki je tik pred sprejet-
j em in v ka te rem je zapisano, da no-
vinar ne more biti odgovoren za ve-
rodos to jno predstavl jene izjave 
drugih oseb, ter na lanski posvet, ki 
g a j e na Brdu sklicalo ministrstvo za 
pravosodje RS, kjer so tako pravna 
znanost kot praksa in tožilstvo 
zavrnili s l eherno možnost , da bi no-
vinarje preganjal i za verodos to jno 
posne te izjave drugih, še zlasti ne po 
določbah kazenskega zakonika. 

Po m n e n j u upravnega odbora 

D N S gre v pr imeru Darke Zvonar 
Predan za nevarno regresijo pravne 
države, nedopus tno pa je tudi, da 
pravos(xlje vsiljuje novinarjem vlo-
go cenzorjev. Sicer pa je p o svoje 

zgovoren tudi podatek, d a j e iz leta v 
leto več novinarjev nazatožni klopi. 
Samo v Ljubljani je bilo lani proti 
"poklicnim grehom" novinarjev 
vloženih 162 tožb. 

Pa to še zdaleč ni vse, kar t renut-
no pesti slovenske novinarje. M e d 
drugim so opozorili na težave svo-

bodnih novinarjev, ki so j ih kar dva-
krat obdavčili in se zaradi tega in ob 
močni konkurenci mnogi težko 
preživljajo. 

O b koncu pa so v svoje vrst e spre-

jeli 29 novih članov, enega pa izkl-
jučili. Članstvo so odrekli Mitji 
Ovnu, ker naj bi po podatkih polici-
je Unpro fo r j a pri Sarajevu počenjal 
zadeve, ki n imajo z novinarstvom 
nobenega opravka. 

M. Ozmec 

3. marca je Slovensko konserva-
torsko društvo pode^evalo Steleto-
va priznanja, poimenovana po nes-
torju slovenskih zgodovinarjev dr. 
Francetu Steletu (1886-1972), kije 
že v 20. letih tega stoletja obiskoval 
Ptuj in ta je našel svoje mesto v nje-
govem znamenitem Orisu zgodovine 
umetnosti pri Slovencih (1924). 

Letošnja pr iznanja so prejeli: dr. 
Iva Mikl-Curk za 35-letno de lo na 
področju arheologi je in varovanje 
kul turne dediščine (del svojih plod-
nih let je posvetila in pustila P tu ju) , 
Nada Osmuk za predstavitev rim-
ske pos to janke Cas t r av Ajdovščini , 
Sonja-Ana Hoyer za monogra f sko 
predstavitev in obnovo Tart ini jeve 
hiše v Piranu ter občina Ptuj za pod-
po r o pri obnavl janju in oživljanju 
zgodovinskega mestnega jedra . 

V obrazložitvi o b pr iznanju pre-
be remo, d a j e občina Ptuj v zadnj ih 
petih letih posvetila t ako v svojih 
delovnih načrtih kot pri njihovi rea-
lizaciji posebno skrb varovanju , ob-
navljanju in oživljanju zgodovin-
skega mestnega jedra Ptuj . V tem 

času j e ali izvedla ali promovira la 
oz i roma omogoči la naslednja dela: 
res tavr i ranje osrednjega grajskega 

poslopja s posebnim p o u d a r k o m na 
pritlični dvorani romanskega pala-
cija; obnovo in prezentac i jo vzhod-
nega s tolpa grajskega kompleksa; 
res tavr i ranje mes tnega stolpa (zvo-
nika) z rekonst rukci jo notranjost i 
pritličja in ureditvi jo Turis t ično in-
format ivnega cent ra ; p renovo Ma-
lega gradu za po t rebe Študijske 

knjižnice; izdelavo in spreje t je 
prostorskih ureditvenih pogojev za 
mes tno jedro; izdelavo ureditvenih 
načrtov za posamezne morfološke 
enote (kareje) ; celovito prenovo 
treh meščanskih stavb, pri čemer je 
bilo nadal jevanje dejavnosti pre-
k in j enoza rad imora to r i j avčasude -
nacionalizacijskih postopkov; res-
tavriranje številnih fasad kot sestav-
ni del prezentaci je in pričevalnosti 
mestnega j edra kot celote; rekon-
strukcijo mestnega tlaka v skladu z 
značajem in p o m e n o m posameznih 
mestnih prostorov; začetek pri-
pravljalnih del za rekonstrukci jo 
cerkve Minoritskega samostana; 
restavriranje in delno rekonstrukci-
ja spomenika sv. Flori jana; začetek 
rekonstrukcije Marij inega stebra iz 
17. stoletja; veliko skrb za arheo-
loško dediščino; pros tore za izpos-
tavo Zavoda za varstvo naravne in 

kul turne dediščine Maribor ter za-
gotovitev sredstev za n jeno delo-
vanje; sodelovanje pri organizaciji 
skupščine Slovenskega konserva-
torskega društva zaleto 1993. 
Občina P tu j s predsednikom 
skupščine Voj tekom Rajher jem in 
predsednikom IS Brankom Brum-
nom obnovo in valorizacijo kultur-
ne dediščine v mestu in na območju 
celotne občine uvrstila med pred-
nostne razvojne naloge in jo tudi 
uresničuje in ustrezno f inančno 
podpira . 

Priznanje je n a m e n j e n o vsem 
službam, institucijam in posamez-
nikom, ki so se kakorkoli trudili kul-
tu rno dediščino ohranjat i , oživljati 
in popularizirati . 

Kristina Šamperl-Purg, prof. zg. 

članica izvršnega sveta za šolstvo, 
kul turo in šport 

SLOVENSKI OBRTNIKI NAPOVEDUJEJO DRŽAV-
LJANSKO NEPOSLUŠNOST 

Za enostavno vodenje poslovnih knjig 
Po pravilniku o vodenju poslovnih knjig za podjetnike posameznike, kije pričel 

veljati prvega JanaurJa letos, bi morali obrtniki od tega dne dalje voditi še dve 
poslovni knjigi: knjigo prejemkov in izdatkov oziroma blagajniško knjigo ter 
knjigo terjatev in obveznosti. To po njihovem prepričanju prinaša le dodatno ad-
ministriranje, obrtnike sili v birokracijo, namesto da bi se ukvarjali s proiz-
vodnjo. 

Prejšnji petek so se o tem in še o drugih nerešenih vprašanjih slovenske obrti 
predstavniki 62 območnih obrtnih zbornic v Ljubljani pogovarjali z ministrom za 
gospodarske dejavnosti Maksom T^nikaijem. Zahtevali so, dase pravilnik o vo-
denju poslovnih knjig spremeni skladno z utemeljenimi zahtevami in predlogi 
Obrtne zbornice Slovenije. V času do sprememb in dopolnitev pravilnika naj 
obrtniki vodijo poslovne knjigeskladnospredpisi, a dase ne uporabljajododatno 
predpisane knjige. Spremenijo naj se tudi predpisi, ki narekujejo vodenje trgov-
skih in drugih evidenc (za gostince), tako kot je predlagala zbornica. Skladno z 
določbami zakona o gospodarskih družbah naj se zagotovi avtomatičen prehod 
obrtnikov izstatusa obrtnika v status samostojnega podjetnika posameznika. 

Slovenski obrtniki ugotavljajo, d a j e velika večina v zadnjem času sprejetih za-
konskih in drugih predpisov naravnana nerazvojno, zato od republiške vlade 
zahtevajo, da v najkrajšem času sprejme ukrepe za razvoj obrtnega dela gospo-
darstva ter da v kreiranje in odločanje o za obrt pomembnih vprašanjih pritegne 
tudi izkušene strokovnjake iz obrti. 

Konkretne pripombe imajo obrtniki tudi za zakon o dohodnini, zakon o poseb-
nem davku na nekatere prejemke, zakon o agenciji RS za plačilni promet, nadzi-
ranje in informiranje in druge zakone. Obrtniki zahtevajo, da se vlada in Obrtna 
zbornicačimprejdogovoritazapoenostavitevvodenja poslovnih knjig,sicerbodo 
začeli nekatere ukrepe, vključno z državljansko neposlušnostjo. Pravilnik o vo-
denju poslovnih knjig naj bi spremenili do 25. marca, za rešitev drugih za obrt po-
membnih vprašanj pa imata vlada in parlament dva meseca časa. V tem času obrt-
niki dodatnih knjig ne bodo vodili, do razrešitve omenjenih vprašanj pa tudi ne bi 
bilo sankcij. 

O odprtih vprašanjih slovenske obrti smose vsoboto pogovarjali tudispredsed-
nikom ptujske Obrtne zbornice Romanom Tomaničem in sekretarjem Janezom 
Rižnarjem. Poudarjata, da so najnovejši zapleti ponoven dokaz, da oblast malo 
zaupaobrtnikom.novepredpiseoadministr iranjapauvajaboljzase kot obrtnike. 

Več o tem v prihodnjem Tedniku. 
MG 

AVTO MED PREVRAČANJEM 
V OBCESTNI JAREK 

Po magistralni cesti proti Ormožu 
je v petek, 4. nnarca, nekaj po 22. uri 
vozil službeno vozilo policist Bojan 
Požeg. Za naseljem Mihovci, KS Ve-
lika Nedelja, je v blagem desnem 
ovinku zapeljal na nasprotni vozni 
pas in na bankino. Potem je vozilo 
zdrsnilo v obcestni jarek, se dvakrat 
prevrnilo in končno obstalo. V nez-
godi se je voznik Požeg hudo ranil, 
njegov sopotnik Franc Ciringer paje 
dobil le lažje poškodbe. 

TRČILA MOTORISTA 
v soboto, 5. marca, ob 16.30 seje 

Borut Horvat s Spodnje Polskave z 
motornim kolesom peljal po Zi-
danškovi ulici v Slovenski Bistrici. Pri 
tem ni upošteval varnostne razdalje 
injetrčil v motorno kolo, ki gaje pred 
njim vozil Miro Kalšek iz Zgornje Bi-
strice 56. Kalšek je padel po ces-
tišču in se hudo ranil. 

VLOM V PRODAJALNO 
v noči na prejšnji četrtek je nezna-

nec vlomil v prodajalno Planina v 
Oplotnici. Z vlomilcem je izginilo 
okoli 50.000 tolarjev gotovine in raz-
na oblačila v vrednosti čez 700.000 
tolarjev. 

VLOM V TRNOVSKI VASI 
v noči na soboto je bilo vlomljeno 

v bistro Gašper v Tnovski vasi, last 
Dragice G. iz Ruja. Neznani vlomi-
lec je odnesel glasbeni stolp z 
zvočikoma, precej cigaret in nekaj 
steklenic žganih pijač. Po oceni je 
lastnico oškodoval za dobrih 
110.000 tolarjev. 

BORLSKI KIPEC NAŠLI PO 
NAKLJUČJU 

Poročali smo, daje bil sredi febru-
arja letos z zidu boriskega gradu 
ukraden dragocen bronasti kipec 
dečka s piščalko. Čeprav je bilo v 
prejšnji številki, pod "Govori se ..." 
bistvo že povedano, vseeno navaja-
mo podrobnosti. Policija je skrbno 
poizvedovala za storilcem, vendar 
niso odkrili nič otipljivega. Tudi na 
kakem črnem trgu se kipec ni poja-
vil. Naključje paje naneslo, da so po-
licisti iz Gorišnice kipec našli. Ležal 
je odvržen blizu mostu čez reko Dra-
vo v Dolanah. Kraj so si potem stro-
kovnjaki podrobneje ogledali, da bi 
morda našli kakšno sled za storilci. 

FF 

Rodile so - čest i tamo: Olga , 
Toplak , Nova vas 22, Ptuj - f 
dečka; Irena Gajšek, Ul. B. 
Kraigher ja 6 - deklico; Mai je ta ; 
Kukovec, Juršinci 63/a, Juršinci 
- dečka; Ta t j ana Kenda, Volk-
mer jeva 28, Ptuj - dečka; Ivanka 
Vidovič, Paradiž 43/a, Cirkula-
ne - Krist jana; Alenka Muršič, 
Bresnica 3, Podgorci - Katjo; 
Jelka Terbuc , O b Gra jen i 3, Ptuj 
- deklico; Milena Mar tan , Gaje-
va 6, Cestica - Sandija; Majda | 
Korez, Kori tno 11 - Aleša; I 
Jožica Slodnjak, Mezgovci56/a-
dečka; Slavica Hojč, Kog 107 - j 
Uroša ; Marica Hrženjak, Z l o - 1 
gon j e81 ,V i šn j i c a -Nevena ; l ne s \ 
Marovič, Kokolova 4, Ptuj - I n - 1 
grid; Valeri ja Kokol, G r a - 1 
jenščak 31/a - Rebeko; Vesna k 
Holc, Zagorci 68, Juršinci - de- ? 
klico; Vesna Čerček, Gorišnica | 
76 - Denisa; Dar inka Š t u m b e r - 1 
g e r , C i r k u l a n e 3 7 - N i n o ; D a n i c a i 
Kozel, Mestni Vrh 98 - Anjo ; s 
Vera Korez, Jelovice 3 2 , ; 
Majšperk - dečka. | 
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P T U J ponedel-
jek, 14. marca, ob 19. uri bo v 
gledališču produkci ja gleda-
liškega s tudia Z K O P t u j De-
setnica. 

P T U J sredo, 16. 
marca, bo v gledališču občin-
sko srečanje otroških gleda-
l iških, lu tkovnih in plesnih 
skup in Naša beseda '94 s 
pr iče tkom ob 9. uri. 

P T U J V sredo, 16. 
marca, ob 9. uri bo v knjižnici 
gostovala pisateljica Branka 
Jurca. Srečanje je namenjeno 
predvsem 6. razredom OŠ 
Ljudevi ta Pivka. 

P T U J knjižnici 
je postavljena iaz:3tmraj po- I 
svečena 150. obletnici rojstva < 
Jos ipaJurč iča . 

P T U J ^ ^ ^ W Mestni 
hiši je na ogled razstava li-
kovnih izdelkov, ki so nastali 
na 16. l ikovnem srečanju na 
Des t rn iku . N a tem srečanju 
so slikali tudi učenci 
des t rn iške in sosednjih 
osnovnih šol. Nj ihovi izdelki 
so razstavljeni v banki v Lac-
kovi ulici. 

Kulturni 
križem 
krazem 

P T U J i ^ i ^ ^ i ^ D r e v i ob 19. 
uri bo v Miheličevi galeriji 
otvoritev a t rakt ivne razstave 
otroških igrač Gane in Bur-
k ine Faso "Srečna Afrika". V 
razstavo vas bodo popeljali 
zvoki afriške glasbe, ples in 
diapozitivi. V petek, pone-
deljek, torek in sredo bo med 
9. in 11. uro vodila po razstavi 
njena avtorica Sonja Porle. 
Razstava bo odpr ta do 17. 
aprila. 

P T U J ^ i^To soboto ob 
19. uri bo v Miheličevi galeri-
ji predavanje ob diapozit ivih 
o Gani in Burk in i Faso, v to-
rek, 15. marca, prav tako ob 
19. uri pa predavanje o asant-
ski t radicionalni religiji. Pre-
davala bo Sonja Porle. 

MARIBOR Ta pe-
tek bo v Fotosa lonu na T r g u 
B. Kraigher ja v Mar iboru ot-
vori tveni ogled fotografi j 
P tu jčana Branka Ambrožiča. 
Razstava 25 fotografi j bo pos-
tavljena mesec dni . 

RIM Gledališče 
Zato bo to soboto gostovalo v 
gledališču Euclide, kar bo 
n j ihov prvi nastop zuna j 
meja Slovenije. 


